
Høringssvar og bemærkninger til budgetforslag til budget 2024. 

Perioden for at indgive høringssvar og komme med bemærkninger til budget 2024 er nu 
afsluttet. 

Der er modtaget høringssvar fra høringsberettigede parter og indkommet bemærkninger 
fra MEDudvalgene i kommunens centre samt HovedMED. 
En række råd, foreninger, bestyrelser og enkeltpersoner har ligeledes benyttet 
muligheden for at kommentere på de fremsendte forslag. 

De samlede høringssvar og bemærkninger kan findes på hjemmeside. 

Liste over afgivne høringssvar og bemærkninger: 

Bornholms Ungeråd 
Bornholms Ældreråd  
Folkeoplysningsudvalget  
Handicaprådet  
Idrættens Videns og Kompetenceråd 
HovedMED 
CenterMEDudvalg i kommunens 10 centre 

ADHD-foreningen 
AfdelingsMED på Åvangsskolen 
Beboer/Bruger og pårørenderådet på Klintebo Beboere og 
forældrerådet på Stenbanen 
Bornholms Middelaldercenter 
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Business Center Bornholm 
Dagtilbudsbestyrelsen 
Daniel Büchner 
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DGI Bornholm 
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DI Byggeri Bornholm 
Frivillig Forum Bornholm 
Gudhjem By- og Museumsforening 
Hjemmeværnets Distriktsudvalg på Bornholm Klemensker 
Idrætsforening 
Klemensker Land- og Byforening 
Klemensker Svømmebad 
Kommunikationscentrets bestyrelse 
LEV Bornholm 
Lindehusets støtteforening og de frivillige i Lindehusets genbrugsbutik 
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MoveOn-Bornholm 
Nicolaj Hartung Kjærby 
Poulsker IdrætsForening 
Pårørende i Nexøhuset 
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Rådet for internationale borgere og flygtninge på Bornholm 
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Skolebestyrelsen Heldagsskolen  
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Skolebestyrelsen Kongeskærskolen 
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Skolebestyrelse og MEDudvalg Ungdomsskolen 
Skolebestyrelsen Åvangsskolen 
Søren Koch Andersen 
Teaterforeningen Bornholm 
Ældresagen Bornholm 
4-KLØVER-KLYNGEN’s bestyrelse 



Høringssvar til budget 2024 
 

Introduk)on )l høringssvaret 
 
I starten af året/foråret blev det som bekendt udmeldt, at kommunen skulle spare et sted mellem 119-
152 millioner kroner det næste regnskabsår. Vi håber, at I efter at have læst vores høringssvar, vil bruge 
det til udarbejdelsen af budgettet. 
 
Det, der ligger til grund for vores svar, er taget ud fra vores princip- og arbejdsprogram, som bygger på 
ungdommens perspektiv på følgende emner: trivsel, velfærd, klima og demokrati.  
Vi har derfor slået hårdt ned på de punkter, hvor ovenstående emner bliver beskåret voldsomt. Vi har 
også kommenteret på besparelser af små initiativer, der kun berører en lille samfundsgruppe, da vi 
gerne vil have alle inkorporeret.  
 
Vi har struktureret vores høringssvar således, at vi først har lavet et samlet høringssvar.  
Derefter kan man læse høringssvarene til et udvalgsområde ad gangen, hvor vi har udvalgt nogle 
punkter, som vi vil kommentere på, herunder tilnærmelsesvist alt, der vedrører børn/unge samt emner, 
vi har høringsret på 
 
Det hele er i numerisk rækkefølge, og nogle af forslagene har vi samlet til et fælles svar. 
Vi sætter pris på, at I tager os seriøst ved at læse og forhåbentlig også̊ handler ud fra vores høringssvar. 
Vi glæder os til at se, hvad det bliver til! 
 
Til sidst ville vi tilføje vi har fuld forståelse for at kommunen skal spare, og vi er åbne over for dialog 
og spørgsmål, hvis det skulle forekomme. 
 
På vegne af Bornholms Ungeråd, med venlig hilsen: 
 
Formand - Amar Dlakic  
Næstformand - Asta Elise Gade Kofod 
Menige medlemmer af formandskabet - Alma Lybro Fick, Molly Funder Kaas og Emilie Norden 
Suppleant til formandskabet - Nana Strand   
 
Talspersoner: 
 
Skole og uddannelse - Sofie Christiansen 
Krænkelser og minoriteter - Iben Magnolia Halskov   
Ungdomshus og kultur - David Daniel Olsen  
Ligestilling, Seksualundervisning og Lgbtqiap+ - Frederik Bugge Larsen 
Udsatte unge, trivsel og psykiatri - Frederikke Terp Nielsen 
Klima, miljø og transport - Freya Lyng  
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Indledende høringssvar 
 
Bornholms Ungeråd mener af princip ikke, at der bør bespares på børn og unge. Mere specifikt er 

Bornholms Ungeråd kritiske overfor forslag, som omhandler besparelser på områder i og omkring 

psykiatrien og de unges mentale helbred. Bornholms Ungeråd appellerer til, at politikerne prioriterer 

blandt andet fysiske rammer for børn og unge. Bornholms Ungeråd ønsker en bedre ”bro” mellem 

dagtilbud/skole og fritidsaktiviteter. En ”bro,” som betyder, at der er en god forbindelse mellem 

skolelivet og foreningslivet. Børn og unge bør føle, at der er samspil mellem deres skoleliv og deres 

fritidsliv for at sørge for at flere får øjnene op for, hvad Bornholm kan tilbyde de unge ift. 

fritidsaktiviteter, hvorfor Bornholms Ungeråd heller ikke ønsker, at der udskydes eller bespares på bl.a. 

anlæg af diverse nye fysiske rammer for børn og unges aktivering. Desuden, ser vi kritisk på forslag 

der vil spare på området klima og natur. Når vi snakker med unge, kan vi mærke, og høre, at klimaet er 

højt prioriteret på de unges dagsorden.  

 

Bornholms Ungeråd ser gerne at politikerne prioriterer at skabe muligheder for fællesskaber for unge, 

især udsatte unge! 

  



Børne- og skoleudvalget 
 
13-03 & 13-04  
- Reduk(on i (ldeling (l modtageklasser på Paradisbakkeskolen 
- Reduk(on i (ldeling (l særlige modtageklasser på Hans Rømer Skolen 
 
Vi mener, at en reduktion af modtagerklasserne er et dårligt udgangspunkt for elevernes trivsel, da 
nedskæringen vil forhindre udviklingen for integration af elever med anden kultur, etnicitet og 
baggrund. Disse klasser hjælper netop med at støtte og integrere disse elever i uddannelsessystemet og 
sikre en retfærdig og ligeværdig uddannelse for alle. Reduceringen af antallet af modtageklasser 
risikerer at begrænse elevernes muligheder for støtte og succes i skolen. Mangfoldighed og inklusion er 
vigtige værdier i vores samfund, og modtagerklasserne fremmer dette ved at skabe et inkluderende og 
respektfuldt miljø for elever med forskellige baggrunde. Vi må sikre, at elever med anden etnicitet, 
baggrund, kultur og sprog får den støtte, de har brug for, og at deres behov ikke overses. Ved at 
opretholde og styrke modtagerklasserne kan I skabe lige muligheder for alle elever og fremme en 
inkluderende uddannelse. 
 

13-05 
Ophør af madskole på Paradisbakkeskolen 
 
Vi ønsker at fremsætte en indsigelse mod den planlagte nedlæggelse af madskolen på 
Paradisbakkeskolen. Madskolen spiller en afgørende rolle i at fremme elevernes sundhed, skabe lighed 
i sundhed, gøre det sunde valg til det lette valg og forståelse for gældende kostråd. Desuden bidrager 
den til at bekæmpe børneovervægt og spiseforstyrrelser, da det er med til at give børn et sundt forhold 
til mad og vækker nysgerrighed for nye smage, lokal mad og sammenhænge i naturen. Ved at fjerne 
denne mulighed, fratager I en hel gruppe unge den dannelse og fællesskab, der opstår gennem 
madskolen. Det vil være en betydelig skam at underminere betydningen af mad og sundhed på denne 
måde. Vi opfordrer indtrængende til at genoverveje beslutningen og bevare madskolen på 
Paradisbakkeskolen. 
 

13-12 
Ophør af to-voksen ordningen 
 
Det er vigtigt at anerkende, at børns behov og rettigheder er forskellige fra voksne. Børn er afhængige 
af voksne for deres omsorg og beskyttelse, to-voksen ordningen anerkender denne afhængighed ved at 
sikre tilstrækkeligt tilsyn og opmærksomhed. Ved at afskaffe denne ordning risikerer I at underminere 
børns rettigheder og deres mulighed for at trives i forskellige miljøer. Det er problematisk at fjerne to-
voksen ordningen, da ordningen øger den generelle trivsel ved at skabe tryghed. Det er vigtigt, at vi 
husker ordningen, også har en pædagogisk værdi. Den vil gøre pædagogisk hjælp yderligere 
tilgængeligt, så læreren ikke skal stå med ansvar for både undervisningen og den sociale støtte, selvom 
lærerne også skal være kvalificerede til at varetage den opgave. 



Denne ordning er særlig vigtig for de mest sårbare børn i vores samfund og sikrer, at de har de bedst 
mulige betingelser for at vokse og udvikle sig. Det vil skabe et problem, hvor kommunen vil tabe flere 
børn på gulvet, og derfor ville flere familier vælge privatskoler frem for folkeskolerne. Det vil svække 
folkeskolernes budget.  
 

13-13 
Opre?else af et nyt skoledistrikt på Bornholm 
 
Bornholms Ungeråd vil stærkt anbefale ikke at gennemføre dette punkt. Som repræsentanter for 
folkeskoleeleverne på Bornholm anser Ungerådet ikke en sammenlægning af distrikterne som en 
holdbar og god løsning for eleverne. Ungerådet anerkender det logiske i en sammenlægning mht. 
økonomi og logistik, men mener på den anden side ikke på nogen måde, at det kan være til gavn for 
eleverne. Med en risiko for at skulle flyttes fra Allinge til Nexø som skoleelev, frygter Ungerådet, at 
elevernes trivsel vil forringes. Dertil skal transporten af de elever tages i betragtning, da der i øjeblikket 
ikke findes nogen direkte ruter mellem Allinge og Nexø. Skulle en sammenlægning og/eller forflytning 
af flere elever blive besluttet, ville det kræve, at kommunen bistod med hjælp til buskort for eleverne, 
hvilket vil være en udgift, som skal medregnes. Yderligere bekymrer det Ungerådet, at en af 
konsekvenserne kan være et forringet forhold mellem lærer og elev. Et godt bånd mellem lærer og elev 
er essentielt for lysten til at lære samt trivslen for det enkelte barn og klassen som en helhed. 
Derudover, ønsker Bornholms Ungeråd ikke, at elever skal blive overset i endnu større klasser som 
følge af, at de muligvis er blevet tvunget ind i en ny klasse. Hvis dette bliver tilfældet, forventes der 
dermed også en prioritering af undervisningen på de bornholmske skoler. Ungerådet vil dermed anse 
det som uansvarligt overfor de bornholmske unge, hvis dette forslag bliver gennemført og anbefaler på 
det kraftigste politikerne om ikke at gennemføre, for de bornholmske børn og unges skyld. Mindre 
frihed til eleverne er ikke vejen til bedre trivsel! 

 

13-14 
Flere undervisnings(mer pr. Lærer (780 (mer) 
 
Som nævnt i forslag 13-12, vil det være problematisk at skære på de voksne i klasserne, og hvis I 
ovenpå vil give lærerne flere timer, skal de til at løbe stærkt. Det kommer til at gå ud over 
forberedelsestiden, hvilket vil medføre en ringere kvalitet af undervisningen og omsorgen for klassen, 
som til sidst munder ud i en forværring af trivslen blandt øens unge.  
 
Det vil være et problem, da flere børn vil blive overset af lærerne fordi de ikke har tiden og 
ressourcerne til at prioritere alle eleverne, og derfor vil flere familier vælge privatskoler frem for 
folkeskolerne. Det vil derfor svække folkeskolernes budget.  
 

 
 



13-15, 13-16 & 13-17 
- Rammebesparelse på skolefri(dsordninger op 5% 
- Flere lukkedage i skolefri(dsordninger  
- Hæve forældrebetaling i fri(dsordninger på 5% 
 
Vi skriver for at udtrykke vores modstand mod forslagene om rammebesparelse, flere lukkedage og 
forhøjelse af forældrebetalingen i skolefritidsordninger. Vi mener, at disse forslag vil få negative 
konsekvenser for de bornholmske børn og unge.  
  
Skolefritidsordninger spiller en vigtig rolle i børns udvikling og trivsel. De skaber et miljø, hvor 
børnene kan deltage i fritidsaktiviteter, lege og skabe social sammenhæng efter skoletid. Disse 
besparelser kan have betydelige konsekvenser for kvaliteten af tjenesten, herunder ansættelse af 
kvalificeret personale, faciliteter og ressourcer til aktiviteter. Vi er bekymret for, at det vil påvirke 
børnene og deres oplevelser negativt. 
 
Skolefritidsordninger er også vigtige for forældrene. Flere lukkedage vil sætte forældre i en vanskelig 
situation med at finde alternativ pasning, hvilket kan give udfordringer for både forældre og elever. En 
forhøjelse af forældrebetalingen kan føre til en ulige adgang til skolefritidsordninger, hvor nogle 
familier ikke har råd til at deltage, hvilket kan skabe uligheder i børns muligheder for fritidsaktiviteter 
og socialt samvær. Skolefritidsordninger skal være tilgængelige for alle elever uanset deres families 
økonomiske situation. Ved at hæve forældrebetalingen risikerer I at skabe en ulighed, hvor nogle børn 
bliver udelukket fra disse vigtige sociale fællesskaber og læringsmiljøer. 
  
I Bornholms Ungeråd, ser vi, at alle børn har adgang til fællesskaber og friheden til at være børn. 
Vi beder jer venligst om at genoverveje forslagene om rammebesparelse, flere lukkedage og forhøjelse 
af forældrebetalingen i skolefritidsordninger. 
 

13-18 
Nedlæggelse af Ung På Vej 
 
Bornholms Ungeråd vil kraftigt anbefale ikke at gennemføre dette spareforslag. For Bornholms 
Ungeråd er en af de største prioriteter at sikre de bornholmske unge en god trivsel. De unge, som er en 
del af konceptet ”Ung på vej”, er det af en grund. De har haft det svært i den almene folkeskole, 
hvorfor dette tilbud har været nødvendigt for at sikre at disse unge, på lige fod med andre, kan få en 
god trivsel. Disse unge har altså fravalgt folkeskolen af en grund. Vi er bekymrede for, at disse unge 
ikke vil benytte sig af den almene skole, fra hvilken de selv har taget afstand til tidligere. Gennemføres 
dette af politikerne vil det, ud fra Bornholms Ungeråds synspunkt, være det samme som at kaste disse 
unge tilbage ind i ilden fra hvilken de flygtede fra. Derfor appelleres der til ikke at gennemføre dette 
spareforslag.  



13-19 
Nedlæggelse af klub i Klemensker  
 
Selvom, der er et faldende børnetal på Nordlandet og klubben i Klemensker, bør I stadig opretholde et 
klubtilbud for unge på Nordlandet. Ved at henvise dem til klubberne i Rønne og Nexø, fratager I dem 
en vigtig lokal ressource. Det er vigtigt at bevare fritidsaktiviteter og støtte unges trivsel og udvikling i 
deres nærområde. Vi opfordrer til at genoverveje forslaget og finde alternative løsninger for at bevare 
klubtilbuddet i Klemensker. 

Vi vil gerne understrege vigtigheden af ikke at glemme den gruppe unge, der tidligere har benyttet 
klubben i Klemensker. Selvom besøgstallet er faldet, bør vi arbejde på at gøre klubben attraktiv igen 
(efter corona) for at fremme deres trivsel. Det er afgørende at opretholde lokale klubtilbud, da de spiller 
en afgørende rolle i unges sociale og personlige udvikling. Ved at investere ressourcer i at forbedre 
klubben og tilbyde relevante aktiviteter, kan vi skabe et miljø, der tiltrækker og engagerer unge fra 
Nordlandet. Lad os ikke negligere denne gruppe, men i stedet styrke deres muligheder og trivsel efter 
pandemien. 

13-21 
Nedlæggelse af erhvervsklassen (E9) 
 
Vi skriver dette høringssvar for at udtrykke vores stærke modstand mod forslaget om at lukke 
erhvervsklasserne for 9. klasser. 
 
Først og fremmest ønsker vi at fremhæve, hvordan disse klasser fungerer som et sted for elever, der er 
skoletrætte, og hvor de kan finde en meningsfuld og praktisk tilgang til skole og læring. Det er af 
afgørende betydning at bevare disse klasser for at imødekomme behovene hos elever, der ikke trives i 
det traditionelle skolemiljø. 
 
Erhvervsklasserne giver eleverne en alternativ måde at lære og engagere sig på. For elever, der føler sig 
skoletrætte, kan det traditionelle klasseværelse føles som en udfordring. Dette skaber en større 
motivation og interesse for læring, da erhvervsklasserne tilbyder en mere praktisk tilgang til læring. 
Dette hjælper med at bevare engagementet og nysgerrigheden hos elever, der ellers kunne blive tabt i 
det traditionelle system. Nedlæggelse af erhvervsklasserne vil begrænse mulighederne for elever, der 
har brug for en alternativ tilgang til læring. Erhvervsklasserne spiller en afgørende rolle i at fastholde 
eleverne i skolen og sikre, at de færdiggør deres 9. klasse. Desuden bidrager erhvervsklasserne til at 
forberede eleverne på fremtidens arbejdsmarked og sikre, at de har praktiske færdigheder og erfaringer, 
der kan gavne dem i deres videre uddannelse. Gennem erhvervsklasserne får eleverne mulighed for at 
udforske forskellige fagområder og opdage deres interesser og evner tidligt i deres uddannelsesforløb. 
Dette giver dem et konkret grundlag til at vælge en erhvervsuddannelse. 
 
På vegne af Bornholms Ungeråd beder vi jer venligst om at genoverveje forslaget om at lukke 
erhvervsklasserne for 9. klasser. 
  



13-22 
Ophør af Move Out 
 
Bornholms Ungeråd ønsker at udtrykke vores bekymring og kritik vedrørende forslaget om at ophøre 
med Move Out, et særligt skoletilbud for misbrugstruede unge. Vi mener, at denne beslutning kan have 
alvorlige konsekvenser for de berørte unge samt for det tværgående sundhedsarbejde og medarbejderne 
på området. Vi ønsker at fremhæve følgende vigtige punkter: 
 
1. Målrettet indsats for misbrugstruede unge 
 
Move Out blev oprindeligt etableret som et vigtigt bidrag til en tværgående sundhedsindsats for unge 
med misbrugsproblematikker. Ved at ophøre med dette skoletilbud fjerner man en målrettet indsats, der 
kunne have hjulpet og støttet de unge i en sårbar situation. Det er afgørende at opretholde og styrke 
indsatsen for at forebygge og behandle misbrugsproblemer blandt unge. 
 
2. Tab af tværgående samarbejde og indsatser 
 
Ophøret af Move Out vil resultere i tabet af et vigtigt element i den tværgående tilbudsvifte for unge 
med misbrugsproblematikker. Ved at fjerne dette tilbud begrænses mulighederne for målrettede og 
koordinerede indsatser på tværs af fagområder og instanser. Det er afgørende at bevare et tværfagligt 
samarbejde for at sikre en helhedsorienteret og effektiv indsats for de unge. 
 
 
3. Konsekvenser for medarbejdere på området 
 
Ophøret af Move Out betyder, at medarbejdere, der arbejder med misbrugstruede unge i grundskolen, 
ikke kan integreres i det tværfaglige netværk og det specifikke arbejde med denne udfordrende 
målgruppe. Dette vil have en negativ indvirkning på deres mulighed for at samarbejde og udveksle 
viden og erfaringer med andre fagfolk. Det er vigtigt at understøtte medarbejdere og sikre deres 
mulighed for kompetenceudvikling og samarbejde. 
 
 
4. Konsekvenser for de berørte unge og deres skoler 
 
Ophøret af Move Out vil vanskeliggøre opstarten af individuelle forebyggende og behandlingsmæssige 
indsatser for misbrugstruede unge på deres egen skole. Disse unge vil miste en vigtig mulighed for 
støtte og behandling i et kendt og trygt miljø. Det er afgørende at sikre, at der er tilgængelige ressourcer 
og kompetencer til at imødekomme de unges behov.  
 
På baggrund af ovenstående opfordrer vi stærkt til at genoverveje beslutningen om ophør af Move Out. 
Vi anbefaler at prioritere og understøtte målrettede indsatser for misbrugstruede unge samt at bevare 
det tværfaglige samarbejde og støtte medarbejderne på området. Det er vores fælles ansvar at sikre de 
bedst mulige betingelser for de unge og støtte dem i deres vej mod et sundt og meningsfuldt liv. 



13-24 & 13-25 
- Op(mering af elevfordeling over 22 elever 
- Halvering af (ldeling ved klasser over 22 elever 
 
På vegne af Bornholms Ungeråd ønsker vi at fremsætte vores alvorlige bekymringer og kritik angående 
de foreslåede ændringer i elevfordeling over 22 elever samt halvering af tildelingen til klasser over 22 
elever. Vi mener, at disse forslag kan have alvorlige konsekvenser for elevernes trivsel, 
undervisningskvalitet og lighed i skolesystemet. Vi ønsker at fremhæve følgende centrale punkter: 
 
1. Udfordringer med undervisningskvalitet og trivsel 
 
Ved at reducere ressourcerne til klasser over 22 elever eller halvere tildelingen til disse klasser, 
risikerer man at underminere den pædagogiske kvalitet og elevernes trivsel. Større klassestørrelser vil 
begrænse den individuelle opmærksomhed, støtte og feedback, som eleverne har brug for. Dette kan 
have en negativ indvirkning på elevernes læring og udvikling samt deres generelle trivsel i 
klasseværelset. 
 
2. Konsekvenser for inklusion og differentiering 
 
En stigning i klassestørrelser og reduktion i ressourcerne til klasser over 22 elever vil have en særlig 
indvirkning på elever med særlige behov og behov for ekstra støtte. Det bliver sværere at imødekomme 
individuelle behov, differentiere undervisningen og sikre inklusion. Det er vigtigt at sikre, at alle elever 
har lige adgang til en kvalitetsuddannelse uanset deres individuelle behov. 
 
3. Konsekvenser for medarbejdere og faglig inklusion 
 
En reduktion i ressourcerne vil medføre en reduktion i antallet af medarbejdere på området. Dette vil 
have en negativ indvirkning på arbejdsmiljøet og arbejdsbelastningen for de tilbageværende 
medarbejdere. Det vil også blive vanskeligere for de tilbageværende medarbejdere at opretholde den 
nødvendige faglige og pædagogiske inklusion i større klasser. 
 
4. Konsekvenser for elever, borgere og foreninger 
 
Elever i store klasser uden tilstrækkelig holddeling vil opleve svækket trivsel og faglig udvikling. Den 
individuelle opfølgning og støtte, som eleverne har brug for, kan blive vanskeligere at levere, hvilket 
kan resultere i ringere præstationer og mindre tilfredshed med undervisningen. Dette kan have 
langvarige konsekvenser for elevernes fremtidige muligheder og trivsel. 
 
På baggrund af ovenstående opfordrer vi kraftigt til at genoverveje og revidere disse forslag. Vi 
anbefaler en mere holistisk tilgang, der prioriterer elevernes trivsel, undervisningskvalitet og lighed i 
skolesystemet. Det er også vigtigt at inddrage relevante interessenter, herunder elever, forældre, lærere 
og skoleledere, i beslutningsprocessen for at sikre, at beslutninger træffes på et solidt grundlag og med 
bred legitimitet. 



Social- og sundhedsudvalget  
 
32-01, 32-02, 32-03, 32-05 a,b&c, 32-17 a,b&c & 32-18 
- Opsigelse af driUsaUalen med værestedet blækspru?en 
- Lukning af lørdags- og helligdagsåbent i Midtpunktet i Socialpsykiatrien 
- Salg af bygningen Vestergade i Allinge - Lukning af ak(vitets- og samværs(lbud 
- Færre åbningsdage i ak(vitets- og samværs(lbud (SEL § 104 visiterede (lbud) 
- Sommerferielukket 14 dage i alle ak(vitets- og samværs(lbud (SEL § 104 visiterede (lbud) 
- Ferielukning og reduk(on i åbningsdage i ak(vitets- og samværs(lbud (SEL § 104 visiterede (lbud) 
- Færre åbningsdage i ak(vitets- og samværs(lbud (SEL § 104 åbne (lbud) Midtpunktet, Vennepunktet 
og Lindehuset 
- Sommerferielukket 14 dage i ak(vitets- og samværs(lbud (SEL § 104 åbne (lbud) Midtpunktet, 
Lindehuset og Vennepunktet 
- Ferielukning og reduk(on i åbningsdage i ak(vitets- og samværs(lbud (SEL § 104 åbne (lbud)  
- Stop af visita(on (l beskæUigelses(lbuddet i Lindehuset, hvilket medfører (l lukning af de samlede 
ak(viteter 
 
Stærk modstand mod forslaget om at lukke og reducere initiativer inden for aktivitets- og 
samværstilbudene. Som et samfund har vi en pligt til at sikre en tryg og inkluderende atmosfære for 
alle borgere, især dem der er mest sårbare og har behov for støtte. 
 
Aktivitets- og samværstilbudene for unge spiller en afgørende rolle i deres fysiske, følelsesmæssige og 
sociale udvikling. Disse tilbud fungerer, som vigtige arenaer, hvor unge mennesker kan opleve 
fællesskab, engagement og mestring. Ved at deltage i forskellige aktiviteter og interagerer får de unge 
mulighed for at udvikle deres identitet, opbygge selvtillid og lære værdifulde sociale færdigheder. 
Disse erfaringer kan have en livslang indvirkning på deres vej mod succes og trivsel. 
 
Vi er dybt bekymret for konsekvenserne af nedlæggelse og reduktion af disse initiativer. Sådanne 
handlinger kan føre til isolation, ensomhed og mangel på støtte blandt de unge. Dette kan igen resultere 
i negative konsekvenser såsom øget risiko for mentale sundhedsproblemer, svækket selvværd, tab af 
tilhørsforhold og endda øget sårbarhed over for uønsket adfærd eller kriminel aktivitet. 
 
En specifik bekymring, vi gerne vil fremhæve, er forslaget om at lukke aktivitets- og samværstilbudene 
på lørdage og helligdage, hvor de unge ofte står alene uden alternative steder at gå hen. Disse dage 
udgør en betydelig del af de unges fritid, og ved at lukke tilbuddene på disse dage fjerner vi vigtige 
muligheder for socialt samvær, støtte og meningsfulde aktiviteter. Det kan efterlade de unge uden et 
trygt og struktureret miljø, hvilket kan øge risikoen for negativ adfærd og manglende trivsel. 
 

  



32-04 
Opsigelse af driUsaUalen mellem Kvindekrisecentret Bornholm og BRK 
 
I Bornholms Ungeråd mener vi, at et kvindekrisecenter fungerer som et godt og stærkt fundament for 
en mental genopretning for kvinder, der har været eller bliver udsat for vold.  
Et kvindekrisecenter er for mange bornholmske kvinder den sidste udvej for at genetablere en stabil og 
balanceret hverdag, både med eller uden børn. Netop derfor ser vi med usikkerhed på, at Bornholms 
Regionskommune fralægger sig alt økonomisk ansvar for centeret, idet dette selvmøderprincip tildeler 
autoriteterne udelukkende ansvar for den stigende mængde kvinder, som mistrives. Dette ansvar kan 
være stort, og vi frygter derfor, at kvindekrisecentrets fundament kan være i fare for at slå revner uden 
kommunalt, økonomisk bidrag. Dog ser vi positivt på den løsrivelse, som kvindekrisecentret vil opleve 
ved opsigelsen af aftalen, idet centeret vil opleve en evne til at udfolde alle potentialer. Vi ser derfor, at 
kvindekrisecentret skal stå på egne ben, men ikke på en måde, der ødelægger muligheden for at få 
hjælp af Bornholms Regionskommune, i tilfælde af perioder med økonomisk ustabilitet. 
 

32-06 
Opsigelse af abonnementet “Lær at tackle” 
 
Vi mener, at opsigelsen af abonnementet "Lær at tackle" vil få alvorlige konsekvenser for unges 
mentale sundhed. Dette værdifulde værktøj har hjulpet mange af os med at håndtere stress og 
udfordringer. Vi opfordrer jer til at genoverveje denne beslutning og prioritere vores mentale velvære. 
 

32-07 
Tværgående business case i Job, Uddannelse og Rekru?ering og Psykiatri og Handicap vedrørende 
Servicelovens §§82 a-b, mentorstø?e mm.  
 
Vi opfordrer til en omfattende undersøgelse af effektiviteten og fordelene ved mentorstøtte på tværs af 
Job, Uddannelse og Rekruttering samt Psykiatri og Handicap. Det er vigtigt at sikre, at disse tjenester 
fungerer i harmoni og giver os den bedst mulige støtte til vores fremtidige succes. 
 

32-10 a,b,c&d 
Besparelse på bo(lbudsområdet  
 
Hvis besparelser skal foretages på botilbudsområdet, anbefaler vi at prioritere forslag a, og 2. prioritet 
b. Det er afgørende at beskytte vores tryghed og velbefindende ved at undgå større indskrænkninger i 
botilbuddene. 
 

  



32-13 
Overtagelse af regional opgave - revisita(on 
 
Vi opfordrer til omhyggelig vurdering og inddragelse af alle berørte parter, herunder os unge, ved 
overtagelsen af revisitation som en regional opgave. Det er vigtigt at sikre, at vores behov og 
perspektiver tages i betragtning for at opnå en retfærdig og effektiv proces. 
 

32-14  
Ændring af serviceniveauet for rengøring på bo(lbud  
 
Rengøring er en essentiel del af opretholdelsen af et sundt og sikkert miljø, især i steder hvor der er 
mange mennesker, herunder biblioteker og plejehjem. 
 
Kommunale biblioteker fungerer som vigtige kulturelle og uddannelsesmæssige institutioner, hvor 
mennesker i alle aldre samles. Det er afgørende at opretholde en høj standard for rengøring for at sikre 
en ren og hygiejnisk atmosfære for besøgende. Nedjustering af rengøringsstandarden i ugerne 28, 29, 
30 samt under efterårs- og vinterferien kan resultere i et urent og potentielt sundhedsfarligt miljø for 
både personale og besøgende. Dette kan have negativ indvirkning på trivslen og oplevelsen af 
bibliotekets faciliteter. 
 
På samme måde er nedjustering af rengøringsstandarden på udvalgte institutioner, bosteder, plejehjem 
og rehabiliteringssteder i vinterferien samt i ugerne 28, 29, 30 samt efterårsferien yderst problematisk. 
Disse steder er hjem for sårbare grupper, herunder ældre og mennesker med særlige behov, der er 
afhængige af et rent og sikkert miljø for deres trivsel og helbred. Ved at nedprioritere 
rengøringsstandarden risikerer vi at skabe et usundt og risikofyldt miljø, der kan påvirke beboernes 
sundhed og velvære negativt. 
 
Desuden er overgangen til 14 dages rengøring på administrationerne bekymrende. 
Administrationssteder fungerer som centrale knudepunkter for forskellige administrative og offentlige 
tjenester. Hygiejne og renlighed bør prioriteres højt for at sikre en sikker arbejdsplads og forhindre 
spredning af sygdomme. Reduceringen af rengøringsfrekvensen kan have konsekvenser for både 
medarbejderes sundhed og effektiviteten af administrative processer. 
 
Vi opfordrer jer derfor stærkt til at genoverveje forslaget om nedjustering af rengøringsstandard i 
kommunale biblioteker, institutioner, bosteder, plejehjem, rehabiliteringssteder og administration. Vi 
skal prioritere sikkerhed, sundhed og trivsel for alle, og det inkluderer opretholdelse af tilstrækkelig 
rengøring for at skabe et rent og trygt miljø. 
 

  



32-15 
Reduceret serviceniveau på socialpædagogisk stø?e (SEL § 85) 
 
Reduceret serviceniveau på socialpædagogisk støtte vil have en negativ indvirkning på vores udvikling 
og trivsel. Vi opfordrer til at bevare et højt serviceniveau, da denne støtte er afgørende for vores 
muligheder og fremtidige succes. 
  
 
32-16  
Investeringscase vedr. døgnstø?e på det specialiserede voksenområde 
 
Vi støtter en investering i døgnstøtte på det specialiserede voksenområde. Det er afgørende at sikre, at 
unge voksne som os har adgang til den nødvendige støtte og pleje for at opnå vores fulde potentiale og 
integration i samfundet. 
 

33-01, 33-02 & 33-05 
- Personalereduk(on genoptræning, træning og rehabilitering 
- Ophør af individuel befordring (l vederlagsfri fysioterapi 
- Kommunika(onscentret - Personalereduk(on på hjerneskade- og læseområdet 
 
Vi anbefaler stærkt at undgå personalereduktion inden for genoptræning, træning og rehabilitering samt 
inden for hjerneskade- og læseområdet i Kommunikationscentret. Disse tjenester spiller en afgørende 
rolle i vores rehabilitering og udvikling. Ved at bevare et tilstrækkeligt antal kvalificerede fagfolk kan 
vi sikre en effektiv og passende støtte til vores behov. 
 

33-07 a&b 
- Kommunika(onscentret - Nedlæggelse af Ressourcevejen & Kommunika(onscentret 
- Reduk(on af ak(viteter i Ressourcevejen (alterna(v (l ovenstående) 
 
Vi er imod nedlæggelsen af Ressourcevejen og Kommunikationscentret. Disse centre spiller en 
afgørende rolle i at sikre vores kommunikative og sociale udvikling. Ved at bevare disse faciliteter kan 
vi fortsætte med at modtage den nødvendige støtte. 
 

  



33-08 
Rusmiddelområdet - DriUs(lskud (l TUBA Bornholm 
 
Vi opfordrer til at bevare driftstilskuddet til TUBA Bornholm på rusmiddelområdet. TUBA tilbyder 
vigtig støtte til unge, der kæmper med rusmiddelmisbrug, og nedskæringer i dette område vil få 
alvorlige konsekvenser for vores muligheder for bedring og genopretning.  
 
Hvis driftstilskuddet forsvinder lukker TUBA, og det ønsker vi ikke.  
 
 
33-09 
Rusmiddelområdet - personalereduk(on 
 
Vi opfordrer til at undgå personalereduktion inden for rusmiddelområdet. Det er afgørende at 
opretholde tilstrækkelig personaleindsats for at sikre vores sikkerhed og bedring. Vi har brug for 
fagfolk, der kan støtte os i vores kamp mod rusmiddelmisbrug og hjælpe os med at opnå et sundt og 
stabilt liv. 
 
 
33-10 
Sosu-elevområdet - reduk(on af lønbudget  
 
Vi mener, at reduktionen af lønbudgettet inden for Sosu-elevområdet vil få negative konsekvenser for 
vores uddannelse og kvalifikationer. Det er vigtigt at investere i vores fremtidige sundhedsarbejdere 
ved at give dem den nødvendige støtte og uddannelse, som de fortjener. 
 

33-18 
Tandplejen - Reduk(on af social tandpleje(lbuddet 
 
Som unge med en stemme vil vi gerne understrege vigtigheden af at sikre tandpleje for de mest socialt 
udsatte borgere. 
 
Mange af disse borgere har allerede svært ved at få den nødvendige tandpleje. Tandpleje er en 
grundlæggende sundhedsfaktor, der ikke bør være utilgængelig for dem, der allerede har mange 
udfordringer i deres liv. 
 
Vi opfordrer kommunen til at genoverveje besparelsesforslaget og prioritere social tandpleje som en 
vigtig tjeneste for at sikre lige adgang til sundhedspleje for alle. Det er vigtigt at sikre, at ingen bliver 
efterladt uden den tandpleje, de har brug for. 
 
Vi beder jer om at lytte til vores bekymringer og træffe en beslutning, der prioriterer vigtigheden af 
social tandpleje for de mest sårbare borgere. 



33-21 
Rusmiddelområdet - personalereduk(on i Stof- og alkoholbehandlingen for hhv. voksne og unge 
 
Vi er dybt bekymrede over planerne om personalereduktion inden for stof- og alkoholbehandlingen 
både for voksne og unge. Disse behandlinger er afgørende for vores rehabilitering og bedring. Det er 
vigtigt at opretholde tilstrækkeligt personale for at sikre, at vi får den nødvendige støtte, behandling og 
vejledning til at overvinde vores rusmiddelafhængighed og opnå et sundt og fuldt liv. Nedskæringer i 
personalet vil få alvorlige konsekvenser for vores muligheder for bedring og forværre den allerede 
eksisterende udfordring på dette område. Vi opfordrer jer til at genoverveje beslutningen og prioritere 
vores helbred og fremtidige trivsel ved at opretholde tilstrækkelige ressourcer og personale inden for 
stof- og alkoholbehandlingen. 
  



Erhvervs- Bolig- og beskæ;igelsesudvalget  
 
41-04 
Øget anvendelse af telefontolkning (450.000- refusion=225.000) 
 
Vi vil gerne udtrykke vores bekymring vedrørende forslaget om at øge anvendelsen af telefontolkning 
og samtidig spare penge på tolkningstjenester. Det er vigtigt at understrege, at vi bør prioritere 
menneskelige tolke frem for telefonbaserede løsninger. Telefonen kan ikke erstatte den menneskelige 
kontakt og den nuancerede kommunikation, som er afgørende for at sikre en effektiv og forståelig 
dialog mellem sundhedspersonale og ikke-dansktalende borgere. 
 
Desuden må vi sikre, at børn ikke bliver pålagt ansvaret for at tolke for deres forældre. Det er ikke 
rimeligt at belaste børnene med voksenansvar og oversættelsesopgaver, da de har brug for en tryg og 
ubesværet opvækst. Vi skal i stedet investere i kvalificerede tolke, der kan sikre en retfærdig og 
effektiv kommunikation mellem sundhedssystemet og ikke-dansktalende borgere. Det er afgørende, at 
vi prioriterer menneskelige tolke og ressourcer, der kan imødekomme behovene hos både borgerne og 
sundhedssystemet. 
 

41-05 
Reduk(on i antal aflaringspladser - Stop af visitering Lindehus 
 
Vi vil gerne ytre stærk modstand mod forslaget om at lukke og reducere initiativer inden for aktivitets- 
og samværstilbudene. (samme svar som i SSU-pakken) 
 
Som et samfund, har vi en pligt til at sikre en tryg og inkluderende atmosfære for alle borgere, især 
dem der er mest sårbare og har behov for støtte. 
 
Aktivitets- og samværstilbudene for unge spiller en afgørende rolle i deres fysiske, følelsesmæssige og 
sociale udvikling. Disse tilbud fungerer som vigtige arenaer, hvor unge mennesker kan opleve 
fællesskab, engagement og mestring. Ved at deltage i forskellige aktiviteter og interaktioner får de unge 
mulighed for at udvikle deres identitet, opbygge selvtillid og lære værdifulde sociale færdigheder. 
Disse erfaringer kan have en livslang indvirkning på deres vej mod succes og trivsel. 
 
Vi er dybt bekymret for konsekvenserne af nedlæggelse og reduktion af disse initiativer. Sådanne 
handlinger kan føre til isolation, ensomhed og mangel på støtte blandt de unge. Dette kan igen resultere 
i negative konsekvenser såsom øget risiko for mentale sundhedsproblemer, svækket selvværd, tab af 
tilhørsforhold og endda øget sårbarhed over for uønsket adfærd eller kriminel aktivitet. 
 
 

  



41-06 
Omlægning af mentorstø?e (l unge 
 
Det er vigtigt at sikre, at de særligt udsatte unge stadig modtager den nødvendige støtte. Vi støtter en 
omlægning, hvis den ikke forvirrer eller begrænser tilbuddet. Kontinuitet og specialiseret mentorstøtte 
er afgørende for de unges trivsel og udvikling. Lad os sikre, at overgangen håndteres omhyggeligt og at 
der stadig er et bredt udvalg af støttetilbud til rådighed, både internt og i samarbejde med eksterne 
aktører som "Move On". 
 

43-02 
Besparelse på respra(onscafe  
 
En potentiel lukning af cafeen vil få alvorlige konsekvenser, herunder afbrydelse af Møbelfabrikkens 
arbejde med cirkulær økonomi. Reparationscafeen, etableret med betydelige omkostninger og drevet af 
frivillige og dedikerede ejere, har været en vigtig ressource for vores lokalsamfund. Vi risikerer at 
miste et bæredygtigt initiativ og en vigtig kilde til læring og fællesskab. Vi opfordrer til, at besparelsen 
revurderes, samt findes alternative løsninger for at bevare og støtte Reparationscafeens essentielle 
arbejde. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Fri)ds-, kultur- og Lokalsamfunds Udvalget 
 
21-01 & 21-02 
- Borgald af (lskud (l Bornholms Kulturuge 
- Borgald af (lskud (l Wonderfes(wall 
 
Bornholms Ungeråd mener, at Wonderfestiwall er en stor bornholmsk attraktion, som er en vigtig del 
af ungdommen på Bornholm, og derfor burde pengene, som går til Wonder-legater og Wonder Puljen, 
ikke afskaffes.  
 
Alternativ: omstrukturerer penge fordeling, så pengene går til BRKs egne puljer som foreninger kan 
søge i stedet for Wonder-puljen.  
 

21-03, 21-04 & 21-05 
- Borgald af lokal udviklingspulje, Reduk(on af Lokalsamfundspuljen 
- Reduk(on af kulturelle puljer 
 
Vi er dybt bekymret over forslaget om at bortfalde lokal udviklingspulje, reducere 
Lokalsamfundspuljen og kulturelle puljer. Disse puljer er afgørende for at støtte unge menneskers 
initiativer og kulturelle engagement. De skaber rum for unges idéer, fællesskaber og lederskab. Ved at 
bevare disse puljer giver I unge mulighed for at realisere deres visioner og skabe positive forandringer i 
vores lokalsamfund. Bortfaldet vil have en betydelig negativ indvirkning på unges engagement og 
mulighed for kulturel udfoldelse. Det er vigtigt at investere i unge menneskers potentiale og kulturelle 
udvikling for at skabe en inkluderende og dynamisk fremtid. Vi opfordrer jer til at genoverveje dette 
forslag og prioritere bevarelse af disse puljer. 

21-06 
Borgald af (lskud (l Frivillig Forum Bornholm 
 
FB spiller en afgørende rolle i at styrke unges engagement i frivilligt og fritidsarbejde og fungere som 
en værdifuld læringsportal. Det er vigtigt, at unge får indsigt i frivilligt arbejde og er klædt på til at 
bidrage til samfundet. 
 
Frivillig Fredag, et fællesskab for frivillige, er et eksempel på FFB's vigtige arbejde med at fremme 
fællesskab og anerkendelse af frivillige. Ved at støtte FFB kan vi udbrede kendskabet til frivilligt 
arbejde og inspirere flere unge til at engagere sig. Det er også værd at bemærke, at frivillige arbejder 
gratis for kommunen, hvilket sparer penge og samtidig skaber en positiv effekt for samfundet. 
 
Vi opfordrer jer indtrængende til at genoverveje bortfaldet af tilskuddet til Frivillig Forum Bornholm. 
Lad os værdsætte og understøtte det vigtige arbejde, FFB udfører med at opbygge fællesskaber og 
styrke unges engagement i frivilligt arbejde. Det vil ikke kun gavne de unge, men også bidrage til et 
mere sammenhængende og bæredygtigt samfund. 



21-07, 21-08, 21-09, 21-10, 21-11, 21-12 & 21-14 
- Reduk(on af driUs(lskud (l selvejende kulturins(tu(oner 
- Reduk(on af (lskud (l selvejende fri(ds-og medborgerhuse 
- Reduk(on af (lskud (l Teaterforeningen Bornholm (gæstespil) 
- Borgald af kulturaUale med Kulturministeren 
- Reduk(on af driUs (lskudspulje (l selvejende haller 
- Reduk(on af anlægs- og renoveringspulje (l selvejende haller (ANLÆG) 
- Borgald af fælles pulje (l idrætsområdet 
 
Vi ønsker at udtrykke min dybe bekymring og stærke modstand mod forslaget om at reducere 
driftstilskud til selvejende kulturinstitutioner og idrætsfaciliteter. Som ungeråd repræsenterer vi en 
generation, der har glæde af og værdsætter disse vigtige ressourcer. 
 
Kulturinstitutioner og fritidsfaciliteter er afgørende for vores personlige udvikling, fællesskabsdannelse 
og identitetsopbygning. De tilbyder os muligheden for at udforske kunstneriske udtryk, deltage i 
workshops, optræde og udvikle vores kreative talenter. Ved at reducere driftstilskuddene risikerer vi at 
fratage unge en værdifuld kilde til inspiration, selvudfoldelse og kulturel berigelse. 
 
Desuden er idrætsfaciliteter og sportsaktiviteter vigtige for vores fysiske og mentale sundhed. De giver 
os mulighed for at dyrke sport, motionere og skabe sunde vaner. Ved at reducere tilskuddene til 
selvejende haller og anlægs- og renoveringspuljer, fratager vi unge adgangen til veludstyrede 
faciliteter, der kan understøtte vores trivsel og fremme vores deltagelse i idrætsaktiviteter. 
 
Vi opfordrer jer til at revurdere dette forslag og prioritere bevarelse og styrkelse af kulturinstitutioner 
og idrætsfaciliteter. Investering i kultur og idræt er en investering i vores ungdom, vores fællesskaber 
og vores fremtidige samfund. Lad os sikre, at unge fortsat har adgang til disse vigtige ressourcer, der 
beriger vores liv, skaber inklusion og fremmer vores trivsel. 
 

  



21-15 
Borgald af midler (l sommerferieak(viteter for børn og unge 
 
Vi ønsker at udtrykke vores dybe bekymring og skuffelse over forslaget om at bortfalde midler til 
sommerferieaktiviteter for børn og unge. Disse aktiviteter spiller en afgørende rolle i vores liv, da de 
tilbyder os muligheden for at udforske nye interesser, lære og udvikle os, og vigtigst af alt, skabe 
minder og trivsel i sommerperioden. 
 
Sommerferieaktiviteter er ikke blot en kilde til underholdning, men også en platform for læring og 
social interaktion. De giver børn og unge mulighed for at deltage i workshops, lejre, sportsaktiviteter og 
kulturelle begivenheder, som beriger deres viden og færdigheder på tværs af forskellige områder.  
Derudover fremmer disse aktiviteter også inklusion og fællesskabsfølelse, idet de samler børn og unge 
fra forskellige baggrunde og skaber et rum for venskab og gensidig respekt. 
 
Bortfaldet af midler til sommerferieaktiviteter vil have en negativ indvirkning på børn og unges 
mulighed for at deltage i meningsfulde og givende aktiviteter i ferieperioden. Det kan føre til en 
manglende stimulering af deres intellektuelle, kreative og fysiske kapaciteter samt begrænse deres 
sociale interaktion og personlige vækst. 
 
Vi opfordrer jer indtrængende til at revurdere dette forslag og prioritere fortsat støtte til 
sommerferieaktiviteter for børn og unge. Lad os sikre, at vi investerer i deres trivsel, udvikling og 
glæde i den vigtige sommerferieperiode. 
 

21-16 & 21-17 
- Reduk(on af pulje (l leder-, lærer- og instruktøruddannelse (Folkeoplysning) 
- Reduk(on af pulje (l ak(viteter (Folkeoplysning) 
 
Bornholms Ungeråd har i øjeblikket fokus på de unges mentale såvel som sociale trivsel. Meget af den 
trivsel knytter sig til aktivitetslivet, og derfor ser Bornholms Ungeråd kritisk på forslaget om at tage 
penge væk fra netop dette område. Ungerådet anser det som en vigtig prioritering at sikre aktiviteter for 
børn og unge såvel som adgangen til disse. Dette mener vi på baggrund af tal og statistik, som viser, at 
unge i større og større grad mistrives. Derudover besidder Ungerådet også data og erfaringer fra 
bornholmske unge, som klart viser et ønske om en højere prioritering af aktivitets, fritids- og kulturlivet 
for unge på Bornholm. Ungerådet ser gerne, at dette forslag ikke bliver gennemført. 
 
Desuden, ville vi gerne styrke foreningslivet, frem for at svække det. Det kan vi gøre ved at unge f.eks. 
kan få instruktøruddannelsen der passer til deres fritidsaktivitet. 
 

  



22-01 & 22-02 
- Lukning af 6 filialbiblioteker og gentænkning af biblioteksområdet 
- Lukning af folkebibliotekerne i Hasle, Allinge, Aakirkeby og Gudhjem  
 
Bornholms Ungeråd mener, at det er en ufattelig dårlig ide at lukke bibliotekerne rundt omkring på øen. 
Bibliotekerne har mange hjælpsomme formål for ungdommen, da man naturligvis først og fremmest 
kan låne bøger, benytte computerudstyr og/eller bruge printeren. Derudover er bibliotekerne et sted, 
hvor unge kan mødes, interagerer, slappe af og hænge ud. Ydermere benytter mange unge også 
biblioteket og dets stilleområder, som et sted, hvor man kan studere i fred og ro. Biblioteket er også et 
sted, hvor både litteratur, kultur og historie stortrives, og den mulighed for frivillig indlæring burde 
ikke tages fra de unge.  
 
Bibliotekerne holder også regelmæssige foredrag, møder, debatter og/eller får besøg af skoleklasser, og 
bibliotekerne er blevet en integreret del af mange unges kulturelle behovsopfyldelse. 
 
De unge burde ikke komme til Rønne for at have mulighed for at være på et bibliotek, fordi der ikke er 
et i deres nærområde.  
 

59-06 
Lukning af Klemensker hallen 
 
Bornholms Ungeråd ser generelt kritisk på nedskæringer eller besparelser på rammer for fritids- og 
kulturaktiviteter. Ungerådet anerkender behovet for at spare på udvalgte områder, men ønsker dog at 
der bliver prioriteret fysiske rammer til nutidige såvel som fremtidige aktiviteter for børn og unge på 
Bornholm. Ungerådet anser f.eks., at Klemensker hallen som et eksempel på den "bro", der, fra 
ungerådets side, ønskes imellem skole/dagtilbud og fritidsaktiviteter. Ungerådet ser således gerne, at 
der prioriteres fysiske rammer for især børn og unges aktivering i hverdagen. 
  



Natur-, miljø- og planudvalget 
 
52-01 
Borgald af skolestartskampagnen  
 
Vi ønsker at udtrykke vores bekymring og argumentere for vigtigheden af at opretholde 
skolestartskampagner i forbindelse med forslaget om bortfald af disse kampagner. Her er nogle centrale 
punkter at overveje: 
 
- Skolestart er en afgørende overgangsperiode for unge, hvor vi begynder at færdes selvstændigt i 
trafikken. Færdselssikkerhedskampagner spiller en afgørende rolle i at forberede og oplyse os om 
trafiksikkerhed, hvilket er afgørende for vores tryghed og forebyggelse af ulykker. 
 
- Ved at spare på skolestartskampagner kan unges viden om trafikregler, sikkerhed og opmærksomhed i 
trafikken blive undermineret, hvilket kan have alvorlige konsekvenser for vores sikkerhed og trivsel. 
 
- Investeringer i færdselssikkerhedsmæssige kampagner er en investering i vores fremtidige 
generationers sikkerhed og velvære. Ved at prioritere unges sikkerhed under skolestart kan vi skabe en 
tryggere trafikkultur for os alle. 
 
Vi opfordrer jer til at genoverveje beslutningen om bortfaldet af skolestartskampagner og finde 
alternative måder at opretholde og styrke færdselssikkerhedstiltag for unge. Ved at prioritere unges 
sikkerhed og trivsel i trafikken, kan vi skabe en positiv og ansvarlig fremtid for os alle. 
 

52-02  
Borgald af Biodiversitets Puljen 
 
Biodiversitet er afgørende for vores fremtidige velbefindende og økosystemernes overlevelse. Som 
unge er vi bekymrede over bortfaldet af Biodiversitets Puljen, da det kan påvirke vores muligheder for 
at engagere os i projekter, der beskytter vores naturlige miljø.  
 
Vi opfordrer jer til at bevare og støtte biodiversitetsinitiativer, så vi kan være med til at sikre en 
bæredygtig fremtid. 
 

52-03  
Reduk(on af Strand DriU 
 
Strande er vigtige steder for unges rekreation og friluftsliv. En reduktion af stranddrift kan have 
negative konsekvenser for vores adgang til og nydelse af disse naturlige områder. Vi opfordrer jer til at 
sikre tilstrækkelig drift af strandene for at bevare dem som attraktive og sikre steder for os at samles og 
nyde vores fritid. 



49-03  
Intet budget (l realisering af målet om 20 % økologisk dyrket areal jf. Fødevare Strategien 
 
Unge er bekymrede for vores planets fremtid og ønsker en mere bæredygtig fødevareproduktion. Vi 
opfordrer jer til at prioritere og investere i økologisk landbrug for at nå målet om 20 % økologisk 
dyrket areal. Det vil give os en bedre og mere bæredygtig fødevareforsyning og beskytte vores miljø. 
 

53-02 
Grønne områder - reduceret bekæmpelse af rynket rose (invasiv art) 
 
Grønne områder er vigtige for unges trivsel og rekreation. Vi er bekymrede over reduceret bekæmpelse 
af rynket rose, da det kan true mangfoldigheden og sundheden i vores naturområder.  
 
Vi opfordrer jer til at opretholde indsatsen om at bekæmpe rynket rose så vi stadig kan få glæde af 
naturområder, der ikke er truet af intern nedbrydelse af biodiversiteten.  
 

53-05 
Cykels(er - reduk(on i belægnings vedligehold 
 
Cykelstier er afgørende for unges transportmuligheder og fremmer bæredygtig mobilitet. Reduktionen i 
belægnings vedligehold kan forringe sikkerheden og kvaliteten af cykelinfrastrukturen.  
 
Vi opfordrer jer til at prioritere regelmæssig vedligeholdelse af cykelstier for at sikre og 
fremkommelige transportmuligheder for os unge og alle cyklister. 
 

53-09 
Passagerly - reduk(on i udskiUning 
 
Vi unge er afhængige af pålidelig og effektiv offentlig transport. En reduktion i udskiftning af 
passagerly kan resultere i dårligere service og længere ventetider. Vi opfordrer jer til at bevare en høj 
standard for offentlig transport ved at opretholde en tilstrækkelig udskiftningsordning for passagerly. 
 

53-10 & 53-11  
Legepladser, reduceret antal legeredskaber på pladserne & Shelterpladser, levering af kløvet brænde 
ophører 
 
Legepladser og shelterpladser er vigtige mødesteder og udendørs aktivitetsområder for os unge. 
Reduktionen af antallet af legeredskaber og ophør af levering af kløvet brænde kan begrænse vores 



muligheder for sjovt og socialt samvær. Vi opfordrer jer til at bevare og støtte legepladser og 
shelterpladser, som attraktive steder, der opfylder vores behov for leg, udforskning og naturkontakt. 
 
55-02 
DriUsbesparelse (bygningsdriU) ved lukning af en idrætshal 
 
Idrætshaller spiller en vigtig rolle i vores fysiske og mentale trivsel. Lukningen af en idrætshal som 
følge af driftsbesparelse kan begrænse vores adgang til sportsfaciliteter og øge barriererne for fysisk 
aktivitet. Vi opfordrer jer til at bevare og understøtte idrætshaller, som vigtige steder for motion, 
samvær og idrætsudøvelse for os unge. 
 

55-08  
Besparelse på bygningsdriU v. sammenlægning af samværs- og ak(vitets(lbud i Socialpsykiatri Vest 
 
Stærk modstand mod forslaget om at lukke og reducere initiativer inden for aktivitets- og 
samværstilbudene. (samme svar som i SSU-pakken) 
 
Som et samfund har vi en pligt til at sikre en tryg og inkluderende atmosfære for alle borgere, især dem 
der er mest sårbare og har behov for støtte. 
 
Aktivitets- og samværstilbudene for unge spiller en afgørende rolle i deres fysiske, følelsesmæssige og 
sociale udvikling. Disse tilbud fungerer som vigtige arenaer, hvor unge mennesker kan opleve 
fællesskab, engagement og mestring. Ved at deltage i forskellige aktiviteter og interaktioner får de unge 
mulighed for at udvikle deres identitet, opbygge selvtillid og lære værdifulde sociale færdigheder. 
Disse erfaringer kan have en livslang indvirkning på deres vej mod succes og trivsel. 
 
Vi er dybt bekymret for konsekvenserne af nedlæggelse og reduktion af disse initiativer. Sådanne 
handlinger kan føre til isolation, ensomhed og mangel på støtte blandt de unge. Dette kan igen resultere 
i negative konsekvenser såsom øget risiko for mentale sundhedsproblemer, svækket selvværd, tab af 
tilhørsforhold og endda øget sårbarhed over for uønsket adfærd eller kriminel aktivitet. 
 
En specifik bekymring, vi gerne vil fremhæve, er forslaget om at lukke aktivitets- og samværstilbudene 
stedet hvor de unge ofte står alene uden alternative steder at gå hen. Disse dage udgør en betydelig del 
af de unges fritid, og ved at lukke tilbuddene på disse dage fjerner vi vigtige muligheder for socialt 
samvær, støtte og meningsfulde aktiviteter. Det kan efterlade de unge uden et trygt og struktureret 
miljø, hvilket kan øge risikoen for negativ adfærd og manglende trivsel. 
 

  



55-09, 55-10, 55-11 & 55-12 
- Nedjustering af rengøringsstandarden i ugerne 28, 29, 30, eUerårs- samt vinterferie i de kommunale 
biblioteker  
- Nedjustering af rengøringsstandarden på udvalgte ins(tu(oner i ugerne 28, 29, 30, eUerårs- og 
vinterferie 
- Nedjustering af rengøringsstandarden på udvalget bosteder og plejehjem/centre samt 
rehabiliteringssted i vinterferien, ugerne 28, 29, 30 samt eUerårsferien & Overgår (l 14 dages rengøring 
på administra(onerne 
 
Rengøring er en essentiel del af opretholdelsen af et sundt og sikkert miljø, især i steder hvor der er 
mange mennesker, herunder biblioteker og plejehjem. 
 
Kommunale biblioteker fungerer som vigtige kulturelle og uddannelsesmæssige institutioner, hvor 
mennesker i alle aldre samles. Det er afgørende at opretholde en høj standard for rengøring for at sikre 
en ren og hygiejnisk atmosfære for besøgende. Nedjustering af rengøringsstandarden i ugerne 28, 29, 
30 samt under efterårs- og vinterferien kan resultere i et urent og potentielt sundhedsfarligt miljø for 
både personale og besøgende. Dette kan have negativ indvirkning på trivslen og oplevelsen af 
bibliotekets faciliteter. 
 
På samme måde er nedjustering af rengøringsstandarden på udvalgte institutioner, bosteder, plejehjem 
og rehabiliteringssteder i vinterferien samt i ugerne 28, 29, 30 samt efterårsferien yderst problematisk. 
Disse steder er hjem for sårbare grupper, herunder ældre og mennesker med særlige behov, der er 
afhængige af et rent og sikkert miljø for deres trivsel og helbred. Ved at nedprioritere 
rengøringsstandarden risikerer vi at skabe et usundt og risikofyldt miljø, der kan påvirke beboernes 
sundhed og velvære negativt. 
 
Desuden er overgangen til 14 dages rengøring på administrationerne bekymrende. 
Administrationssteder fungerer som centrale knudepunkter for forskellige administrative og offentlige 
tjenester. Hygiejne og renlighed bør prioriteres højt for at sikre en sikker arbejdsplads og forhindre 
spredning af sygdomme. Reduceringen af rengøringsfrekvensen kan have konsekvenser for både 
medarbejderes sundhed og effektiviteten af administrative processer. 
 
Vi opfordrer jer derfor stærkt til at genoverveje forslaget om nedjustering af rengøringsstandard i 
kommunale biblioteker, institutioner, bosteder, plejehjem, rehabiliteringssteder og administration. Vi 
skal prioritere sikkerhed, sundhed og trivsel for alle, og det inkluderer opretholdelse af tilstrækkelig 
rengøring for at skabe et rent og trygt miljø. 
 
 
 
 

  



55-13 a,b&c 
- Afskaffelse af mulighed for mødeforplejning på administra(onerne i Tejn og Nexø 
- Afskaffelse af mulighed for frokost og mødeforplejning på administra(onerne i Tejn og Nexø 
-  Afskaffelse af mulighed for frokost og mødeforplejning på de 5 administra(oner, på Ullasvej, 
Landemærket, Skovløkken, Snorrebakken og Møllevænget 
 
Vi frygter, at en prioritering vil skabe negative konsekvenser for medarbejdernes trivsel og effektivitet. 
Mødeforplejning spiller en vigtig rolle i at skabe et behageligt arbejdsmiljø og fremme produktiviteten. 
Desuden, er frokostmuligheder vigtige for at sikre medarbejdernes ernæring og energi i løbet af 
arbejdsdagen.  
 
Vi er selv glade for at kunne bestille forplejning, da vores møder ligger om eftermiddagen og aftenen, 
og med folk fra hele øen, er det svært at have forplejning direkte efter skole.  
 

55-15 
2-årig reduk(on af vedligeholdelsespulje (l skolebygninger  
 
En sådan nedskæring kan have alvorlige konsekvenser for indeklimaet og faciliteterne, både digitale og 
fysiske, som er afgørende for elevernes trivsel og læring. Manglende vedligeholdelse kan føre til dårlig 
luftkvalitet, fugtskader og forringede faciliteter, der påvirker både elevernes sundhed og motivation. 
Det er afgørende at prioritere et optimalt indeklima og opdatere digitale og fysiske faciliteter for at 
sikre en moderne og stimulerende læringsoplevelse. vi opfordrer til at genoverveje dette forslag og 
investere i skolebygningernes vedligeholdelse og opgradering for at sikre elevernes trivsel, tryghed og 
muligheder for læring. 
 
 
55-16 a&b 
- DriUsbesparelse ved Lukning af 6 filialbiblioteker  
- Bygnings DriUsbesparelse ved af folkebibliotekerne i Hasle, Allinge, Aakirkeby og Gudhjem 
 
Bornholms Ungeråd mener, at det er en ufattelig dårlig ide at lukke bibliotekerne rundt omkring på øen. 
Bibliotekerne har mange hjælpsomme formål for ungdommen, da man naturligvis først og fremmest 
kan låne bøger, benytte computerudstyr og/eller bruge printeren. Derudover er bibliotekerne et sted, 
hvor unge kan mødes, interagerer, slappe af og hænge ud. Ydermere benytter mange unge også 
biblioteket og dets stilleområder, som et sted, hvor man kan studere i fred og ro. Biblioteket er også et 
sted, hvor både litteratur, kultur og historie stortrives, og den mulighed for frivillig indlæring burde 
ikke tages fra de unge.  
 
Bibliotekerne holder også regelmæssige foredrag, møder, debatter og/eller får besøg af skoleklasser, og 
bibliotekerne er blevet en integreret del af mange unges kulturelle behovsopfyldelse. De unge burde 
ikke komme til Rønne for at have mulighed for at være på et bibliotek.  



57-01 & 57-02 
- Lukning af ungdomsklub ruterne  
- Reduk(on af kørsel med natbus - ingen kørsel mandag-torsdag 
 
Hvis, vi lukker ungdomsklub ruterne, ville det gøre færre unge kan komme til en ungdomsskole. Det er 
der, de unge kan mødes og være kreative, sociale og være sammen uden at have forældrene tæt på. 
Hvis mulighederne for transport til og fra klubberne bliver forringet, vil endnu færre unge komme til 
klubberne, da vi ikke kan regne med at alle familier kan klare privat kørsel. Det svækker trivsel, 
fællesskab og dannelse.  
 
Hvis vi også kigger på det med et klima-perspektiv, ville det gøre at flere forældre tager børnene i 
bilen, hvilket vi alle sammen ved ikke er godt for vores CO2 udledning. Hvis vi styrker den kollektive 
transport, ville flere tage bussen, hvilket er godt for klimaet, trivsel og dannelse. 
  



Økonomi- og klimaudvalget 
 
63-01 
Reduk(on i (lskuddet (l Foreningen Folkemødet 
 
Som en organisation der værdsætter demokratiet og vigtigheden af åben debat og dialog, mener jeg, at 
det er afgørende at bevare støtten til arrangementer som Folkemødet, der fremmer offentligt 
engagement og inddragelse. 
 
Foreningen Folkemødet spiller en afgørende rolle i at skabe en platform for demokratisk dialog og 
samfundsmæssige diskussioner. Det er et sted, hvor borgere, herunder unge, kan mødes, udveksle ideer 
og deltage i vigtige samtaler om politik, samfund og fremtidens udfordringer. Ved at reducere 
tilskuddet risikerer vi at begrænse adgangen til denne unikke og berigende oplevelse for både unge og 
andre deltagere. 
 
Unge mennesker er en vigtig del af vores demokratiske fremtid, da det er de unge, der står i 
klimakrisen når det er værst, og bliver mærket af de kriser vi står i. Folkemødet giver unge netop denne 
mulighed for at udtrykke synspunkter, møde politiske beslutningstagere og inspirere til ændringer. Ved 
at støtte arrangementer som Folkemødet, viser vi, at vi, som samfund, anerkender ungdommens værdi 
og ønsker at inddrage de unge i beslutninger, der påvirker vores fremtid. 
 
Desuden, har Folkemødet en betydelig indvirkning på lokaløkonomien og turismen i området, hvor det 
afholdes. Reduceringen af tilskuddet kan have en negativ effekt på både lokale virksomheder og 
beskæftigelse. Dette kan påvirke både unges jobmuligheder og den økonomiske vækst i kommunen. 
Det er derfor vigtigt at anerkende de bredere socioøkonomiske fordele ved at opretholde støtten til 
Folkemødet. 
 
Arrangementer som Folkemødet giver unge mulighed for at blive aktive deltagere i den politiske proces 
og lære af erfarne politikere og eksperter. Det er afgørende, at vi som unge får adgang til disse 
forummer, hvor vores stemmer kan blive hørt, og hvor vi kan få en dybere forståelse af politiske 
spørgsmål, der påvirker vores samfund.  
 
I sidste ende ville det styrke unges demokratiske selvtillid at komme som et sted på folkemøde, der de 
seneste år har skabt rum for at inddrage de unge via initiativer som Ung Agenda. Det er vi bekymrede 
for værst, hvis vi sparer på folkemødet. 
 

  



66-01 & 66-02 
- Antal af kommunalbestyrelsesmedlemmer reduceres fra 23 (l 21  
- Antal af kommunalbestyrelsesmedlemmer reduceres fra 21 (l 19 
 
Vi skriver et høringssvar til dette punkt som en organisation som har til opgave at give et 
ungdommeligt og demokratiske perspektiv på forslaget om at reducere antallet af medlemmer i 
kommunalbestyrelsen fra hhv. 23 til 21 og 21 til 19 medlemmer. 
  
Som en organisation, der er engageret i at opbygge og styrke vores demokrati, mener vi, at det er 
afgørende at bevare en tilstrækkelig repræsentation af vores samfund i KB for at sikre et retfærdigt og 
inkluderende beslutningsprocessen. 
 
For det første er det vigtigt at erkende, at en mangfoldig repræsentation i Kommunalbestyrelsen er 
afgørende for at sikre, at forskellige perspektiver og interesser bliver hørt og taget i betragtning. En 
reduktion af antallet af medlemmer kan skabe et mindre repræsentativt organ, hvor visse stemmer og 
synspunkter kan blive overset. Dette kan være særlig problematisk for ungdommen, da vores unikke 
perspektiver og bekymringer kræver reel repræsentation for at blive adresseret på den politiske 
dagsorden. 
 
Desuden er det vigtigt at understrege, at reduktionen af medlemmer kan have en negativ indvirkning på 
diversiteten og inklusionen i kommunalbestyrelsen. Det er vigtigt at have et bredt spektrum af 
repræsentation, herunder unge mennesker. Ved at bevare det nuværende antal medlemmer kan vi sikre, 
at flere grupper bliver tilstrækkeligt repræsenteret og dermed bidrager til et mere inkluderende 
demokrati. 
 
Som talerør for unge borgere ønsker vi at de unge kan være aktivt involveret i den lokale politik og 
bidrage til beslutningsprocesserne. Ved at reducere antallet af medlemmer risikerer vi at skabe en 
mindre tilgængelig politisk arena, hvor det kan være sværere for unge at blive hørt og deltage aktivt, 
hvis ikke man sidder i et råd, organisation eller parti. Det er vigtigt at sikre, at Kommunalbestyrelsen 
afspejler vores samfunds mangfoldighed og tilskynder unge mennesker til at tage del i politiske 
debatter og træffe informerede beslutninger. Specielt når vi kan se, at de unges demokratiske selvtillid 
er betydelig lavere. 
 
På baggrund af ovenstående opfordrer vi til, at I overvejer forslaget om at reducere antallet af 
medlemmer i kommunalbestyrelsen. Lad os i stedet arbejde på at bevare og styrke mangfoldigheden og 
inklusionen. 
 

  



64-05 
Reduk(on af Ungerådets ak(vitetsbudget  
 

Kære Kommunalbestyrelse 

 

I Bornholms Ungeråd ønsker vi at afgive dette høringssvar vedrørende den foreslåede reduktion på 
100.000 kr. i aktivitetsbudgettet for Bornholms Ungeråd. Vi finder det nødvendigt at redegøre for de 
alvorlige konsekvenser denne reduktion vil have for ungeinddragelse, medindflydelse og demokratiet 
på Bornholm.  

Bornholms Ungeråd er en nyligt etableret institution, der spiller en afgørende rolle i at sikre en aktiv og 
konstruktiv deltagelse af unge i beslutningsprocessen på Bornholm. Vi har arbejdet hårdt for at etablere 
og udvikle rådet, og vi må selv sige, at det indtil nu har været en succes. Vi har formået at skabe en 
platform, hvor unge kan udtrykke deres synspunkter og bekymringer samt være med til at påvirke den 
lokale politik. 

Den foreslåede reduktion på 100.000 kr. svarer til en nedskæring på ca. 71% af vores aktivitetsbudget. 
En beslutning om en så drastisk reduktion af vores midler vil skabe uoverstigelige hindringer for 
Bornholms Ungeråd og på sigt risikere at føre til dets sammenbrud. Vi vil ikke længere have 
tilstrækkelige ressourcer til at drive vigtige initiativer og projekter, der er til gavn for unge på 
Bornholm.  

Herunder, er initiativer som Folkemødet, tour de Bornholm, sommerlejr, pride, studieture i ind- og 
udlandet samt stormøder, essentielle og benævnelsesværdige.   

Bornholms Ungeråd har i det seneste års tid ikke benyttet særlig mange penge på aktiviteter, da der 
blev fokuseret på at konstituere, lære hinanden at kende og opbygge et solidt fundament. Dette er 
grundlaget for den udvidede periode på 2 år, som har til formål at give medlemmer 1 år til at 
socialisere, og det næste år til at udarbejde konkrete ideer, hvor nødvendigheden for et større budget 
ikke kan understreges nok.  

Det er altafgørende at pointere, at Bornholms Ungeråd har enorme forhåbninger til de kommende år 
ang. arrangementer og tiltag til bl.a. ungdomspsykiatrien og ligestillingsområdet. 

Det er vigtigt at bemærke, at besparelsen på Bornholms Ungeråds aktivitetsbudget ikke stemmer 
overens med Frivillighedsstrategien 2023-2026, hvor der specifikt lægges vægt på etableringen af 
samarbejde mellem civilsamfundet og kommunen med fokus på unge i mistrivsel. Bornholms Ungeråd 
spiller en afgørende rolle i at identificere og imødekomme behovene hos unge i mistrivsel og sikre, at 
deres stemmer bliver hørt og handlet på. 

En reduktion på denne størrelse vil få følgende konsekvenser:  



• Svækkelse af ungeinddragelse: Bornholms Ungeråd vil ikke have de nødvendige midler til at 
gennemføre aktiviteter og projekter, der engagerer og inddrager unge i de lokale beslutninger. Unge vil 
blive afskåret fra at bidrage med vores perspektiver og ideer, hvilket underminerer det lokale demokrati 
på Bornholm.  

• Tab af tillid og engagement: En så betydelig besparelse på Bornholms Ungeråds aktivitetsbudget vil 
sende et klart signal om, at unge inddragelse og demokrati ikke prioriteres tilstrækkeligt på Bornholm. 
Det kan føre til tab af tillid blandt unge og mindske unges motivation til at engagere sig i samfundet. 
Yderligere kan det skabe apati og manglende tillid blandt unge over for det politiske system.  

• Manglende kapacitetsopbygning: Reduktionen vil have indvirkning på Ungerådets mulighed for at 
udvikle og opretholde kompetencer hos unge rådsmedlemmer. Ungerådet er i forvejen en 
samfundsgruppering, hvor det er besværligt at rekruttere flere unge ind og være en engageret ung 
person. Denne budgetnedskæring vil udelukkende gøre processen utallige gange mere udfordrende.  

 

Vi opfordrer derfor kraftigt Kommunalbestyrelsen til at genoverveje den foreslåede reduktion i 
aktivitetsbudgettet for Bornholms Ungeråd.  

Vi anerkender behovet for økonomiske prioriteringer, men det er afgørende, at ungeinddragelse og 
demokratisk deltagelse forbliver en central del af Bornholms Regionskommunes politiske dagsorden.  

De unge er eksistensgrundlaget for fremtiden, og for det velfærdssamfund, som vi gerne vil 
viderebygge. Hvis aktivitetsbudgettet afskaffes, så er det fremtidens byggeklodser, der potentielt 
ødelægges. 

  



64-06  
Reduk(on af valgsteder fra 9 (l 4 
 

Vi ser bekymrende på dette forslag. 

For det første er det værd at nævne, at valgsteder spiller en afgørende rolle i at tilbyde enkel adgang til 
stemmeafgivelse for alle borgere. Ved at reducere antallet af valgsteder risikerer vi at skabe 
unødvendige barrierer for valgdeltagelse, især for de unge vælgere. Mange af os unge er 
førstegangsvælgere og har brug for nem adgang til valgstederne for at føle os trygge og inddraget i den 
demokratiske proces. 
 
Desuden er det vigtigt at erkende, at vores samfund er mangfoldigt og varieret på tværs af geografiske 
områder. Ved at reducere antallet af valgsteder begrænser vi muligheden for at repræsentere disse 
forskellige samfundsgrupper korrekt. Dette kan have en uheldig indvirkning på ungdommens evne til at 
få vores stemmer hørt og vores bekymringer adresseret, hvis man ikke er aktiv i en organisation eller et 
ungdomsparti. Flere valgsteder gør det lettere for unge at engagere sig og sikrer, at de unges stemmer 
ikke bliver overset. 
 
Som unge borgere er vi stærkt optaget af at fremme demokratiet og sikre lige muligheder for alle. Ved 
at opretholde et tilstrækkeligt antal valgsteder signalerer vi vores forpligtelse til at skabe et 
inkluderende samfund, hvor alles stemme betyder noget. Dette er afgørende for at opbygge tillid til 
vores demokratiske institutioner blandt unge vælgere og for at opretholde vores engagement i 
politikken. 
 
Vi opfordrer derfor til, at I overvejer at bevare det nuværende antal valgsteder og endda undersøge 
muligheden for at øge dem, især i områder med stor ungdoms befolkning. Det er vigtigt at investere i 
vores demokrati ved at sikre, at alle borgere, uanset alder eller baggrund, har let adgang til at afgive 
deres stemme. 
  



Anlægsforslag  
 
NMPU A02 a,b,c,d&e 
- Klub(lbud - model 1 Samarbejde mellem skole og foreningsliv 
- Klub(lbud - model 2 Skolen som organiserende part 
- Klub(lbud - model 3 Skolefri(dsklub 
- Klub(lbud - model 4 Kombina(on af model 1 og 3 
- Klub(lbud - model 5 Klub i regi af Ungdomsskolen 
 
Vi i Bornholms Ungeråd har gennemgået de 5 fremstillede modeller. Derudfra, har vi draget til 
konklusionen, at vi vil anbefale model 1 som den mest optimale for øens 4.-6. klasser. Denne model 
bidrager, som et essentielt tilbud for unge i mellemtrinnet, da det giver dem en mulighed for at være en 
del af et fællesskab i en fritids-baseret ungdoms-ordning, som er placeret mellem “SFO” i indskolingen 
og “Klubben i ungdomsskolen" i udskolingen.  
 
Derudover, er model 1 også et tilbud, hvor der ikke er egenbetaling, hvilket medfører, at miljøet bliver 
mere inkluderende, og hvor pengene ikke er en faktor, for at være ung og være sammen med venner og 
bekendte. Ungerådet mener, at alle skal kunne være med, og derfor er gratis tilmelding betydningsfuldt 
for at få alle med og få flere unge med i tilbuddet, så det ikke blot bliver en bestemt social gruppe, der 
fylder hele statistikken.   
 

  



Udvidelsesforslag 
 
NMPU 52-50  
2 årsværk (l arbejdet med Klimaplanen 
 
Vi vil gerne udtrykke vores stærke støtte til at finansiere 2 årsværk til at gennemføre Klimaplanen. Det 
er vigtigt, at der er dedikerede ressourcer til at understøtte klimapartnerskaberne, overvåge indsatserne 
og sikre projektledelse. Vi har også brug for en dedikeret ressource til klimatilpasning, da det er 
komplekst og kræver samarbejde mellem forskellige aktører. Hvis der skæres ned på ressourcerne, vil 
det være svært for kommunen at opfylde klimaplanens ambitioner og samarbejde med andre aktører. 
Det er også vigtigt at bemærke at implementeringen af indsatserne vil kræve ekstra finansiering, ud 
over de nævnte ressourcer. 
 
 
ØKU 65-50  
Energiøsekretariat 2024-2026  
 
Vi støtter ansættelsen af 3 årsværk til at arbejde med Energiø Bornholm. Det er vigtigt, at der er 
medarbejdere dedikeret til at realisere potentialet ved Energiøen. Vi forstår, at ressourcemæssigt er det 
bedst at placere medarbejderne i de afdelinger, hvor behovet er størst. De kan arbejde på forskellige 
projekter, herunder permanente boliger, erhvervsmuligheder, interessentdialog og kommunikation om 
Energiøen Bornholm. Det er også vigtigt at have en medarbejder i Natur og Miljø afdelingen til at 
håndtere myndighedsarbejdet og miljøscreening i forbindelse med Energiøen. 
 
 
ØKU 93-50  
Midler (l grundkapitallån - nye almene boliger 
 
Vi bakker op om at afsætte yderligere midler til grundkapitallån for at opføre nye almene boliger. Det 
er vigtigt at tilbyde flere boliger til familier i Nexø og Rønne, så der i alt bygges omkring 109 nye 
almene familieboliger i Aakirkeby, Rønne og Nexø i perioden 2023-2026. Dette vil hjælpe med at 
imødekomme boligbehovet og skabe gode boligforhold for flere unge og deres familier. Vi opfordrer til 
at fortsætte forhandlingerne med boligorganisationerne for at sikre realiseringen af disse vigtige 
boligprojekter. 
 
 
 
 

 
 



Bornholms Ældreråd 

             

             

             

             

      August 2023 

 

Bornholms Regionskommune har sendt et katalog over spareforslag til 

budget 2024 i høring. 

 

Bornholms Ældreråd fremsender hermed følgende bemærkninger til 

forslaget: 

 

Indledningsvis finder Bornholms Ældreråd det meget bekymrende, at kommunen 

igen i 2024 skal gennem omfattende besparelser. Dette gælder ikke mindst på 

ældreområdet, hvor mange svage, syge og demente borgere vil blive ramt både på 

plejecentrene og i hjemmeplejen. 

Bornholms Ældreråd har forståelse for, at kommunen står i en meget vanskelig 

økonomisk situation, men skal anbefale, at ældreområdet rammes mindst mulig. 

 

ØKO‐64‐04 Ældrerådet – niveautilpasning – IT‐udstyr og kontorhold. 

I det vedtagne budget for 2023 blev Ældrerådet beskåret med ca. 100.000 kr. Dette 

svarede til godt en tredjedel af budgettet. Oprindelig var det besluttet, at 

Ældrerådets medlemmer blandt andet skulle aflevere alt IT‐udstyr. Efter forhandling 

med forligspartierne blev det besluttet, at vi selv skulle finde besparelsen. Dette har 

medført, at antallet af møder er blevet reduceret, den koordinerende gruppe er 

blevet nedlagt, begrænset deltagelse i møder i regionen, kun deltagelse med de to 

delegerede i Danske Ældreråds årlige repræsentantskabsmøde og konference. 



Af sparekataloget for 2024 fremgår, at Ældrerådet yderligere reduceres med 52.000 

kr. til niveautilpasning – IT‐udstyr og kontorhold. 

Ældrerådet stiller sig helt uforstående overfor, at man vil fjerne servicering af rådets 

11 medlemmer med IT‐udstyr m.m.  Ældrerådets medlemmer leverer en stor frivillig 

indsats til gavn for de ældre borgere på Bornholm, der i øjeblikket udgør over 

15.000 borgere. 

Ældrerådet skal gøre opmærksom på, at vi er folkevalgte jf. gældende lovgivning på 

området. 

Ældrerådet skal fraråde, at man fjerner denne service, da motivationen for arbejdet 

vil blive påvirket i negativ grad. 

Rådets medlemmer og ikke mindst formanden modtager mange henvendelser fra 

borgere, der har behov for hjælp.  

 

SSU‐31‐01 og SSU‐31‐02 Afskaffelse af klippekort. 

Mange borgere på plejecentrene og i hjemmeplejen har stor glæde af klippekortet. 

Især borgere der ikke har et ressourcestærkt netværk. Mange ældre borgere sætter 

pris en aktivitet ud af huset eksempelvis indkøb, besøg hos tandlæge eller blot ud og 

gå en tur. En afskaffelse kan ligeledes føre til øget ensomhed blandt ældre. 

 

SSU‐31‐03 Sammenlægning af natopgaven i ældre. 

Ældrerådet har svært ved at gennemskue om den store besparelse på 3.950.000 kr. 

til 4.500.000 kr. i overslagsårene er realistisk. Ikke mindst nødkald kan efter vores 

vurdering blive påvirket af besparelsen. 

 

SSU‐31‐04 Implementering af ny metode i plejen. 

Ældrerådet lægger vægt på, at det er borger og medarbejder, der i fællesskab 

træffer beslutning om at anvende vaskehandske. 

 

SSU‐31‐05 Effektivisering som følge af lukning af team Østermarie. 



Det er ikke mange år siden, at Center for Ældre ønskede flere teams med baggrund i 

optimering af ledelsesspændet. På daværende tidspunkt gik man fra 7 til 10 teams. 

Ældrerådet har melding om, at teamet i Østermarie er meget velfungerende.  

Endvidere skal bemærkes, at antallet af ældre øges i de kommende år. Ældrerådet 

vurderer, at dette forslag er en serviceforringelse for borgerne på Østbornholm. 

 

SSU‐31‐06 Lukning af ensomhedsindsatsen. 

Ældrerådet kan ikke anbefale en lukning af ensomhedsindsatsen. De to 

medarbejdere viser klart behovet for hjælp til borgere, der føler sig ensomme. Dette 

ikke mindst set i lyset af, at samfundet har været igennem en corona‐periode, hvor 

mange borgere har lidt afsavn og blevet ensomme. Mange ældre på Bornholm har 

deres børn andre steder i landet og får derfor ikke besøg særlig ofte. Ligeledes vil en 

indsats på dette område medføre mindre sygdom blandt de ældre. 

 

SSU‐31‐07 Plejeboligområdet, reduktion i rammebudget – plejen. 

Ældrerådet anser denne besparelse som voldsom, idet 15‐20 stillinger forsvinder på 

plejeboligområdet. Den ældre borger vil komme til at mærke denne besparelse på 

mange områder, hvor der i dag er støtte. Besparelsen skal også ses i sammenhæng 

med forslaget af fjernelse af ensomhedsindsatsen (SSU‐31‐06). 

 

SSU‐31‐09 og SSU‐31‐12 Hjemmeplejen og plejeboligområdet – rengøring hver 3. 

uge. 

Ældrerådet finder rengøring hver 3. uge som uhygiejnisk, uværdigt og uacceptabelt. 

I forvejen er rengøringsniveauet på minimumsgrænsen – det er meget lidt 

rengøring, der kan nås på 32 min. Ligeledes vil manglende rengøring medføre øget 

risiko for sygdom. 

 

SSU‐31‐10 og SSU‐31‐11 Plejeboligområdet og Hjemmeplejen‐implementering af 

dosisdispenseret medicin (DDM). 

Ældrerådet kan se fordele ved DDM, såfremt borgeren accepterer løsningen. Dog 

skal man være opmærksom på, at borgeren modtager en fyldestgørende instruktion 



i anvendelsen af DDM, således at borgeren ikke indtager dobbeltportion, såfremt 

den første er glemt. Ligeledes skal man være opmærksom på, at der er borgere, der 

ikke kan anvende DDM på grund af eksempelvis demens. 

Akutte medicinændringer kan være problematiske på grund af manglende 

kommunikation mellem sygehus, praktiserende læge og kommunen. 

Ældrerådet skal opfordre til, at området følges nøje, såfremt det bliver indført. 

 

SSU‐31‐14 Hjemmeplejen, overgang til madpakker. 

Ældrerådet kan umiddelbart se en fordel ved madpakker, såfremt borgeren selv 

vælger denne løsning. Alternativet er, at borgeren sparer udgiften til madpakke og 

lever af usund mad med ringere ernæringstilstand til følge. 

Forudsætning for indførelse af madpakker skal være, at de leveres hver dag. 

 

SSU‐31‐15 Hjemmeplejen – reduktion af budgetramme, dialogtid. 

Dette forslag vil efter Ældrerådets vurdering medføre, at endnu flere borgere i 

hjemmeplejen vil føle sig ensomme og ikke have nogen at tale med. Rehabilitering 

har været et gennemgående emne de seneste år. Alt andet lige må dette forslag 

medføre, at den enkelte borgers rehabiliteringsforløb ikke bliver optimalt. 

 

SSU‐31‐17 Plejeboligområdet – reduktion af rammebudget – bedre bemanding. 

Ældrerådet vurderer, at denne reduktion af rammebudget vil medføre øget 

sygdomsfravær og dårligt arbejdsmiljø blandt de ansatte. Alt andet lige, så vil dette 

påvirke den enkelte borger og de kerneopgaver, der skal udføres. 

 

SSU‐31‐18 Hjemmeplejen – implementering af principmeddelelse 36‐22, vedr. 

forbrugsgoder der indgår i sædvanligt indbo ‐ f.eks. robotstøvsuger, 

robotgulvvasker m.m. 

Ældrerådet har allerede en del henvendelser vedr. indførelse af robotstøvsugere. 

Mange ældre aner ikke, hvorledes de skal håndtere en sådanne maskine vedr. 



rensning, påfyldning af vand m.m. Ligeledes ved mange ældre ikke, hvad en app er, 

hvilket åbenbart er nødvendigt for at få maskinen til at køre. Endvidere er der nævnt 

en anskaffelsespris på ca. 8.000 kr. hvilket mange ikke har råd til. 

Mange ældre borgere har ikke en smartphone. 

Endvidere er der ældre, der er gangbesværede (kørestolsbrugere), er fysisk dårlige, 

ikke kan bukke sig og komme ned på gulvniveau. 

Ældrerådet skal foreslå, at ordningen gøres frivillig for den enkelte borger. 

 

SSU‐33‐7 a og b. Kommunikationscentret – Nedlæggelse af 

ressourcevejen/reduktion af aktiviteter. 

Problematisk sted at spare, da ressourcevejen er kommunens eneste samlede tilbud 

for afprøvning af borgere i f.m. rehabiliteringsforløb for sen hjerneskade. 

 

SSU‐33‐13 Sønderbo – nedlæggelse af dagcentertilbud i Nexø. 

Ældrerådet finder, at en nedlæggelse af dagcentertilbud i Nexø er en væsentlig 

serviceforringelse, der vil berøre mange borgere på Østbornholm. Venteliste for ny 

visiterede vil blive urimelig lang. 

 

SSU‐33‐14 Sønderbo – nedlæggelse af MA‐TO gruppen i dagcentret Rønne. 

Nedlæggelse af denne gruppe vil indebære, at de nu skal i dagcenter sammen med 

medborgere i alle aldre og med forskellige diagnoser. 

 

SSU‐33‐15 Tværgående sundhedsteam – Ophør af konsulent for Sundhed og 

ernæring. 

Småtspisende ældre samt ældre med kroniske lidelser kan ikke modtage 

ernæringsvejledning, hvilket kan få fatale konsekvenser. 

 

 SSU‐33‐17 Tværgående Sundhedsteam – reduktion i demensrådgiverfunktionen. 



Set i lyset af, at der er flere borgere, der bliver demente i de kommende år, da vi 

bliver ældre, er dette et forslag som Ældrerådet ikke kan støtte. Tidlig indsats er 

vigtig for såvel borgere som pårørende. 

 

FKLU‐22‐01 og FKLU‐22‐02 Lukning af 6 filialbiblioteker og gentænkning af 

biblioteksområdet samt lukning af folkebibliotekerne i Hasle, Allinge, Aakirkeby og 

Gudhjem. 

En lukning af de nævnte biblioteker vil være et tab for de pågældende lokalområder 

samt en serviceforringelse for ikke mindst de ældre borgere, der ikke har 

transportmuligheder til Rønne. 

Bibliotekerne er endvidere et samlingssted, hvor borgerne mødes og kan få en snak 

med andre fra lokalområdet. 

 

NMPU‐55‐04 Lukning af udvalgte toiletter i vinterhalvåret. 

En forringelse af åbningstiderne taler imod ønsket om mere turisme og dermed også 

service for ældre, som helt givet har et behov for toiletbesøg. 

 

NMPU‐ 53‐05 Cykelstier – reduktion i belægningsvedligehold. 

Generelt er vejbelægningerne meget ujævne og i ringe stand. Dette gælder ikke 

mindst på offentlige arealer som cykelstier og fortove og dermed dårligt 

tilgængelige for ældre – det er derfor betænkeligt at spare på dette område. 

 

Erik A. Larsen 

Formand for Bornholms Ældreråd  

 

 

 

 



Behandlet i Folkeoplysningsudvalget den 16. august 2023 

Høringssvar fra Folkeoplysningsudvalget 

Vedr. sparekatalog og budget 2024 

Til sparekataloget har udvalget følgende bemærkninger 

 

FKLU-21-03 Bortfald af lokal udviklingspulje – Besparelse 113 t. kr. årligt 

 Udvalget kan ikke gå ind for den fulde besparelse, men foreslår en reduktion på 40 t. kr. 
årligt. Ved at bibeholde en årlig pulje på 73 t. kr., vil det stadig være muligt at støtte lokale 
udviklingsprojekter på Bornholm.  

 

FKLU-21-06 Bortfald af tilskud til Frivillig Forum Bornholm – Besparelse 109 t. kr. årligt 

 Udvalget er optaget af, at Bornholms Regionskommune understøtter Frivillig Forum 
Bornholm og i forlængelse heraf de frivillige på Bornholm. Udvalget foreslår derfor, at besparelsen 
nedsættes til 29 t. kr. årligt.  

 

FKLU-21-08 Reduktion af tilskud til selvejende fritids- og medborgerhuse – Besparelse 100 t. kr. årligt 

 Udvalget er stærkt bekymret over de potentielle konsekvenser, det kan medføre, hvis 
forslaget bliver godkendt. De små lokalsamfund er afhængige af, at der findes lokale medborgerhuse, og 
udvalget fraråder på den baggrund forslaget.  

 

FKLU-21-11 Reduktion af driftstilskudspulje til selvejende haller – Besparelse 1.100 t. kr. årligt 

 Udvalget kan ikke gå ind for forslaget. Hvis forslaget vedtages, vil det påvirke 
folkesundheden på Bornholm.  

 

FKLU-21-12 Reduktion af anlægs- og renoveringspulje til selvejende haller (ANLÆG) – Besparelse 200 t. 
kr. årligt 

 Ok.  

 

FKLU-21-13 Bortfald af midler til Idrættens Videns- og Kompetenceråd – Besparelse 11 t. kr. årligt 

 Udvalget mener ikke, at besparelsen står mål med den forringelse, der opstår ved at 
godkende forslaget.  

 

FKLU-21-14 Bortfald af fællespulje til idrætsområdet – Besparelse 31 t. kr. årligt 



Behandlet i Folkeoplysningsudvalget den 16. august 2023 

 Det anses for uhensigtsmæssigt at fjerne denne pulje, hvor der kan søges midler til formål på 
idrætsområdet. Bortfalder puljen, vil det medføre, at der ikke kan ansøges til nye 
aktiviteter/events for idrætsforeninger. 

 

FKLU-21-15 Bortfald af midler til sommerferieaktiviteter for børn og unge – Besparelse 207 t. kr. årligt 

 Udvalget er kraftigt imod spareforslaget. Sommerferieaktiviteterne har været en kæmpe 
succes for børn, unge og foreninger. Udvalget ser et stort potentiale for udviklingen af 
aktiviteterne og den synergieffekt, det kan skabe på hele Bornholm.  

 

FKLU-21-16 Reduktion af pulje til leder-, lærer- og instruktøruddannelse (Folkeoplysning) – Besparelse 
100 t. kr. årligt 

 Udvalget finder det ikke hensigtsmæssigt, at puljen bliver reduceret. Puljen anses for at have 
stor betydning for øens foreninger, at der i stedet bør arbejdes for at synliggøre puljen ved 
hjælp af øget markedsføring. 

 

FKLU-21-17 Reduktion af pulje til aktiviteter (Folkeoplysning) – Besparelse 100 t. kr. årligt 

 Udvalget anser dette forslag som en væsentligt økonomisk påvirkning af foreningers virke på 
Bornholm. Forslaget vil have indvirkning på kontingentstrukturen, hvori det vil blive dyrere at 
deltage i aktiviteter. Samtidig vil der komme en påvirkning af mulighederne for medlemmer 
at deltage foreningsaktiviteter. Udvalget fraråder forslaget. 

 

FKLU-59-03 Reduktion af drift og vedligehold på idrætsanlæg – Besparelse 241 t. kr. årligt 

 Udvalget er bekymrede for, at effekten af en sådan besparelse vil skræmme brugere væk fra 
idrætslivet. Dette harmonerer ikke med idéen om, at flere på Bornholm skal dyrke idræt.  

 

FKLU-59-04 Administrativ besparelse – Besparelse 20 t. kr. årligt 

 Udvalget har en bekymring for, at serviceniveauet bliver lavere, hvilket kan have konsekvens 
for foreningernes gennemførsel af aktiviteter uden for normal arbejdstid.  

 

FKLU-59-06 Lukning af Klemensker Idrætshal – Besparelse 145 t. kr. årligt 

 Udvalget kan ikke gå ind for spareforslaget. Hvis hallen lukkes, vil det medføre at aktiviteter 
skal flyttes til andre haller, og aktiviteterne må lægges i ydertimerne, hvor det er svært at motivere 
deltagere. Det vil medføre mindre aktivitet og harmonerer ikke med ønsket om, at den bornholmske 
befolkning skal dyrke mere motion. Det vil også medføre en stor risiko for lokalsamfundet i Klemensker. 



Høringssvar fra Handicaprådet til spareforslag, anlægsforslag og udvidelsesforslag til budget 2024: 

”Handicaprådet ser med særdeles stor bekymring på kommunens økonomi og dermed på de foreslåede 
besparelser. 
En stor del af de foreslåede besparelser vil ramme børn, unge og deres familier samt udsatte og sårbare 
borgere og deres pårørende. 
Handicaprådet anbefaler et fokus på tidlig og forebyggende indsats uanset alder. 
Der opfordres til at inddrage forskning og evidensbaserede resultater på områderne. 
Erfaringen viser at handler man ikke med forebyggende sigte rettidigt, bliver omkostningerne både 
menneskeligt og økonomisk betydeligt større. 
Handicaprådet vil gerne opfordre til at der tænkes i investeringsmuligheder, tværfagligt samarbejde og 
teknologiske løsninger som kan være en hjælp og støtte til både borgere, brugere og medarbejdere. 
Handicaprådet forventer at blive inddraget såfremt der er ændringer i budgetforudsætningerne.” 



Høringssvar, 1. runde, Idrættens Videns- og Kompetenceråd, d. 16/8-2023. 

FKLU-21-11: Reduktion af driftstilskudspulje til selvejende haller, 1,1 mio. kr. 

Forslaget frarådes, da de selvejende haller, grundet stigende energipriser, har forhøjede 

omkostninger. En besparelse vil derfor påvirke de selvejende hallers drift. Forslaget vil 

medføre, at hallerne skal finde økonomien andre steder, såsom besparelse på medarbejdere, 

samt nedjustering af serviceniveau, aktiviteter og åbningstider. 

FKLU-21-12: Reduktion af anlægs- og renoveringspulje til selvejende haller (ANLÆG) 

Forslået frarådes, da en reduktion i anlægspuljen vil medføre forringet bygningsmæssig 

stand i de selvejende haller, og vedligeholdelsesudgifterne derfor vil blive større på et senere 

tidspunkt. 

FKLU-21-13: Bortfald af midler til Idrættens Videns- og Kompetenceråd 

Forslaget frarådes, da det vil sende et kraftigt signal om, at man ikke ønsker Idrættens 

Videns- og Kompetenceråd som rådgivende organ i BRK. 

FKLU-21-14: Bortfald af fællespulje til idrætsområdet 

Forslaget frarådes, da det vil fratage rådet dets mulighed for at udvikle initiativer i det 

bornholmske idrætsliv og derved en væsentlig del af dets formål. 

FKLU-21-15: Bortfald af midler til sommerferieaktiviteter for børn og unge 

 Forslaget frarådes, da det vil have store konsekvenser for børn og unges trivsel bredt på øen. 

Initiativet er i sin nuværende form en stor succes med stor tilslutning, og det vil derved have 

indvirken på mange borgere og øen som helhed. 

FKLU-21-16: Reduktion af pulje til leder-, lærer- og instruktøruddannelse (Folkeoplysning) 

Forslaget frarådes. Hvis puljen ikke opbruges, bør man overveje tiltag for at øge kendskabet 

til puljen. 

FKLU-21-17: Reduktion af pulje til aktiviteter (Folkeoplysning) 

Rådet anser dette forslag som en væsentligt økonomisk påvirkning af foreningers virke på 

Bornholm. Forslaget vil have indvirkning på kontingentstrukturen, hvori det vil blive dyrere at 

deltage i aktiviteter. Samtidig vil der komme en påvirkning af medlemmernes muligheder for 

at deltage i foreningsaktiviteter. Forslaget frarådes fra IVK’ side. 

FKLU-59-03: Reduktion af drift & vedligehold på idrætsanlæg 

Rådet anser dette forslag som interessant, ift. at banepleje vil tage udgangspunkt i den 

enkelte banes tilstand og behov for pleje, frem for en rent frekvensbestemt plan for pleje. 

Rådet udtrykker bekymring over niveauet af gulvvask i hallerne, da det jf. forslaget er uklart, 

om frekvensen i værste fald kan gå fra 4 til 1 gange gulvvask om ugen. 

FKLU-59-04: Administrativ besparelse. 

 Rådet udtrykker bekymring over nedlæggelse af vagttelefonen. 



FKLU-59-06: Lukning af Klemensker Idrætshal 

Forslaget frarådes. Rådet udtrykker bekymring over mulighederne for at andre haller vil 

kunne rumme de aktivitetstimer, der pt. ligger i Klemenskerhallen, i samme tidsrum som nu, 

da eksempelvis gymnastik for børn skal ligge inden for et specifikt tidsrum. 

Derudover udtrykker rådet bekymring over de konsekvenser, det ville få for Klemensker som 

lokalsamfund. 

Slutteligt udtrykker rådet bekymring ift. badefaciliteter for Klemensker Svømmebad. 

NMPU-53-05: Cykelstier - reduktion i belægningsvedligehold 

Rådet udtrykker bekymring over forslaget, da midler sparet på vedligehold på kort sigt, blot 

vil medføre større udgifter til vedligehold/genetablering på lang sigt. 

Derudover kan det vække bekymring, at færre vil bruge cykel som transportmiddel til fordel 

for bil. 

NMPU-55-04: Lukning af udvalgte offentlige toiletter i vinterhalvår 

Rådet udtrykker bekymring for, at det vil have konsekvenser for outdoor-aktiviteter på øen i 

vinterhalvåret. 

 

 

 



 

 
 

Bemærkninger fra HovedMED til budgetforslag 2024  
 

HovedMED har afholdt møde den 9. august 2023 og har følgende bemærkninger: 

 

Politisk ansvar for serviceniveau 

HovedMED har en klar forventning om, at kommunalbestyrelsen arbejder for et budget i balance – også i 

overslagsårene. Og at kommunalbestyrelsen efter et vedtaget budget gennemgår, tilpasser og justerer 

rammerne til den nye virkelighed. Det er kommunalbestyrelsen, der skal tage det endelige ansvar for at sikre 

realistisk sammenhæng mellem de politiske forventninger, serviceniveauet og kommunens økonomi.  

 

Trivsel, rekruttering og fastholdelse 

Vi ser med særlig bekymring på den betydning, spareforslagene på tværs af kommunen har på visionen om 

BRK, som en attraktiv arbejdsplads. Det er ikke attraktivt at søge arbejde i en kommune, der år efter år sparer 

på personaleressourcerne og i kvaliteten af det arbejde, vi udfører for borgerne.  

Dermed bliver Bornholm også mindre attraktiv som tilflytterkommune for fx børnefamilier, som vi gerne vil 

tiltrække til øen.  

 

Opfordring til et bredt samarbejde i kommunalbestyrelsen om kommunens budget med henblik på 

langsigtede løsninger 

Langsigtede budgetter giver en højere grad af stabilitet og ro i organisationen, hvilket har en positiv indvirkning 

på udførelsen af kerneopgaven og medarbejdernes trivsel. Medarbejderne har en oplevelse af afmagt i forhold 

til de tilbagevendende besparelser, som gør at flere medarbejdere mister engagement og motivation til 

kommunen som attraktiv arbejdsplads.   

 

Venlig hilsen 

 

HovedMED i Bornholms Regionskommune 

 

Sine Sunesen (formand) 

Karina Randrup (næstformand) 
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Kommentar til spareforslag Budget 2024 – CenterMED i Center for Børn og 

Familie 
 

CenterMED i Center for Børn og Familie læser sparekataloget med alvorlig bekymring for den fremtidige 

trivsel hos Bornholms børn, unge og familier, både i almenområdet og i udsatte positioner. 

CenterMED minder om, at spareforslagene skal ses i sammenhæng med genopretningsplanens tiltag på 

bevilling 12, og at en eventuel effektuering af spareforslag i primærsektoren, Dagtilbud og Skole, kan få 

afgørende betydning for muligheden for at opnå identificeret besparelsespotentiale i genopretningsplanen. 

CenterMED er bekymrede for alvorsgraden af de langsigtede effekter flere af spareforslagene kan have.  

Som kommune bliver vi i stigende grad afhængige af et stærkt samarbejde med civilsamfundets aktører, 

som løfter en vigtig opgave for alle borgere – både børn og voksne. Det vil derfor være kontraproduktivt at 

skære i frivillighedsindsatsen og tilskud til organisationer, såfremt vi forventer at kunne drage nytte af et 

øget samarbejde i fremtiden. Eksempelvis bygger en stor del af indsatsudviklingen i De små børns 

Bornholm på en alliance med civilsamfundet. 

CenterMED håber, at der fra politisk side er opmærksomhed på, at fritids‐ og kulturområdet er bærende for 

den generelle trivsel hos både børn og unge.  

Ydermere udtrykker CenterMED en bekymring for, at et spareforslag, som udsættelse af udskiftning af 

computere, blot pålægger de enkelte centre/afdelinger øgede udgifter. 

 

Godkendt i CenterMED 15.08.2023 

 



Kommentering af forslag til besparelser, udvidelser og anlæg forud for budget 2024, 
CenterMED, Ejendomme og drift 

 
CenterMED har på mødet den 6. juli 2023, drøftet budgetmaterialet, til budget 2024 og hvilke 
eventuelle konsekvenser, det måtte have for centeret og ønsker at viderebringe følgende:  
 
Vi er bekymrede over den negative påvirkning driftsbesparelserne vil have generelt på udvikling af 
områderne, herunder specielt på de tekniske anlægs nedbrydelse med det mindre vedligehold. 
Det er ligeledes bekymrende, at den større påvirkning mange af kommunens områder får som 
følge af øget turisme, ikke er fulgt op med en øget driftsbevilling. Specielt med hensyn til 
renholdelse og oprydning generelt, og drift af offentlige toiletter.  
I forhold til besparelserne har det en indvirkning på medarbejdernes trivsel og fastholdelse når 
områder bespares – medarbejderne påvirkes i forhold til deres ansættelse 
 
 • SSU – 33 – 13 Sønderbo – Nedlæggelse af dagcenter tilbud i Nexø.  
 
Forslaget vil få betydning for DeViKa, som leverer mad og serviceydelser til dagcenteret. Det vil 
derfor få personalemæssige konsekvenser, hvis dagcentertilbuddet i Nexø lukkes – svarende til ca. 
0,4 årsværk.  
 
• SSU – 33 – 15 Tværgående Sundhedsteam – Ophør af konsulent for Sundhed og ernæring  
 
Vi ser med stor bekymring på valget af at nedlægge ernæringskonsulentfunktionen. Det kommer 
til at berøre DeViKa, at der ikke længere er en ernæringsfaglig funktion, til at facilitere 
ernæringsindsatsen i BRK, blandt andet ved måltidsfokusgrupper og andre udviklingstiltag i 
ældreområdet.  
Det vil ud over fokusset på maden til de småt spisende ældre, også få konsekvenser for det gode 
tværfaglige arbejde og de initiativer der allerede er igangsat på mad- og måltidsområdet. Det får 
især betydning for beboerne på de mindre køkkenenheder på plejecentrene med få ansatte, at 
sparringen af ernæringstilstanden på disse vil bortfalde. Dertil kommer spareforslag SSU – 31 – 14 
”Hjemmeplejen, overgang til madpakker”, hvor den ældre borger selv skal sørge for det kolde 
hovedmåltid, og hvor ingen har fokus på det ernæringsmæssige indhold i måltidet.  
Vi frygter, at opgaverne bliver pålagt andre, uden at der tilføres tid til dette, da opsporing af småt 
spisende ældre, er en yderst vigtig funktion.  
 

• SSU – 31 – 05 Effektivisering som følge af lukning af team Østermarie  

• SSU – 32 – 18 Stop af visitation til beskæftigelsestilbuddet i Lindehuset, hvilket medfører til 
lukning af de samlede aktiviteter  

• FKLU – 22 – 02 Lukning af folkebibliotekerne i Hasle, Allinge, Aakirkeby og Gudhjem  

• FKLU – 59 – 06 Lukning af Klemensker Idrætshal  
 
Disse fire forslag, vil få personalemæssige konsekvenser for Rengøringssservices medarbejdere, 

der gør rent de fire steder. 
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Kommentering af materiale vedr. budget 2024 
 

CenterMED i Center for Job, Uddannelse og Rekruttering (CJUR) har behandlet materiale vedr. budget 2024 

og har nedenstående bemærkninger; 

 

NMPU-55-13 a, b, c – afskaffelse af mulighed for frokost og mødeforplejning på administrationerne. 

Opgaven vil i stort omfang blive flyttet ud til centrene og hvem vil fremadrettet skulle sørge for at gøre klar med 

forplejning til et møde, da der fortsat vil være møder hvor det er oplagt med mulighed for kaffe/te og vand. 

Der er flere centre som holder møder med ekstern deltagelse og hvor mødet strækker ud over frokosttid, hvor 

det er relevant at kunne servere en sandwich o.lign. Hvem skal understøtte dette?  

 

Der arbejdes i dag på en strategi om at BRK skal være en attraktiv arbejdsplads, for at imødegå fremtidens 

konkurrence om arbejdskraften. At en arbejdsplads af BRKs størrelse ikke kan tilbyde basale ydelser som en 

kantinedrift på de store lokationer, vil få værdien af denne strategi til at falde yderligere.  

 

Hvis a og b besluttes, vil det give et ekstra pres på mødefaciliteterne i Rønne. 

 

Opfordring til såfremt et af forslagene skal besluttes, skal det være forslaget der omhandler alle lokationer, 

dette vil give en ensartethed for alle øens lokationer / administrationer herunder også mødeforplejning til 

møder i udvalg, kommunalbestyrelse og eksterne møder. 

 

NMPU-55-12 – overgår til 14 dages rengøring på administrationerne. 

OBS på at rengøringstandarder også har betydning for smittespredning og deraf risiko for øget sygefravær. 

Rengøringsstandarden er en af de ting der i forvejen er beskåret og under standard. Der er ingen rengøring i 

sommerferien (3 uger) og der er ikke afløser på i forbindelse med rengøringsmedarbejders første sygedag. 

En forringelse af rengøring vil påvirke sygefraværet og generelt arbejdsmiljøet.  

Manglende rengøring er en ting som fylder meget i APV besvarelserne og har gjort det i flere år.  

 

SSU-32-05 a, b, c – ferielukning og reduktion i åbningsdage. 

Ved gennemgang af forslag ses der ikke umiddelbart den store besparelse og besparelsen vil have indflydelse 

på at bostederne eventuelt i stedet skal udvide. Effekten vil på sigt eventuel også give manglende ressourcer 

(”medarbejderflugt”) på Sandemandsgården, idet det ikke er muligt at tilbyde en fuldtidsstilling. 
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BSU-13-18, BSU-13-21, BSU-13-22 (bl.a.) – lukning af skoletilbud, herunder DASK, Ung på vej, E9 

(erhvervsklasse). 

I forvejen har Bornholm et begrænset udbud af tilbud til unge med særlige behov eller behov for et praktisk 

læringsrum.  

Der er derfor en stor bekymring for bornholmske unges udviklingsmuligheder og dermed deres videre 

muligheder i forhold til uddannelse og job og i sidste ende livskvalitet. 

Konkret frygtes det at der i ungeindsatsen ved det fyldte 18. år vil være et stigende antal unge som ikke er 

påbegyndt eller er frafaldet uddannelse, og dermed har behov for støtte og uddannelseshjælp(kontanthjælp). 

Med en ny reform undervejs som peger i retning af en mere erhvervsrettet 10. klasse, virker det 

uhensigtsmæssigt at nedlægge E9 nu. 

 

Tilsvarende under BSU (heriblandt BSU-11-06) sendes bemærkning om bekymring om reduktion af ressourcer 

i flere forebyggende indsatser, Det gule team m.fl. – hvilken betydning får det for hvilke unge Ungeporten 

kommer til at møde. 

 

ØKU-65-01 – Medarbejdertrivsel. 

Virker uhensigtsmæssigt når der i BRK samtidigt arbejdes med BRK som attraktiv arbejdsplads, for at sikre 

fremtidens arbejdskraft i BRK. 

 

ØKU-61-01 og 02 + 65-06 og 07 - Besparelser af ressourcer i økonomi, HR, personale. 

Risiko for opgaveglidning ud i centrene eller at opgaver ikke løses, hvilket i flere tilfælde vil medføre risiko for 

manglende statsrefusion, fejludbetalinger mv. 

Opgaverne lå tidligere placeret i centrene, men blev ved tidligere sparerunder centraliseret, hvorved 

medarbejdere med de nødvendige kompetencer blev samlet i centrale stabsfunktioner/centre. 

Ved besparelser af denne type vil opgaver flytte retur til centrene da opgaver ikke forsvinder. 

Resultatet af dette vil være enten at opgaven ikke løses eller en skjult servicereduktion i centrene. 

 

ØKU-66-01 – nedlæggelse af visitkort printer og løsning. 

Visitkort anvendes af flere afdelinger i CJUR, så umiddelbart mest hensigtsmæssigt med en central løsning i 

BRK i stedet for flere små løsninger ude i centrene, og hvor skal udgiften til dette afholdes.  

Visitkort anvendes fx som mødebekræftelse til flygtninge, ved virksomhedsbesøg mm. 

Wordskabelon til visitkort er ikke en holdbar løsning. 

 

ØKU-66-11 – Digitaliseringsmidler  

Der er ikke afsat midler til systemopdateringer eller nye IT-systemer i centrene. 

Stort set alle IT-systemer er en følge af en lovgivning, og kan ikke fravælges. 

CJUR er en af de største ”system ejere” i BRK.  

CJUR frygter derfor at en reduktion af denne karakter kan medføre, at der ikke er afsat de fornødne midler til 

lovpligtig opgavevaretagelse via nødvendig it-understøttelse.  

 

ØKU-66-16 – Udsættelse af planlagt udskiftning af pc´ere. 

Med nuværende erfaringer er det ikke hensigtsmæssigt at forlænge udskiftning af pc´er med yderligere et år (til 

7år), batteriets levetid udfordrer bl.a. pc´erne, hvor centrene allerede nu ”af egen lomme” må betale 

batteriudskiftninger efter 4-5 års levetid, hvilket bliver en yderligere udgift decentralt. 

 

ØKU-64-06 – Reduktion af valgsteder fra ni til fire.  

En reduktion vil forventningsmæssigt få flere til at brevstemme og dermed et øget pres på Borgerservice som 

derfor må forventes at skulle prioritere flere ressourcer til denne opgave. 

Såfremt forslaget følges op af et ønske om flere dage med valgbussen, vil dette reducere den anførte 

besparelse betragteligt. Endvidere vil en udvidet brug af valgbus samlet set ikke kunne understøttes af 
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Borgerservice, da der ikke vil være tilstrækkeligt med personale til både et øget antal brevstemmer og 

eventuelt øget brug af valgbus.  

 

 

 

På vegne af CenterMED i Center for Job, Uddannelse og Rekruttering 

 

Allan Westh   Mark Steger 

Formand   Næstformand 
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Bemærkninger til nye spareforslag til Budget 2024 

CenterMED for Natur, Miljø og Fritid har følgende bemærkninger til de nye spareforslag til budget 
2024. Spareforslagene har været i høring i perioden 26. juni – 18. august 2023. 

 

FKLU-22-01: Lukning af 6 filialbiblioteker og gentænkning af biblioteksområdet 
FKLU-22-02: Lukning af folkebibliotekerne i Hasle, Allinge, Aakirkeby og Gudhjem 

Vi har drøftet konsekvenserne af de drastiske forslag til besparelser på biblioteksområdet. 
Forslagene påvirker det psykiske arbejdsmiljø, og personalet oplever stor usikkerhed. 

Det giver bl.a. uro, at der skal ske personalereduktion i en i forvejen presset personalegruppe. 
Udførelsen af folkebibliotekernes kerneopgaver kommer under voldsomt pres og hænger ikke 
sammen med de landsdækkende rapporter for vigtigheden af folkebibliotekerne i lokalsamfundet. 
Personalet er yderst bekymret for, om der kan tilbydes et kvalificeret bibliotekstilbud for Bornholm, 
og disse bekymringer påvirker trivslen og det gode arbejdsmiljø. 

 

NMPU-49-01: Nedlæggelse af en stilling i Byg 
NMPU-49-04: Udskudt besættelse af stilling i Plan 

Vi arbejder tæt sammen med Byg og Plan og bemærker et stort arbejdspres, der påvirker trivslen i 
begge teams. En besparelse risikerer at give øget konfliktniveau, øget sygefravær og udfordringer 
med at fastholde ledere og medarbejdere. 
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NMPU-55-13a: Afskaffelse af mulighed for mødeforplejning på administrationerne i Tejn og Nexø 
NMPU-55-13b: Afskaffelse af mulighed for frokost og mødeforplejning på administrationerne i 
Tejn og Nexø 
NMPU-55-13c: Afskaffelse af mulighed for frokost og mødeforplejning på de fem administrationer 
på Ullasvej, Landemærket, Skovløkken, Snorrebakken og Møllevænget 

Ikke længere at kunne tilbyde mødeforplejning i forbindelse med fx borgermøder og andre eksterne 
møder med samarbejdspartnere og konsulenter vil være at bryde med en grundlæggende national 
kultur. 

Vi oplever, at forplejning som kaffe og kage kan virke konfliktnedtrappende, når der skal afholdes 
svære møder med borgere og samarbejdspartnere. At mødes over kaffe kan fremme en god dialog, 
og det har en stor signalværdi, at vi som kommune kan byde borgerne på en kop kaffe.  

Derudover vil det kræve ekstra ressourcer for den enkelte medarbejder individuelt at skulle stå for 
mødeforplejning og sende bilag til økonomi. 

Den fælles kantineordning har stor betydning for sammenhængskraften, arbejdsglæden og 
arbejdsmiljøet. At vi kan mødes i kantinen om maden, og at medarbejdere ikke skal forlade huset for 
at købe frokost. Der er desuden meget få muligheder for at tilkøbe frokost andre steder her i Tejn. 

Hvis kantinen afskaffes kan det også have negativ betydning for muligheden for at tiltrække ny 
arbejdskraft, fordi det kan signalere at trivsel og det sociale ikke bliver prioriteret. Slutteligt skal det 
også nævnes, at kantineordningen er med til at sikre medarbejdernes sundhed og trivsel. 

 

ØKU-61-01: Reduktion på ca. 2 årsværk i Center for Økonomi og Personale 
ØKU-61-02: Reduktion på ca. 3 årsværk i Center for Økonomi og Personale 

Det giver anledning til stor bekymring, fordi de enkelte centre/afdelinger ikke har de nødvendige 
ressourcer eller kompetencer til at løfte disse opgaver. Opgaverne vil forventeligt blive pålagt en i 
forvejen presset ledelse. Uanset hvor opgaverne vil rykkes til vil de manglende ressourcer og 
kompetencer betyde, at risikoen for fejl vil blive yderligere forøget. 

Der bemærkes i forvejen et stort pres i Økonomi og Personale, og det pres påvirker også vores 
center Natur, Miljø og Fritid. Allerede nu oplever vi, at Økonomi og Personale har begrænsede 
muligheder for at understøtte Natur, Miljø og Fritid i opgaveløsningen. 

 

ØKU-65-01: Nedlæggelse af pulje til medarbejdertrivsel 

Puljen til medarbejdertrivsel har været brugt bredt til trivselsindsatser og bl.a. givet ressourcer til et 
vigtigt sundhedstjek i nogle afdelinger. De trivselsindsatser der finansieres af puljen medvirker til at 
reducere sygemeldinger, mistrivsel og konflikter medarbejdere imellem. Fokus på trivsel og at 
mindske mængden af konflikter er også et værktøj til at fastholde medarbejdere. 
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Puljen til medarbejdertrivsel finansierer også Trivselslinjen, som er et af de få konkrete værktøjer, vi 
kan sætte i spil, hvis en kollega oplever akut mistrivsel. Vi ser derfor gerne, at Trivselslinjen bliver 
bibeholdt. 

 

ØKU-65-04: Nedlæggelse af en juriststilling (0,2) i Sekretariatsservice 

Udviklingen i samfundet øger kompleksiteten i sagsbehandlingen, og vi oplever en stigning i antallet 
af klager samt en større bekymring for at lave fejl. Fejl risikerer at skade tilliden til embedsværket og 
øge risikoen for offentlig udskamning i medierne både grundet fejl eller mangelfuld sagsbehandling, 
men også grundet manglende politisk opbakning. 

Vi er derfor nødt til i øget omfang at købe os til juridisk bistand, som vi ikke har råd til, fordi 
afdelingerne ikke selv har ekspertisen. 

Vi kan allerede nu mærke et højt pres på kommunens jurister, og det betyder, at der hersker en vis 
tilbageholdenhed ift. at anmode om juridisk bistand. Denne tilbageholdenhed medfører større risiko 
for fejl og en ineffektiv sagsbehandling. 

 

ØKU-65-06: Nedlæggelse af HR-stilling i Sekretariatsservice 

Set i lyset af en øget stigning af sygefravær og udfordringer pga. stadigt stigende arbejdspres vil en 
nedlæggelse af en HR-stilling virke kontraproduktivt. Vi er afhængige af HR’s understøttelse ift. 
ansættelser, sparring og opfølgninger på trivsel. 

Der er et overordnet ønske om at gøre BRK til en attraktiv arbejdsplads for ledere, hvor det er vigtigt 
med tværgående koordinering og en oplevelse af en fælles ledelse i BRK. BRK som attraktiv 
arbejdsplads for ledere vil blive forringet, hvis man nedlægger Lederforum som HR står for. HR 
spiller derudover en afgørende rolle for at få MED-systemet til at fungere efter intentionen i 
lovgivningen. Ressourcerne til at arbejde med MED-systemet må forventes at mindskes som følge af 
nedlæggelsen af en HR-stilling. 

 

ØKU-66-04: Nedlæggelse af havne wifi på de kommunale havne 
ØKU-66-05: Nedlæggelse af Wifi4EU 

Nedlæggelse af wifi kan påvirke driftspersonalets arbejdsforhold grundet en forventet stigning af 
klager fra gæster i havnene. 

 

ØKU-66-12: Monopolbrud, forventet gevinst 

Ved denne besparelse må vi forvente større risiko for brud på IT-sikkerheden i takt med at 
kommunen bliver mere og mere digitaliseret. Allerede i dag oplever vi et øget antal cyberangreb, der 
kan have alvorlige konsekvenser til følge, herunder nedbrud af kritiske funktioner/systemer fx i 
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Beredskabet, på Miljø og Forsyning og i Sundhed. Vi er i dag i hybridkrig, og det vil være nødvendigt 
at følge med det stigende behov for beskyttelse, for ikke at blive sårbare over for cyberangreb. 

 

ØKU-66-13: Nedlæggelse af en stilling It og Digitalisering 

Det er bekymrende, at vi ikke kan følge med udviklingen, når vi er stadigt mere afhængige af it-
systemer. Nedlæggelse af en stilling i It og Digitalisering vil virke kontraproduktivt i forhold til den 
daglige opgaveløsning og løbende optimering af sagsbehandling. 

 

ØKU-66-15: Nedlæggelse af stilling i Ø-arkivet 

Natur, Miljø og Fritid er afhængige af Ø-arkivet i forbindelse med vores opgaveløsning. En stilling 
mindre i Ø-arkivet vil betyde, at en del af deres arbejde vil blive påført andre områder med færre 
kompetencer til den type opgaver og give yderligere belastning på i forvejen pressede 
medarbejdere. 

 

ØKU-66-16: Udsættelse af planlagt udskiftning af pc’ere 
Det vil have konsekvenser for vores effektivitet og cybersikkerhed at udsætte udskiftningen af 
pc’ere. Det vil bl.a. betyde mindre fleksibilitet ift. onlinemøder og større sårbarhed ved 
strømafbrydelser, hvis vi skal beholde vores pc’er i syv år, og batterilevetiden for pc’erne forringes. 

Vi mener ikke, at dette er en reel besparelse, da pc’erne i stedet skal repareres, og udgiften dermed 
flyttes til de enkelte centre. 

 

Afsluttende bemærkning 

CenterMED gjorde sidste år kommunalbestyrelsen opmærksom på et uforholdsmæssigt stort 
arbejdspres på bestemte områder i en bekymringsskrivelse. Vi har for nyligt igen oplyst til NMPU om 
sagspres på tre udvalgte områder, jf. dagsordenspunkt fra NMPU-møde i juni. 

Vi har siden sidste år arbejdet målrettet med tiltag som styrket borgerkontakt, stresshåndtering og 
optimering af sagsgange mv. for at imødekomme disse udfordringer. Vi er dog fortsat bekymrede og 
kan se, at udfordringerne er blevet bekræftet af de nye målinger fra APV og Trivselsmålingen, der 
viser, at der ikke er overensstemmelse mellem opgaver og ressourcer. 

Forslag om yderligere personalereduceringer jf. bl.a. FKLU-22-01, FKLU-22-02 og NMPU-52-05 vil 
derfor være kontraproduktive i forhold til den samlede opgaveløsning i centeret. 

 

Venlig hilsen 

CenterMED i Natur, Miljø og Fritid 

https://dagsordener.brk.dk/vis?id=fcbb675a-8648-400c-8e2e-dc0e21509e16&punktid=3529d779-6d98-4d27-889b-5ceb36251189
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Orientering om myndighedsområderne i Natur og Miljø 
Sagsnr. i ESDH: 22/8394 

Beslutningskompetence:  Natur-, Miljø- og Planudvalget 

Politisk sagsgang 
Natur-, Miljø og Planudvalget orienteres 

Resumé 
På baggrund af dialogen om forholdet mellem ressourcer og myndighedsopgaver i Natur og 
Miljø på udvalgsmødet i maj (punkt 13), og dialogmøderne i november 2022 og maj 2023 
gives Natur-, Miljø- og Planudvalget en orientering om myndighedsområder, hvor afdelingen er 
særligt pressede. 

Indstilling 
Direktøren indstiller 

• sagen til orientering. 

Sagsfremstilling 
Natur-, Miljø- og Planudvalget er i maj og november 2022 samt maj 2023 blevet orienteret om 
udfordringen i balancen mellem opgaver og ressourcer i Natur og Miljø. Efter seneste drøftelse 
blev det aftalt, at administrationen ville lave en dagsorden der orienterer om de områder, hvor 
udfordringer og arbejdspres p.t. er størst: spildevand, vandløb og miljøvurdering. 

Datagrundlag 

I maj sidste år blev udvalget orienteret om, at kommunens generelle sagsbehandlingssystem 
Acadre ikke på daværende tidspunkt kunne generere ledelsesinformation. Dette er stadig 
tilfældet. Det er derfor ikke muligt at lave præcise opgørelser over antal af verserende sager, 
afgørelser eller sagsbehandlingstid for myndighedsområderne i afdelingen.  

Nedenstående data er manuelle, vejledende opgørelse om antallet af verserende sager, som 
derfor er behæftede med en vis usikkerhed. 

Spildevand 

Området besættes p.t. af tre årsværk. Området er det største i afdelingen målt på antal sager 
og dedikerede årsværk. 

Spildevandssager behandles med udgangspunkt i miljøbeskyttelsesloven og relevante 
bekendtgørelser udstedt på baggrund heraf, som regulerer håndtering af spildevand. 

En sag kan spænde vidt - fra en besvarelse til en ejendomsmægler, om planlagte ændringer i 
kloakeringsforhold, som tager max en halv time at ekspedere, til en tilslutningstilladelse på 
bagkant til en virksomhed, med forudgående forurening, politianmeldelse, indskærpelser, 
prøvetagninger m.v. som kan strække sig over flere år. 
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Udviklingen i antallet af åbnede og lukkede sager 

Når udviklingen ses i relation til ressourcerne på området gives følgende fordeling i 
gennemsnit: 

• Jan-19 - dec-21: Åbnet 13 sager, afsluttet 9 sager om måneden. (2 ansatte) 
• Jan-21 - maj-21: Åbnet 24, afsluttet 10 sager. (2 ansatte + 1 ansat under oplæring) 
• Jun-21 - nov-22: Åbnet 52 sager, afsluttet 27 om måneden. (4 ansatte) 
• Dec-22 - mar-23: Åbnet 37 sager, afsluttet 33 sager om måneden. (3 ansatte) 

Grunden til, at gennemsnittet af afsluttede sager stiger, når teamet går fra 4 til 3 
medarbejdere er, at grundejer og kloakmestre har 1 år til at indsende færdigmeldinger. 
Dermed afsluttes sagerne 1 år senere end afgørelsen er truffet. 

Antallet af henvendelser vokser 

Ud over den store mængde af verserende sager bruges også meget tid på at besvare 
henvendelser – både i forbindelse med sager og generelle forespørgsler. Henvendelserne til 
spildevandspostkassen fra januar til maj 2023 svarer allerede til 73 % af 
spildevandspostkassens samtlige henvendelser i 2022. 

 
Henvendelserne dækker over alt fra rykkere til supplerende sagsmateriale til høringer eller 
sager fra anden myndighed og illustrerer det øgede pres, der er på området. 

Hvad er muligt med de eksisterende ressourcer 

Med de forhåndenværende ressourcer på 3 årsværk vurderes det, at der kan afgøres ca. 300 
sager på et år. 
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Ved en ekstra tilføjelse af et årsværk på området vil antallet af løste sager blive mere end 
fordoblet. Det vil nemlig gøre det muligt at tage hånd om de mange påbud som forsyningen 
afventer, for at kunne gennemføre spildevandsplanen og byggesager. Denne type af sager er 
som regel ikke så komplekse, og der er mange af dem. Det anbefales, at der tilføres min. et 
årsværk til området. 

Prioritering af sager 

Som det fremgår af ovenstående er der flere sager end det er muligt at behandle med de 
givne ressourcer. Vi søger at prioritere sagerne der hvor det har størst betydning for miljø og 
det bornholmske samfund og går frem efter følgende prioritering: 

• Akutte forureningssager 
• Ulovlige forhold ved virksomheder 
• Borgersager (rottesager, byggesager, uhygiejniske forhold, klager, tømningsordning) 
• Fejlkoblinger 
• Erhvervssager 
• Spildvandspostkassen – opfølgning på henvendelser 

Herudover pågår en indsats i forbindelse med ansøgte kunstgræsbaner og PFAS 
Øvrige sager prioriteres, efter ovenstående. 

Vandløb 

Området varetages af 0,86 årsværk.  

Vandløbsmedarbejderen varetager både opgaverne som vandløbsmyndighed og opgaverne 
med at implementere indsatserne på vandløbsområdet jf. vandområdeplanerne. Herunder også 
arbejdet med vandrådet.   

Hvad er en vandløbssag 

En vandløbssag er mange ting, det kan være alt lige fra en forespørgsel, der f.eks. kan 
omhandle vedligehold af vandløb eller observation af en mulig forurening i vandløb, til 
behandling af ansøgninger om vandløbsprojekter og håndhævelse af vandløbslovens 
retningslinjer.  

En stor andel af vandløbsmyndighedens tid går med at behandle sager, som vedrører 
manglende vedligehold af dræn, åbne grøfter og naturlige vandløb. Det kræver tilsyn og møder 
med borgerne. Møderne kan indimellem være konfliktfyldte, da det skal afgøres hvem, der har 
ansvaret og skal få opgaven løst.  

Vandløbsmyndigheden behandler også ansøgninger, som vedrører regulering af vandløb 
(rørlægninger eller etablering af nye vandløb) samt ansøgninger om restaurering (genåbning 
af rørlagte strækninger og genslyngning, udlægning af gydegrus mv.). Herudover modtager 
vandløbsmyndigheden mange borgerhenvendelser i de nedbørsrige perioder, som drejer sig 
om problemer med overfladevand. Disse henvendelser kan være meget tidskrævende at 
behandle, da det skal afklares hvor problemet er og hvordan det bliver løst. 
Vandløbsmyndigheden fører herudover tilsyn med de kommunale vandløb og målsatte vandløb 
for at sikre overholdelse af hhv. regulativ og miljømål. Kommunen har også pligt til at føre 
tilsyn med overholdelse af 2 m bræmmer omkring naturlige vandløb.  

Vandløbsmyndigheden samarbejder desuden med spildevandsmyndigheden om 
udledningstilladelser, medbenyttelsestilladelse og spildevandsplan mv. Vandløbsmyndigheden 
har også et tæt samarbejde med miljøvurderingsmyndigheden, da hovedparten af 
vandløbsprojekterne skal miljøscreenes. Vandløbsmyndigheden står selv for en del af disse 
ansøgninger.   

Vandløbssager kan involvere forskellige interessenter, herunder myndigheder, lodsejere, 
landmænd, virksomheder, miljøorganisationer eller lokale samfund, der alle kan have 
forskellige interesser og synspunkter på forvaltningen af vandløb og vandmiljø.  
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Sagerne kan variere meget i omfang, kompleksitet og konfliktniveau. Nogle sager strækker sig 
over flere år.  

Statens vandområdeplaner 

Vandområdeplanerne er samlet en plan for at forbedre det danske vandmiljø. De skal sikre 
renere vand i Danmarks kystvande, søer, vandløb og grundvand i overensstemmelse med EU's 
vandrammedirektiv. 

De nye vandområdeplaner (2021-2027) VP3 har været i offentlig høring. Den endelige udgave 
afventes fortsat, men forventes at være lige på trapperne.  

Når VP3 træder i kraft har Bornholms Regionskommune pligt til bl.a. at gennemføre en række 
vandløbsindsatser. Formålet med indsatserne er at forbedre den økologiske tilstand i en række 
vandløb, hvor målet om god økologisk tilstand ikke er opfyldt. Der er tale om genåbning af 
rørlagte strækninger, fjernelse af spærringer, udlægning af gydegrus, plante træer langs 
vandløb mv.  

Implementering af vandløbsindsatser er meget ressourcekrævende både administrativt og 
tidsmæssigt. Det skyldes kompleks lovgivning på området og nødvendigheden af et tæt 
samarbejde med to eksterne styrelser (Fiskeristyrelsen og Miljøstyrelsen) for at nå i mål. Vi 
har netop gennemført 2 projekter i Øle Å (Slusegård og Aagård). Disse projekter har været 7 
år undervejs.  

En gennemførsel af en vandplanindsats på vandløbsområdet kræver: 

• møde med lodsejere 
• forundersøgelse (indhente tilbud, søge midler, gennemføre forundersøgelse og 

afrapportere forundersøgelse) 
• søge om midler til gennemførsel og lodsejererstatning  
• vandløbsprojektforslag i høring/ 
• myndighedsgodkendelse 
• fysisk gennemførelse af projektet og  
• føre tilsyn og udarbejde slutrapport 

Sagspres på området 

Verserende sager 

Der er p.t. 93 verserende vandløbssager. Heraf er der sager fra 2021, som fortsat venter på 
behandling. Normalt kan en sagsbehandler have 15 – 20 verserende sager; færre hvis der er 
tale om komplekse og omfangsrige sager – som f.eks. indsatserne under vandplanerne. 
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Statens vandplaner 

Bornholms Regionskommune har indberettet 18 indsatser i forbindelse med de nye 
vandområdeplaner. Disse forventes at skulle implementeres frem til 2027. Hertil forventes et 
antal ældre indsatser også at skulle iværksættes. Anslået kan det være op til 10 ekstra 
indsatser. Så samlet vil der være op til 28 indsatser, der skal sættes i proces, når den nye 
planperiode går i gang.  

Arbejdet med Statens Vandplaner skønnes alene at 0,75 årsværk i planperioden frem til 2027.  

Hvad er muligt med de eksisterende ressourcer 

Med de eksisterende ressourcer på området, er der ubalance mellem opgaver og bemanding. 
Det vurderes ikke muligt at håndtere myndighedsarbejde og implementering af statens 
vandplaner.  

De foretages løbende prioriteringer af opgaverne på området, men de nuværende ressourcer 
på området er langt fra tilstrækkelige til omfanget af myndighedsopgaverne. Det anbefales, at 
der tilføres området et årsværk.  

Prioritering af sager 

Der foretages en løbende og konkret prioritering af sager i forhold til liggetid og behov for 
hurtig reaktion. 

Miljøvurdering 

Området bemandes pr. 1. januar 2023 med to årsværk og der er pr. 23. maj 2023 opslået en 
stilling på en ny medarbejder. 

Hvad er en miljøvurderingssag 

En miljøvurdering er en proces, der bruges til at vurdere de potentielle miljømæssige 
konsekvenser af et projekt, en plan eller et program. Formålet med en miljøvurdering er at 
identificere, beskrive og vurdere de mulige indvirkninger på miljøet og menneskers sundhed 
som følge af gennemførelsen af projektet samt sikre integration af miljøhensyn. 

Processen omfatter typisk følgende trin: 

• Identifikation af omfang og formål: Dette indebærer en klar definition af projektet, 
planen eller programmet herunder dets mål, omfang, placering og varighed. 

• Screening: En indledende vurdering foretages af relevante myndigheder for at afgøre, 
om projektet har potentiale til at forårsage betydelige miljømæssige påvirkninger. Hvis 
det er tilfældet, fortsættes der til en mere detaljeret miljøvurdering. 

• Indsamling af data: Relevant information indsamles om projektets påvirkninger på 
miljøet. Dette kan omfatte data om luftkvalitet, vandkvalitet, økosystemer, 
biodiversitet, støjniveauer, klimaforandringer og socioøkonomiske forhold. 

• Vurdering af miljøpåvirkninger: En omfattende vurdering af de potentielle miljømæssige 
konsekvenser gennemføres, herunder både direkte og indirekte påvirkninger. Dette kan 
omfatte vurdering af luftforurening, jord- og vandforurening, tab af levesteder, 
ændringer i landskabet, støjgener, klimaeffekter osv. 

• Identifikation af alternativer: Forskellige alternativer og handlingsmuligheder analyseres 
for at reducere eller undgå negative miljøpåvirkninger. Dette kan omfatte ændring af 
projektets, planens eller programmets design, implementering af 
miljøbeskyttelsesforanstaltninger eller endda afvisning af projektet, planen eller 
programmet. 

• Rapportering og offentlig deltagelse: Resultaterne af miljøvurderingen dokumenteres i 
en rapport, der gøres tilgængelig for offentligheden. Der kan også arrangeres offentlige 
høringer eller møder for at indsamle feedback og synspunkter fra berørte parter. 

• Beslutningstagning: Baseret på resultaterne af miljøvurderingen og offentlig deltagelse 
træffes en beslutning om projektets, planens eller programmets fremtid. Det kan være i 
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form af godkendelse med visse betingelser eller afvisning, hvis projektet, planen eller 
programmet vurderes at medføre ikke acceptable miljøpåvirkninger 

Sagspres på området 

Her er vi presset af en lang række store sager; mange af dem på samme tid. Bl.a. udvidelsen 
af Rønne Havn, EnergiØ Bornholm, udstykning af Rønne Syd, m.v. Der verserer p.t.  

• 22 plansager (miljøvurdering af planer eller planer og projekter)  
• 33 projekter 

På projekter er der lovmæssig fastsat sagsfrist for screening på 3 måneder, som vi p.t. er 
meget langt fra at kunne overholde. Der er ikke lovfastsatte frister på fulde miljøvurderinger af 
projekter. For planer er der hverken lovfastsatte frister for screeninger eller for fulde 
miljøvurderinger. En fuld miljøvurdering vil normalt vare fra 9 måneder til 1 år. 

Aktuelt varierer sagsbehandlingstiden mellem 3 måneder til 1½ år pr. sag. Det vurderes, at 
der kan sagsbehandles på 3-4 sager samtidig – nogenlunde som det er kendt for plansager. 

Miljøvurderingsområdet bliver derfor ofte en flaskehals i arbejdet med lokalplanlægning og det 
er ikke muligt at følge med sagspresset på projekter, hvor der er fastsat en lovgivningsmæssig 
frist for afgørelse af en screeningssag på 3 måneder. 

Hvad er muligt med de eksisterende ressourcer 

Med prioriteringen af en ekstra sagsbehandler vil det være muligt i højere grad at modvirke 
flaskehalsudfordringer. Med tre sagsbehandlere vurderes området at være tilstrækkeligt 
bemandet, men da området er kompliceret og afgørelserne omfattende vurderes der først en 
mærkbar effekt efter 6 – 9 måneder. 

Prioritering af sager 

Det store og komplekse plansager prioriteres sammen med direktionen for at sikre 
sammenhæng mellem prioritering på af plan- og miljøvurderingssager.  

Højt generelt arbejdspres 

Afdelingen har gennem det sidste år gjort opmærksom på et generelt højt arbejdspres.  

Den aktuelle arbejdspladsvurdering og trivselsmåling viser ubalance mellem omfanget af 
opgaver og de personalemæssige ressourcer til at løfte dem. På spørgsmålet om arbejdstid og 
ressourcer svarer til arbejdsmængden svar 100% af medarbejderne, ”uenig” eller ”meget 
uenig”, med overvægt på sidstnævnte. 

Fleksibilitet og organisering 

Der er indenfor mange myndighedsområder sammenfald mellem funktion og person, hvilket 
gør afdelingerne sårbare overfor sygefravær. Dette betyder samtidig at der er meget 
begrænsede muligheder for at flytte ressourcer fra et sagsområde til et andet. 

Økonomiske konsekvenser 
Klik her for at skrive økonomiske konsekvenser 
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Psykiatri og Handicap 

Ullasvej 17, 

3700 Rønne 

  

Økonomi og Personale   

Bornholms Regionskommune

Psykiatri og Handicap

CVR: 26 69 63 48

18 august 2023 

t 2023

  

Høringssvar vedr. Budget 2024 ‐ MED‐udvalget i Center Psykiatri og Handicap 
 

De fremsendte spareforslag på ca. 14 millioner, som ligger oveni i forrige års besparelser, skaber stor 

bekymring i CenterMED for Psykiatri og Handicap.     

Borgerne, som Center for Psykiatri og Handicap giver støtte til, har komplekse og krævende udfordringer. 

Dette kræver højt specialiseret tilgang og viden, for at borgerne kan udvikle sig og rummes i de tilbud vi har.  

Erfaringsmæssigt er der udsving i borgernes adfærd og velbefindende. Det betyder også, at der er borgere, 

der bliver udadreagerende. Evnen til at håndtere dette med den rigtige faglighed nedsættes ved besparelser, 

hvilket kan øge risikoen for, at medarbejdere kommer til skade psykisk eller fysisk.  

Det er uundgåeligt, at den specialiserede indsats som medarbejderne skal yde, vil blive påvirket negativt af 

yderligere besparelser. Dette fordi indsatsen er afhængig af at have nok tid til at udføre den, men ligeledes 

fordi det kræver uddannelse, introduktion, formidling, sparring og trivsel at kunne udføre og udvikle den 

nødvendige viden og praksis. De afskedigelser og nedsættelse af arbejdstid, som er nødvendige for at 

imødekomme besparelserne, vil medføre tab af vigtig erfaring og faglighed i centerets tilbud. 

Besparelserne vil betyde øget arbejdspres for medarbejderne, hvilket har konsekvenser for deres trivsel og 

arbejdsmiljø. CenterMED er bekymret for, at det øgede arbejdspres øger risikoen for omsorgstræthed, 

forråelse og stressrelateret sygdom.  

Besparelserne vil også udfordre rekruttering indenfor området, hvilket i forvejen er svært, særligt på 

handicapområdet. Det udfordrer muligheden for at bevare stillinger på et timetal, der er acceptabelt at leve 

af, hvilket har betydning for såvel rekruttering som fastholdelse af medarbejdere. Stillinger på nedsat tid 

betyder både nedsat løn, men har også negativ betydning for medarbejdernes pensionsforhold og evt. 

dagpengesats ved arbejdsløshed.  

Endelig er CenterMED bekymret for, at centerets muligheder for at fortsætte som attraktiv arbejdsplads 

bliver forringede, hvilket igen kan medføre at mulighederne for rekruttering og fastholdelse af personale med 

den nødvendige specialviden vil dale.  

 



 

 
 

Bemærkninger fra CenterMED i Regional Udvikling, IT og Sekretariat til budgetforslag 
2024 
 

CenterMED i Regional Udvikling, IT og Sekretariat (RIS) har afholdt møde den 10. august 2023 og har 

følgende bemærkninger: 

 

NMPU-55-13a, 13b og 13c: 

Afskaffelse af mulighed for frokost og mødeforplejning på administrative matrikler  

CenterMED finder, at budgetforslagene om afskaffelse af mulighed for frokost og mødeforplejning på 

administrationerne er problematiske af mange årsager. 

Spareforslagene vil medføre, at der ikke vil kunne stilles mødeforplejning til rådighed og/eller at 

mødeforplejning må købes ude i byen. Hvis der bestilles forplejning udefra, vil det være mødedeltagerne selv, 

der skal stå for at stille frem og vaske op efter hvert enkelt møde, hvilket også vil være en betydelig opgave i 

forhold til råd- og udvalgsmøder, som ofte afholdes om aftenen. Der vil således være et ressourceforbrug i 

form af ekstra arbejde for kommunens medarbejdere og øvrige mødedeltagere. Det vil desuden kræve adgang 

til køkkenfaciliteter på alle de administrative matrikler, og at de medarbejdere som har brug for at anvende 

køkkenfaciliteterne har de nødvendige kompetencer og eventuelle tilladelser. Benyttelse af engangsservice vil 

være dyrt og ikke bæredygtigt. Det må forventes, at en vedtagelse af budgetforslagene vil medføre, at møder 

med eksterne deltagere i større omfang vil blive afholdt udenfor kommunens lokaler hos private aktører, som 

kan tilbyde forplejning.  

 

Når kommunen byder på en kop kaffe signaleres, at borgeren eller samarbejdspartneren er velkommen til 

mødet og at kommunen ønsker en dialog. En kop kaffe kan tage brodden af en svær samtale med en borger 

eller et vanskeligt møde med en ekstern samarbejdspartner.   

Den fælles kantineordning har stor betydning for sammenhængskraften, arbejdsglæden og arbejdsmiljøet. Her 

kan medarbejderne mødes og få et pusterum i en travl hverdag. Det fælles mødested er med til at skabe en 

god arbejdspladskultur, med relationer og netværk på tværs. Hvis kantineordningen afskaffes har vi en 

bekymring for, at en del af kollegasammenholdet ikke opretholdes, idet mange måske vil vælge at spise frokost 

ved skrivebordet eller helt springe frokosten over. Det vil det have negativ indflydelse på trivslen, hvilket ikke 

harmonerer med en attraktiv arbejdsplads. Der er desuden meget få muligheder for at tilkøbe frokost andre 

steder end i kantinen på de administrative matrikler.  
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Side 2 af 2 

NMPU-55-12: 

Overgår til 14 dages rengøring på administrationerne  

CenterMED finder det problematisk, såfremt besparelsesforslag om reduceret rengøring på administrationerne 

vedtages. Med politikken for attraktiv arbejdsplads har BRK blandt andet fokus på at styrke arbejdsmiljøet og 

nedbringe sygefraværet. Reduceret rengøring i kontorlokalerne vil have negativ indflydelse på arbejdsmiljøet, 

øge risikoen for allergiske reaktioner og stigning i sygefraværet. At arbejde i omgivelser der bærer præg af 

manglende rengøring vil mindske arbejdsglæden. 

 

 

Venlig hilsen 

 

CenterMED i Regional Udvikling, IT og Sekretariat 

 

Claus Munk (formand) 

Elise Ipsen (næstformand) 



  CenterMED Skole 
  15. august 2023 
 

Kommentering fra CenterMED Skole 

CenterMED bemærker, at det vil være vanskeligt at leve op til målsætningerne om at skabe en folkeskole, 

der er et attraktivt tilvalg og som vil vedblive at være en attraktiv arbejdsplads i overensstemmelse med 

regionskommunens politik om attraktiv arbejdsplads, hvis der gennemføres indgribende besparelser på 

folkeskoleområdet. Det vil dermed være vanskeligt at fastholde de medarbejdere, der allerede arbejder i 

folkeskolen ligesom rekruttering vil blive vanskeligt. Ydermere vil det være vanskeligt for folkeskoleområdet 

at leve op til den nye strategi for fælles folkeskole Bornholm, som kommunalbestyrelsen vedtog før 

sommerferien. CenterMED er bekymret for den betydning, som sparekatalogets emner kan have for 

trivslen blandt børn og unge i folkeskolen samt for arbejdet med øget skoletilvær, ligesom det kan 

forventes, at store besparelser på folkeskolen vil bremse den fremgang i elevresultater og trivsel, som 

folkeskolen har opnået gennem de seneste år. Der vil desuden være en forøget risiko for, at flere familier 

vælger fri- og private skoler. CenterMED er således grundlæggende bekymrede for den effekt som flere af 

besparelserne kan have på medarbejdernes arbejdstilfredshed, trivsel og sygefravær, samt den kvalitet, 

som personalet vil have mulighed for at levere i det daglige arbejde med kerneopgaven. CenterMED 

tilslutter sig de konsekvenser, som allerede er beskrevet i besparelsesforslagene, og som beskriver 

vidtrækkende ændringer for folkeskolens arbejde.   

CenterMED undrer sig over, at der foreligger opprioriteringsforslag på skoleområdet, når der lægges op til 

så vidtrækkende besparelser på folkeskolens mulighed for at løse kerneopgaven med høj kvalitet. 

CenterMED har desuden en stærk bekymring vedr. de besparelser, der er foreslået på dagtilbudsområdet, 

da forringelser her vil have stor betydning for såvel personalet som de børn, der skal videre i folkeskolen.  

Følgende besparelsesforslag ser CenterMED Skole således med størst bekymring på: 

• BSU-13-06 Rammebesparelse på de almene skolers elevtildeling (5%) 

• BSU-13-10 Ophør af vikardækning ved læreres efter-/videreuddannelse 

• BSU-13-12 Ophør af tilskud til to-voksenordning 

• BSU-13-13 Oprettelse af ét samlet skoledistrikt 

• BSU-13-14 Flere undervisningstimer pr. lærer (780 timer) 

• BSU-13-15 Rammebesparelse på skolefritidsordning (5%) 

• BSU-13-16 Nedlæggelse af Ung på vej 

• BSU-13-21 Nedlæggelse af erhvervsklassen (E9) 

• BSU-13-23 Direkte indskrivning 0.-4. årgang 

• BSU-13-25 Halvering af tildeling ved klasser over 22 elever 

 

 



Kommentering til spareforslag budget 2024 og overslagsårene fra MED-udvalget i 
Center for Sundhed og Forebyggelse  
 
MED-udvalget i Center for Sundhed og Forebyggelse ser med stor bekymring på processen i forbindelse 
med budget 2024. Med de korte udmeldinger og tidsfrister, der har været til involvering af MED-udvalget, 
har det ikke været muligt at involvere baglandet, hvilket er bekymrende set i lyset af formålet med MED-
udvalgets arbejde i denne henseende. Formålet er, at høre medarbejderne med henblik på at kvalificere 
ledelsens beslutninger og derved sikre at spareforslagene og konsekvenserne af disse, er tilstrækkelig 
nuanceret beskrevet.  
 
En stor del af spareforslagene rammer de forebyggende tiltag og tilbud til de svage borgere. Ved at spare 
disse tilbud væk, udskydes behovet for hjælp blot til senere og risikoen for at borgernes behov er mere 
omfattende øges. Derfor kan resultatet på sigt, blive langt mere ressourcekrævende menneskeligt og 
økonomisk, end den opnåede besparelse. 
 
Dertil kommer også, at mange af spareforslagene går på personaletimer, hvilket vil betyde at der først og 
fremmest vil være færre medarbejdere til at løse flere og komplekse opgaver, mens der også vil være 
opgaver, der ikke vil kunne blive løst. Dette vil påvirke trivsel og arbejdsmiljø i en negativ retning. 
 
Derfor har MED-udvalget i Center for Sundhed og Forebyggelse en klar forventning om, at 
kommunalbestyrelsen efter et vedtaget budget gennemgår, tilpasser og justerer rammerne til den nye 
virkelighed, således at det fortsat er kommunalbestyrelsen, som tager det endelige ansvar for at sikre en 
realistisk sammenhæng mellem politiske strategier, visioner og centrenes økonomi og dermed mulighed, 
for at løse og løfte opgaverne.  
 
Vi ser med særlig bekymring på den betydning, spareforslagene på tværs af kommunen kan få for visionen 
om BRK, som en attraktiv arbejdsplads. Det er ikke attraktivt at søge arbejde i en koncern, der år for år 
reducerer i personalet og i kvaliteten af det arbejde, vi udfører for borgerne. Dermed bliver Bornholm også 
mindre attraktiv som tilflytterkommune for fx ressourcestærke børnefamilier, som vi gerne vil tiltrække til 
øen.  
 

SSU-33-01 Personalereduktion genoptræning, træning og rehabilitering 
Ophold på Sønderbo vil blive forlænget for den enkelte borger, da tiden til den rehabiliterende træning vil 
blive mindre. Sønderbo vil derfor kunne komme i pladsproblemer på døgnafsnittet.  
Borgerne vil få en senere opstart med genoptræning, da de skal vente på en terapeut. 
Vi kan således forvente, at de ugentlige træningstider forringes og dermed se, at den enkelte borger vil 
kunne genoptage sit normale liv senere end nuværende. En effekt af dette kan være, at ensomheden øges 
for den enkelte borger (der får træning i hjemmet), samt deres fysiske funktionsniveau vil blive nedsat og 
helbredsmæssige udfordringer opstå. 
En personalereduktion vil endvidere medføre, at det tværfaglige rehabiliterende samarbejde mindskes, til 
skade for den enkelte borger. 
Foruden de allerede beskrevne konsekvenser, gøres der opmærksom på, at der generelt er flere opgaver, 
som skal lægges oveni den kommunale indsats for at udligne den nuværende ulighed i sundhed. Der tales 
om direkte henvisning fra egen læge til kommunal genoptræning og G.L.A:D træning for alle artrose 
borgere. Det vil sige at udover nuværende store mængde arbejdsopgaver, vil den kommunale 
genoptræning i fremtiden komme til, at spille en større rolle for den almene borgers sundhed.  
Derudover varsles det, at flere kronikere vil blive henvist til kommunal træning, hvilket i forvejen ikke vil 
kunne rummes af nuværende personaleressourcer.  
 



SSU-33-02: Ophør af individuel befordring til vederlagsfri fysioterapi 
Opmærksomhed på at forslaget vil ramme socialt skævt, da borgere der ikke har råd til anden løsning vil 
fravælge vederlagsfri træning. Det vil samtidig betyde merarbejde for Genoptræningen, da borgere ikke vil 
kunne fastholde deres funktionsniveau og derfor med tiden blive (gen)henvist til Genoptræningen evt. via 
Servicelovens § 86.  
 

SSU- 33-03 Hjælpemidler personalereduktion i myndighedsgruppen. 
Personalereduktionerne på hjælpemiddelområdet vil medføre serviceforringelser for borgere og 
samarbejdspartnere, idet der vil være ventetid på levering, afhentning og reparationer af hjælpemidler. Der 
vil også blive tale om ventetid på sagsbehandling, som kan blive længere end den nuværende politisk 
fastsatte sagsbehandlingsfrist, som primært er på 8 uger. Ventetid vil have indflydelse på bl.a. 
rehabiliteringsområdet, hvor det ikke vil være muligt med hurtig indsats, som skal understøtte 8 ugers 
rehabiliteringsforløb i hjemmeplejen.  
 
Dagcenterborgerne bliver ramt, da det vil tage længere sagsbehandlingstid, at få et hjælpemiddel til 
borgerne i eget hjem, så de kan komme ud af huset igen. Disses pårørende vil også blive ramt da de ikke 
kan få den aflastning, som de har hårdt brug for. Borgernes ret til at bestemme i eget liv, vil blive svært 
begrænset i en længere periode. 
Inde på Sønderbo døgnafsnit vil der kunne gå længere tid før, at borgerne får de hjælpemidler der skal til 
for, at de kan rehabilitere sig hurtigst muligt og komme hjem til eget hjem og finde en rytme i deres nye 
hverdag. 
 

SSU-33-04 Hjælpemidler personalereduktion i tekniker-, fragt-, vaskeri- og 
lagergruppen 
Øget behandlingstid vil påvirke borgerne, da færre medarbejdere i Afd. Hjælpemidler vil påvirke flowet af 
levering af hjælpemidler. Det betyder for borgerne, at deres rehabilitering forsinkes, og dermed vil 
borgerne kunne opleve et fald i deres funktionsniveau. 
Ydermere er vi bekymret for, om plejepersonalets APV- hjælpemidler også vil opleve en forsinkelse 
 

SSU-33-05: Personalereduktion på hjerneskade- og læseområdet 
Specialundervisning til personer med hørenedsættelse (cochlear implant) vil overgå til et andet område på 
Kommunikationscentret, da der er tale om nedskæring på logopædområdet. Dette vil afstedkomme en 
øgning i opgavebelastningen i et andet team, som i forvejen er hårdt presset. 
Borgere med en hjerneskade/kognitive udfordringer, vil blive ringere stillet ved genoptræning af eks. 
sproget.  Vi ser mange af disse borgere i dagcenterregi og kan være bekymret for, om deres sociale aktivitet 
vil falde, hvis de ikke får den hjælp de skal have, for at kunne kommunikere med andre borgere samt, at 
kunne rumme mange andre borgere på en dag. 
På Sønderbo er bekymringen, at de borgere der kommer fra Filadelfia’s Kurhuset, ikke vil få det samme 
tilbud, som de tidligere har fået, at der derved vil gå oplærte ressourcer spildt. 
 

SSU-33-07a: Nedlæggelse af Ressourcevejen  
Der er tale om en sårbar målgruppe bestående af yngre mennesker, der med lukning af tilbuddet, ikke kan 
få hjælp til at få hverdagen til at hænge sammen. Målgruppen kan ikke huses i andre tilbud. 
Ved nedlæggelse af dette vil vi kunne forudse et faldende funktionsniveau hos borgerne. Dette er ikke kun 
et socialt tilbud, men også fysiske aktiviteter. Derfor vil det påvirke i flere centre og afdelinger, og disse 
borgere vil koste mere. Eks. Socialstøtte, hjemmepleje eller træning. 
Ved nedlæggelse af dette tilbud formoder vi, at søgning til dagcentrene bliver øget, da det er det eneste 
sidestillede tilbud, der vil være til disse borgere. Dette vil være en udfordring, da der samtidig er lagt et 



spareforslag ind på dagcenterområdet, som gør at der er færre pladser til nye borgere, hvis det tilbud tages 
i sparekataloget. 
På Sønderbo forventes søgning til rotation og flexpladser at blive øget, da pårørende vil have et større 
behov for, at blive aflastet og kunne varetage deres arbejde, dette vil medføre færre stuer til udskrivelser 
fra hospital (de midlertidige pladser). 
 

SSU-33-07b Kommunikationscenteret – reduktion af aktiviteter i ressourcevejen 
Igen øget søgning til andre tilbud samt, at der vil blive en skævvridning for borgerne. 
For hvem skal tilbydes ressourcevejen og hvem skal tilbydes et andet sidestillet tilbud. Hvilket også 
medfører en skævvridning af borgernes ressourcer ved anvendelse af dagcenter. 
De borgere der kommer fra ressourcevejen, er vant til andre tilbud end det, der kan leveres i et dagcenter. 
Sønderbo vil få en øget søgning til rotation samt flexpladser, da pårørende har et behov for aflastning, for 
at kunne varetage deres og de berørte borgeres behov. 
 

SSU-33-08 Drifttilskud til TUBA Bornholm 
De unge, som fremadrettet ikke vil kunne få hjælp i TUBA Bornholm (45 unge i 2022), vil sandsynligvis 
kunne mærkes i BRK. 
Der er således en bestyrket formodning om, at det kan give et øget pres i BRK, såfremt TUBA afdelingen på 
Bornholm ikke kan fortsætte sit virke. Der er nærmere tale om et forventet øget pres i Rusmiddelområdet, 
øvrige afdelinger i og uden for BRK, herunder PPR, Ungeporten, Jobcenteret, Ungdomsuddannelserne, 
Campus og regionspsykiatrien på Bornholm. Det er dog svært at forudsige præcist hvor, og i hvilket omfang.   
Ifølge Sundhedsstyrelsens seneste artikel af 31. maj 2023 opgøres det, ifølge en ny undersøgelse, at hvert 
10. barn vokser op med forældre med alkoholproblemer. Det nye skøn er opgjort ud fra data for perioden 
2010 til 2021. 
Uden TUBA Bornholm, vil konsekvenserne formodentligt være, at flere unge mistrives, da adgangen til 
relevant hjælp bliver besværliggjort. Det kan betyde, at de unge forsøger at klare sig, indtil den psykiske 
belastning bliver for stor og de kan reagere med fx angst, depression, og et uhensigtsmæssigt forbrug af 
rusmidler. Uddannelses- og beskæftigelsesmæssigt kan de unge tillige få svært ved at gennemføre deres 
forløb, og kan risikere at miste deres job.   
 
 

SSU-33-09 Reduktion af medarbejdertimer i Rusmiddelområdet (SKP og Værested) 
Støttekontaktperson (SKP) ordningen har en opsøgende funktion og tilbuddet om støtte er uvisiteret. 
Målgruppen for SKP-ordningen er typisk kendetegnet ved, at have særlige sociale problemer og et 
sideløbende misbrug af enten alkohol og/eller stoffer. Målgruppen søger typisk ikke rusmiddelbehandling, 
men er marginaliseret ved, at de f.eks. oplever ulighed i sundhedsvæsenet, eller generelt ikke føler sig 
anerkendt i samfundet og efterlyser derfor hjælp til at navigere i systemerne. 
Formålet med SKP-ordningen er, at bygge bro mellem borgeren og hjælpeinstanserne i samfundet, 
eksempelvis egen læge, hospitaler, Borgerservice, bank/pengeinstitut, tandlæge, udlejer m.m. Altså, at 
målgruppen kan få opfyldt deres helt basale behov i tilværelsen. 
I relation til det vigtige SKP-arbejde er der hertil tilknyttet et værested som medfører at målgruppen kan få 
dækket deres behov for socialt samvær, og de kan blive stimuleret til at øge egne færdigheder ved 
aktiviteter. Værestedets funktion er samtidig at tilbyde de allerdårligst stillede borgere et sundt og 
nærende økonomisk tilgængeligt måltid mad.  
En reduktion af medarbejdertimer indenfor Værested og SKP-ordning vil indskrænke antallet af borgere, 
der kan opsøges og vil nedsætte responstiden. Det vil sige, der går længere tid fra SKP-teamet modtager en 
bekymringshenvendelse, til der er mulighed for at tage ud og opsøge den pågældende borger. Der vil 
ligeledes blive færre åbningstimer på værestedet. 



Det bliver svært at opretholde nuværende kvalitet i opgaveløsningen. SKP-ordningen yder en forebyggende 
indsats, som spareforslaget vil indskrænke. Den forebyggende indsats sker f.eks. ved, at SKP kan agere som 
borgerens bisidder i mødet med andre instanser i kommunen og derved sikre opgaveløsningen på flere 
niveauer:  

• Låneansøgninger f.eks. hos kommune eller pengeinstitut 

• Enkeltydelse 

• Hjemmepleje 

• Social tandpleje 

• Mødet med sundhedsvæsenet, hospital, m.m.  

Ligeledes vil spareforslaget betyde, at der ikke findes de samme ressourcer til at yde støtte i relation til 
hjemløshed.  
Samlet set vil en reduktion af timer i SKP- og værested betyde, at der vil være mindre tid til gruppen af 
borgere der er udsat, socialt, fysisk og/eller psykisk. Den gruppe af borgere der også er særlig udsat når der 
tales om ulighed i Sundhed.  
 
 

SSU-33-13 Sønderbo Nedlæggelse af dagcenter tilbud i Nexø 
§79 og 84,1:  

• For de demente og kognitive svage/udfordrede borgere kan bl.a. en køretur til Rønne betyde de er 
”fyldt op” i forhold til stimuli. Det vi ser i dag, er vi har borgere fra begge §´er, som bor i Nexø og 
Svaneke, som ved ankomst til Dagcenter Nexø har fået nok stimuli alene ved køreturen og 
samværet med andre. Der er tale om borgere, der på den ene eller anden måde er svækkede. Vi er 
bekymrede for, om borgere eller pårørende vil vælge den lange køretur fra. 

• I Dagcentret Nexø ser vi og er sammen med borgerne over flere timer – vi har erfaring med at vi 
observere ændrede tilstande i opstartsfasen og når at få handlet på en observation, så evt. 
behandling kommer i gang, i stedet for at udvikle sig. Det kan også være en ændret sindstilstand 
der handles på. 
Dette gør at vi får grebet ind, før det udvikler sig - forebyggelse. 

• Derudover er vi bindeled mellem borgeren – hjemmeplejen – pårørende – plejecentret – 
myndighed. Dette gør at borgeren føler tryghed og en tilfredsstillende opgaveglidning og 
kvalitetssikring. 

• For begge §´er, kan vi se udfordringer for pårørende/ægtefælle, hvis borgeren eller pårørende har 
valgt Dagcenter tilbuddet fra, på grund af køreturen – der kan komme mistrivsel i hjemmet eller 
øget konflikter i hjemmet. 

• Der vil komme et hurtigere skred hos den demente borger, hvis borgeren ikke får de optimale 
stimuli, som borgeren har behov for. 

• Der vil komme et negativt skred i funktionsniveauet, ved at bevægeapparatet ikke bliver 
vedligeholdt på samme måde, som hvis borgeren havde været i Dagcenter 

• Vi oplever en øget tilgang til Dagcenter efter brobyggerordningen er trådt i kraft. Beskrivelsen er for 
disse borgere forebyggelse af ensomhed. 

 
84,1: 

• Myndighed vil opleve et øget behov for aflastning eller afløsning i hjemmet, hvis der er takket nej 
til Dagcenter tilbud på grund af kørslen. 

• Rehabilitering Sønderbo vil opleve et øget pres, når borger ikke magter transportlængden til 
Dagcentret og ægtefælle føler et øget pres i forhold til at have ægtefælle hjemme. 



• Hos de borgere der har en demensdiagnose og tilknyttet demensteamet, er vi med til at løfte 
opgaven i forhold til at følge op på demensmålene, hvor der i fokusområde 3 står: ”Borgere med 
demens og deres pårørende får tilbudt den rette støtte og omsorg i demensforløbet”. 
Under pkt. 7/indsatser: ”Optimere overgange i demensforløbet internt i BRK og mellem sektorer”. 
Her spiller Dagcentret en vigtig rolle, vi har eksempler på mange borgerforløb, hvor vi har haft den 
røde tråd og koordinerende indsats i samarbejde med myndighed, demensrådgivere, hjemmepleje 
og plejecentre! 
Dette pkt. er også gældende for §79. 

• Der vil komme et øget pres på hjemmeplejen, hvis de takker nej tak til Dagcenter tilbud på grund 
af afstanden. Dagcentret varetager funktioner, som ellers hjemmeplejen skulle have varetaget. 

 
Der skal ikke være tvivl om at vi taber en del borgere, der vil blive hurtigere dårligere, med tab af forskellige 
funktionsevner og derved give et øget pres på hjemmeplejen. Vi løfter i dag en stor opgave ved at vi har 
borgeren i længere tid og derved kommer til at kende borgeren rigtigt godt. Vi forebygger på forskellig plan 
og derved kommer vi på forkant med borgerens problemstillinger/udfordringer og handler på dem 
hurtigere, både til borgerens, pårørendes og hjemmeplejens bedste. 
Længst mulig i eget hjem, vil blive en udfordring, når Dagcenter Nexø lukker. 
Hvis dagcenter Nexø lukker vil søgning til Rønne dagcenter øges, det vil medføre at den nuværende 
venteliste (hvor ventetiden nu er på ca. 2 måneder) vil blive længere og tiden til opstart dermed forlænges 
og det vil blive vanskeligt, at kunne håndtere/eftergive en plads til de borgere der måtte have et øget 
behov for dette. Da der i spareforslaget også indgår nedskrivning af 58 dagcenterpladser §79. 
 

SSU-33-14 Sønderbo Nedlæggelse af MA-TO gruppen i dagcenter Rønne 
Borgerne profiterer af at være sammen med andre ligestillede. Har en åbenhed /forståelse for hinanden, 
en stor sparring i gruppen 
Har svært ved at rumme en større gruppe, men profitere rigtig godt af en lille gruppe. 
Har stadig mange ressourcer men kan ikke overskue til selv, at tage initiativ til aktiviteter /få fælles 
oplevelse som andre alderssvarende borgere, hvilket har været muligt i MATO gruppen, men som ikke er 
muligt i et alm. dagcenter. De yngre demente vil ikke kunne identificere sig med og spejle sig i de ældre 
demente borgere. Udover over førnævnte kommer der også flere forskellige diagnoser både i Dagcenter 
Nexø og Dagcenter Rønne, som de yngre demente vil have svært ved at identificere sig med. 
Der er ægtefæller som stadig er på arbejdsmarkedet, børn i skolealderen, hvilket giver andre 
udfordringer/bekymringer end hvad andre dagcentergæster har. Hvis dette tilbud nedlægges, så er det ikke 
muligt for de borgere der kommer i MATO, at få et tilbud med ligestillede.  
Bekymringen er at de yngre borgere med demens, bliver dårligere stillede og de sårbare familier får svært 
ved, at få en hverdag til at hænge sammen. 
 
Hvis de to tilbud lukkes (SSU-33-13 og SSU-33-14), vil det have stor betydning for arbejdspresset for 

demensrådgiverne og demenskoordinatoren (Demensteamet). Det skyldes at de borgere der benyttede de 

to tilbud – og i særlig grad deres pårørende – må forventes i endnu højere grad vil søge støtte og rådgivning 

fra Demensteamet.  

Ved lukning af Ma-To gruppen, vil der ikke være et tilbud målrettet de yngre borgere tidligere i 

demensforløbet.  

 
 

SSU 33-15 Ophør af konsulent for ernæring og sundhed 
Det plejepersonale der skal løse opgaven, vil føle sig presset, da de ikke har de nødvendige kompetencer. 

Desuden vil det øge risikoen for fejl, hvilket kan opleves ubehageligt.  

Det vil kræve markant mere tid at løse de komplekse opgaver vedr. ernæring.  



SSU 33-16 Ophør af frivillighedskonsulent stilling   
Selvom stillingen som frivillighedskonsulent nedlægges, vil der fortsat være foreninger, der vil kontakte 
kommunen for hjælp. Det vil opleves ubehageligt for den medarbejder, der skal afvise disse foreninger. 
 

SSU-33-17 Reduktion af demensrådgiverfunktionen 
De pårørende vil få senere hjælp til at tackle hverdagens situationer, og ville skulle vente i længere tid på 
rådgivning og evt. visitation til andre tilbud. 
Bekymringen her er, at de yngre borgere bliver dårligere stillede og de sårbare familier får sværere ved at få 
en hverdag til at hænge sammen 
BRK vil ikke længere leve op til Demensstrategien om tidligere opsporing eller eksempelvis fokusområde 3 
”borgere med demens og deres pårørende får tilbudt den rette støtte og omsorg i demensforløbet” 
fokusområde 7 ”Optimere overgange i demensforløbet internt i BRK og mellem sektorer”, deltagelsen i 
konferencer vil være sparsomme, vil sætte sundhedspersonalet på ekstra arbejde, da sparring her vil 
forsvinde mellem personale og rådgiver, personalet skal selv afklare borgernes behov. 
Den overvejende bekymring er, at demografien med al tydelighed viser, at Bornholm i de næste 10 år vil 
have procentuelt flere demente end i dag.  
Indsatsen omkring denne borgergruppe vil blive væsentligt forringet hvis forslaget tages.  

o Det vil ikke vil være muligt at løfte de arbejdsopgaver, der ligger i funktionen, hvis der spares – så 

der kun er én demensrådgiver tilbage. Desuden vil det få betydelige trivselsmæssige konsekvenser 

for de 2 tilbageværende medarbejdere. 

o Der vil oftere skulle ’brandslukkes’, i stedet for at der kan leveres kvalificerede forløb. 

o De medarbejdere der er tilbage, vil på grund af stigende arbejdsmængde, ikke i tilstrækkelig grad 

have mulighed for at sætte deres faglige kompetencer i spil. Og der vil i mindre grad være muligt at 

udvikle og implementere nye tiltag. 

o Demensindsatser vil i højere grad skulle løses af medarbejder uden demensfaglige kvalifikationer.  

 

SSU-33-21 Reduktion af medarbejderressourcer i Stof- og alkoholbehandlingen for 
hhv. voksne og unge 
Tilbud om stof- og alkoholbehandling er reguleret ved lov, som tilskriver, at enhver borger har ret til og krav 
på rusmiddelbehandling. Tilbud om behandling skal ske indenfor 14 dage, fra borgerens første henvendelse 
(behandlingsgarantien jf. Servicelovens § 101 og Sundhedslovens § 141). 
Medarbejderne i stof- og alkoholbehandlingen udfører både visitation til behandling og ambulant 
behandling for borgerne. Hertil kommer sager om mellemkommunal refusion, klager, 
aktindsigtsbegæringer, m.v.  
Stof- og alkoholbehandlingen samarbejder også med øens uddannelsesinstitutioner, og agerer som 
sparringspartnere med interne og eksterne instanser. Det er især vigtigt i det tværfaglige samarbejde, der 
måtte være sammen med og omkring borgere, der har en rusmiddelproblematik med en samtidig psykisk 
lidelse.  
En reduktion af medarbejdertimer i rusmiddelbehandlingen kan betyde, at det bliver vanskeligt at 
overholde behandlingsgarantien på 14 dage. Borgere, der tager beslutning om at søge hjælp i 
Rusmiddelområdet kan blive mødt med ventetid for indskrivning og behandling, hvilket kan medføre 
frustration hos den pågældende borger og er medvirkende til en ringere tillidsrelation i samarbejdet 
mellem borger og behandler. 
En reduktion af medarbejdertimer kan medføre en afkortning af iværksatte behandlingsforløb, med heraf 
formodet større risiko for tilbagefald.  
Udover de lovpligtige behandlingstilbud, tilbydes bl.a. samtaler til pårørende, som qua reduktionen 
risikerer at blive nedprioriteret.  



Det må ligeledes forventes, at der må foretages nedprioriteringer ved serviceændringer i det eksterne 
samarbejde.  
 

SSU- 33-22 Sønderbo Personalereduktion 
Rehabiliteringen vil forlænges og påvirke borgernes recovery og dermed tilbagevenden til egen hverdag.  
Flowet på 40 -50 ind- og udskrivninger pr. måned vil nedsættes, vi forventer derfor, at der vil være 
færdigbehandlede borgere på BoH, som vil betyde en øget udgift for BRK. 
Som beskrevet i forslag SSU – 33- 01, vil konsekvensen kunne blive, at det tværfaglige 
rehabiliteringsarbejde vil forringes væsentligt, da personalets deltagelse i dette vil blive mindre. 
Det vil endvidere give en øget arbejdsbyrde, for de tilbage værende personaler, særligt under ferie og 
sygdom dette vil medføre dårlig trivsel og arbejdsmiljø, øget sygemelding for det tilbageværende 
personale. 
Der vil ses en nedgang i samarbejdet mellem afdeling og dagcenter som pt håndterer nogle af de samme 
borgere, her vil der være risiko for, at vigtig info vil gå tabt, da der mangler personale til at samle op. 
 

Hermed følger Center for Sundhed og Forebyggelse´s bemærkninger til spareforslag, for øvrige 
centre i kommunen, hvor det kan have en afsmittende effekt ind i Center for Sundhed og 
Forebyggelse: 
 

SSU-31-06 Lukning af ensomhedsindsatsen 
Vi er her bekymret for at de borgere, der før er blevet taget i opløbet, nu først vil blive opdaget ved besøg 
hos egen læge eller bekymrede pårørende. 
Når borgerne kommer til egen læge eller får hjemmepleje, så er de så markant dårlige, at de har flere 
psykiske lidelser og derved svært ved at indgå i en gruppeaktivitet, som er det Dagcentrene tilbyder. Her er 
bekymringen, at der ydermere ligger et spareforslag på Dagcenter området som vil gøre det vanskeligt, at 
tilbyde disse borgere en plads. Borgernes fysiske formåen vil være nedsat, da borgere ikke kan motivere sig 
selv til, at gøre det de tidligere har gjort. Hos mennesker der bliver ensomme, daler deres selvværd, 
egenomsorg og initiativ, hvilket medfører at borgeren ikke selv kan tage initiativ til at forebygge 
ensomheden. 
Rehabilitering Sønderbo vil se flere psykiske svage borgere der ikke kan være i eget hjem grundet suicidale 
tanker eller svækket fysik, og formålet med rehabilitering Sønderbo er 
- Målrettet rehabilitering og træning. 
- Sygepleje, observation og behandling, med fokus på at genvinde funktioner og forebygge indlæggelse på 
sygehus. 
- Støttende kortvarigt ophold med fokus på at få struktur på hverdagen. 
- Aflastning af nærtstående pårørende. 
 
Vi er derfor meget bekymrede for, at brobyggerne forsvinder i BRK, det er en national indsats at forebygge 
ensomhed. 
 

SSU-31-09 Hjemmeplejen- Rengøring hver 3. uge 
Her rammes de ressourcesvage borgere, der i forvejen har svært ved at modtage hjælp i hjemmet. 
Tilgangen til borgerne bliver sværere og vi risikerer, at de borgere der får sparsomt hjælp vil blive ”tabt på 
gulvet”. Disse borgere vil først få hjælp til andre ting, efter det er skredet for dem. 
 

SSU-31-16 Hjemmeplejen Reduktion af budgetramme, fokustid 
Når SSH’ ernes fokustid reduceres, vil vi være bekymrede for patientsikkerheden og kvaliteten mindskes, da 
tiden til dokumentation forringes. 



 

SSU-32-01 Opsigelse af driftsaftalen blæksprutten. 
Ved opsigelse af dette, kan dagcentrene få en større søgning til deres tilbud. 
De borgere der anvender blækspruttens tilbud, er ofte yngre borgere med flere diagnoser.  
Dette vil være meget afvigende i forhold til de borgere der nu benytter dagcentertilbuddet, og de store 
forskelle vil være svære, i forhold til etablering af aktivitetstilbud der rammer alles interesse. 
 
 

ØKU-65-01 Nedlæggelse af pulje til medarbejdertrivsel 
At der vil spares på dette område efter udmeldingen om dette sparekatalog, vil der være medarbejdere der 
kunne få en udfordring med trivslen og ledelsen vil være udfordret rent økonomisk, at kunne sætte ind for 
at forbedre trivslen. Fokus på kerneopgave vil forsvinde og der vil være risiko for længere og flere 
sygemeldinger. 
Vi mener, at dette forslag modsiger BRK’ s politik om ” BRK som attraktiv arbejdsplads” hvilket er 
bekymrende. 
 
 

ØKU- 65-02 Reduktion arbejdsmiljø og MED- uddannelse 
De medarbejdere som bestrider, de forskellige poster inden for disse områder, vil være dårligere stillet i 
forhold til, at kunne opdatere os og de små afdelinger i BRK vil få sværere ved, at opfylde de lovpligtige 
uddannelser indenfor den lovfastsatte tid, grundet økonomien. 
Når vi får nye kollegaer ind i vores MED-system, vil de ikke få de samme muligheder for uddannelse og vi 
bekymres over om det vil medføre at vi får sværere ved, at rekruttere medarbejdere til, at arbejde med 
dette hverv.  
Vi forventer at, vores medindflydelse og medbestemmelse vil blive dårligere. 
  
 
 
 



Bemærkning til spareforslag til budget 2024 fra CenterMED for Ældre 
 
 
CenterMED har på sit møde d. 16. august 2023 drøftet de fremsendte budgetforslag for 2024 og har 
følgende kommentarer: 
 

CenterMED d. 16.8.2023: 
BSU‐11‐09: Forslaget bekymrer i forhold til muligheden for at få medarbejdere i Center for Ældre til 
at gå op i tid, hvis der ikke er mulighed for pasning af deres evt. børn. 
BSU 13‐16: Samme bekymring som forslag BSU 11‐09 
 
SSU 31‐06: Nedlæggelsen af ensomhedsindsatsen vil få konsekvenser for arbejdet med ensomhed på 
tværs af øens kommunale centre og også for borgere der ikke er en del af den kommunale opgave. 
Ensomhed er en del af den samlede forebyggelse, som kommunen er afhængig af i forhold til at 
kunne sikre opgaveløsning både nu og fremover. 
 
SSU 32‐01, 02 og 03: Gennemføres disse forslag, vil det kunne belaste hjemmeplejen med ekstra 
opgaver. Hjemmeplejen har flere borgere med § 85 støtte. 
 
SSU 33‐01: Forslaget vil ikke på lang sigt være nogen besparelse, idet man, såfremt forslaget 
vedtages, minimerer muligheden for at borger kan rehabiliteres. 
 
SSU 33‐02: Samme bekymring som i forslag 33‐01. 
 
SSU 33‐03 og 4: Forringede sagsbehandlingstider kan betyde øget pres i Center for Ældre med 
belastning af både borgere og medarbejdere. 
 
SSU 33‐05: Der er en bekymring for at besparelsen kan ramme den undervisning, der ydes til Center 
for Ældre omkring den enkelte borger. 
 
SSU 33‐07 a og b: Forslaget kan give øget belastning i Center for Ældre.  
 
SSU 33‐09: Samme bekymring som forslag 33‐07 a og b. 
SSU 33‐11: Stillingen har ikke været besat, og Center for Ældre har løst opgaverne, som de er stødt 
på. 
 
SSU 33‐12: De opgaver, som er beskrevet i spareforslaget, er alle nogle som vedrører ældreområdet, 
og det har derfor en direkte konsekvens for understøttelse af de sygeplejefaglige opgaver i 
ældreområdet. Gennemføres forslaget kan det medføre risiko for påvirkning af patientsikkerheden. 
 
SSU 33‐13: En reduktion af antallet af pladser til dagcenterbrugere vil belast hjemmeplejen i Center 
for Ældre. 
 
SSU 33‐15: Dette vil kunne medføre risiko for patientsikkerheden og vil kunne medføre flere 
indlæggelser. 
 
NMPU 55‐11. Forslaget betyder at medarbejderne i Center for Ældre bliver belastet af flere opgaver i 
de foreslåede perioder. 
 



NMPU 55‐09 til 11. De fleste af Center for Ældres medarbejdere har ikke mulighed for at bruge 
kantineordningerne, som det er i dag. Vil derfor gerne foreslå at kantinedriften overgår til 
beskæftigelsesområdet svarende til Vibegård. 
 
ØKU 61‐01 og 02: Der vil blive øget sagsbehandlingstid på personalesager. Det vil belaste 
administrationen og ledelsesopgaven i Center for Ældre. Eksempelvis ved nyansættelser af 
medarbejdere vil en forlængelse af sagsbehandlingstiden betyde at leder og administrativ 
medarbejder ikke kan vagtplanlægge for vedkommende. Det betyder at overenskomster og 
arbejdstidsregler ikke overholdes. Hvis der ikke er overblik over ressourcerne, kan der ikke 
planlægges effektivt. 
 
ØKU 65‐01: Center for Ældre har haft stor glæde af puljen til medarbejdertrivsel, og ønsker at den 
opretholdes.  
 
ØKU 65‐06: Det vil få en stor konsekvens for ældres budget, hvis ydelsen skal købes ude i byen. 
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17. august 2023 
 

Kommentarer til forslagene til budget 2024 fra CenterMED i 
Økonomi og Personale 

 

CenterMED har på møde den 16. august 2023 drøftet forslag til budget 2024 og har nedenstå-
ende bemærkninger. 

 

CenterMED oplever et stigende pres på de kerneopgaver, som ØP løser for centrene og for BRK 
generelt. Den seneste budgetopfølgning viser, at flere driftsområder er presset på økonomien 
og ressourcer, hvilket medfører et større behov for understøttelse fra vores side. Det gælder fx 
i forhold til udarbejdelse af genopretningsplaner, personalesager og organisationstilpasninger. 

Med den økonomiske situation for 2024 og de massive besparelser, som må forventes, er Cen-
terMED bekymret for, at det vil lægge et yderligere pres på ØP. Da en af vores primære kerne-
opgaver er at understøtte organisationen i forhold til økonomi- og personaleopgaver, må det 
forventes, at der er endnu flere opgaver og projekter, som vi skal ind over. CenterMED er der-
for bekymret for, om vi kan løfte de ekstra opgaver med de ressourcer, vi har til rådighed.  

CenterMED synes det er vigtigt, at der gælder samme tilbud i forhold til kantine og mødefor-
plejning i alle administrationsbygninger, da medarbejderne ellers kan føle en forskelsbehand-
ling som er afhængig af, hvor man tilfældigvis arbejder. CenterMED kan ikke bakke op om, at 
kantine og mødeforplejning bliver nedlagt, da det har en indvirkning på medarbejdernes ople-
velse af arbejdspladsen og signalværdien i at have mulighed for at kunne købe frokost og tilby-
de gæster en kop kaffe til et møde. 

Der er tidligere sparet på rengøringen af kontorer, og CenterMED har svært ved at se, at der 
kan spares yderligere uden at det får betydning for hygiejne og sundhed på arbejdspladsen. 

PC’ere er et arbejdsredskab, som vi er dybt afhængige af i vores opgaveløsning. Et spareforslag 
går på en længere levetid af pc’ere. Hvis dette spareforslag besluttes, går CenterMED ud fra, at 
man dog godt kan få udskiftet sin pc tidligere, hvis der er behov for det. 

CenterMED er i øvrigt enig i HovedMED’s bekymring for den betydning, spareforslagene har på 
BRK som attraktiv arbejdsplads, og hvad det betyder for den generelle trivsel, rekruttering og 
fastholdelse i BRK. 

 

 

 

 



 

 

   17. august 2023 

Høringssvar vedr. sparekatalog for budget 2024 

ADHD-foreningen ser med dyb bekymring på mange af de besparelser, der er lagt op til, især inden for de 

områder, der berører borgere, der har eller er i tæt berøring med ADHD.  

Vi har følgende overordnede kommentarer til spareforslagene inden for disse områder: 

Børne- og skoleudvalget (BSU): 

Mange af de fremsatte forslag vil kunne få en markant indvirkning på den i forvejen store mistrivsel blandt 

børn og unge. Her tænker vi især på besparelser inden for dagtilbud- og skoleområdet, som især vil ramme 

de mest udsatte børn og familier. Dette vil medvirke til at skabe en øget ulighed og mindske fremtidig 

livsduelighed. Manglende indsats og besparelser på inklusionsområdet ville også kunne betyde en øget 

mistrivsel og øget skolefravær samt øgede misbrugsproblematikker. Det er kortsigtede besparelser, der på 

den lange bane ville kunne medføre flere udgifter for kommunen på børne- og familieområdet. 

Social- og sundhedsudvalget (SSU): 

Besparelsesforslagene inden for psykiatri- og handicapområdet vil ligeledes påvirke de allermest udsatte på 

en indgribende og alvorlig måde. Flere af forslagene omhandler begrænsning af åbningstider i fx 

væresteder, socialpædagogisk støtte og nedprioritering af forebyggende indsatser. Desuden foreslås det at 

der indføres besparelser på rusmiddelområdet, hvilket vil kunne øge risikoen for kriminalitet og anbringelser 

af børn. Nedlæggelse af forskellige afklaringsforløb er også medtaget i sparekataloget og vil begrænse de 

udsatte borgeres udviklingsmuligheder og deres sundhed og trivsel. Disse forslag kan igen måske give 

besparelser på den korte bane men vil givetvis på den lange bane vil medføre yderligere og større udgifter.  

Dog ser vi positivt på forslagene om tværgående business case vedr. mentorstøtte mm. så borgerne vil 

kunne opleve en hurtigere afklaring af mulighed for støtte og en mere sammenhængende indsats på tværs. 

Ligeledes er det positivt med forslag om investeringscase vedr. døgnstøtte på det specialiserede 

voksenområde. Det er positivt med hjælp og støtte i eget hjem så vidt det overhovedet er muligt frem for 

midlertidigt ophold på institutioner. 

Erhvervs- bolig- og beskæftigelsesudvalget (EBBU): 

Her foreslås omlægning af mentorstøtte til unge fra ekstern aktør ”Move On” til kommunens eget tilbud. Vi 

vil gerne opfordre til, at der findes en bred vifte af forskellige tilbud som vil kunne tilgodese den enkelte 

borgers behov. 

Fritids- kultur- og lokalsamfundsudvalget (FKLU): 

Hvis forslaget om bortfald af tilskud til Frivillig Forum Bornholm vedtages, vil det få stor betydning for det 

aktive foreningsliv på Bornholm. De frivillige løfter en del af kommunens opgaver ift. bl.a. at mindske 



 

ensomhed og skabe gode og sunde fællesskaber og aktiviteter. Besparelsesforslaget om bortfald af midler til 

sommerferieaktiviteter for børn og unge vil skabe en større ulighed og vil kunne medføre større mistrivsel 

blandt børn og familier. 

 

Vi vil opfordre kommunen til at genoverveje besparelsesforslagene for de mest udsatte borgere på 

Bornholm, der har de største udfordringer mht. trivsel, udvikling og livsduelighed.  

Kommunalbestyrelsesmedlemmerne er til hver en tid velkomne til at henvende sig til ADHD-foreningen 

lokalafdeling Bornholm ved yderligere spørgsmål eller ved behov for information omkring ADHD. Vi indgår 

meget gerne i en konstruktiv dialog. 

Til sidst vil vi gøre opmærksom på vigtigheden i, at man er opmærksom på at overholde gældende 

lovgivning uanset økonomisk grundlag og samtidig påpege, at Danmark (og dermed også Bornholms 

Regionskommune) har tilsluttet sig Handicapkonventionen og de hertil gældende regler. 

 

 

Med venlig hilsen 

 

På vegne af ADHD-foreningen lokalafdeling Bornholm 

 

Selina Munch-Petersen 

formand 

 

 

      



 

 
 

Høringssvar vedrørende forslag til budget 2024 
 

Hermed fremsendes høringssvar fra MED-udvalget på Åvangsskolen vedrørende forslag til budget 2024.  

 

MED-udvalget ønsker først og fremmest at bemærke, at det er vigtigt, at der tages politisk stilling til, hvilke 

konsekvenser konkrete besparelser vil have for skolernes evne til at løse opgaverne. Skolernes økonomi er 

over de seneste mange år blevet reduceret, og yderligere besparelser bør derfor knyttes til konkret reduktion af 

opgaver og forventninger. Derfor kan udvalget ikke anbefale generelle rammebesparelser på skolernes drift. 

 

Samtidig må udvalget også udtrykke sin bekymring for strukturelle greb. Forslaget om at etablere ét samlet 

skoledistrikt for at optimere klassedannelsen er ud fra vores optik en skrivebordsøvelse, der vil skabe betydelig 

usikkerhed for forældre og børn samt ødelægge grundlaget for en stabil lokal forankring af de enkelte skoler. 

Det vil i vores optik være mere naturligt, hvis man fra politisk hold ved skoleindskrivningen reducerer det frie 

skolevalg. Dette er heller ikke uden problemer, men er dog væsentligt mindre indgribende end den model, der 

lægges op til med etablering af ét skoledistrikt. 

 

I den forbindelse vil vi også knytte en bemærkning til forslaget om at den fri befordring ved frit skolevalg 

bortfalder. Det er noteret i forslaget, at man ikke forventer, at færre elever skal befordres. Det er vi overbevist 

om, at der vil være. Der er med sikkerhed forældre, der vil fravælge en skole, såfremt de selv skal betale for 

befordringen. Der vil derfor ikke længere være tale om et reelt frit skolevalg for de økonomisk dårligst stillede 

familier. 

 

Vi skal også udtrykke vores bekymring ved en række af de besparelser, der er lagt op til på dagtilbudsområdet. 

Det gælder i særdeleshed reduktionen i normeringerne samt reduktionen i puljen til sprogstimulering. 

Eksempelvis er det værd at notere sig, at 30% af eleverne ved sprogvurderingen i forbindelse med skolestart 

falder ud som sprogfattige – hvilket ikke alene gælder børn, der kommer fra hjem, hvor man taler et andet 

modersmål end dansk. Desuden oplever skolen, at flere børn, der starter i skole, er motorisk svagere end 

tidligere. Begge dele betyder, at de børn vil have væsentlige forhindringer i forhold til deres indlæringsevne. 

Besparelser på personale og indsatser i dagtilbud må forventes at have yderligere negativ effekt i forhold til 

den udvikling. 

 

Endvidere er der behov for at slå et slag for fritidspædagogikken. SFOerne er en vigtig del af de fleste 

indskolingsbørns fritidsliv, og har en afgørende rolle i forhold til blandt andet at udvikle børnenes sociale 

kompetencer, deres motoriske kunnen og evne til leg og fællesskab. Det er af afgørende vigtighed, at man ikke 

reducerer et i forvejen presset budget på det felt. Skolen kan heller ikke bakke op om en takststigning på 
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forældrebetalingen. Der er risiko for, at der er forældre, der ender med at vælge SFOen fra af økonomiske 

årsager. 

 

Der er en række forslag, der forringer vilkårene for de tosprogede elever. Det vil vi også rejse flaget i forhold til. 

Det er vigtigt, at vi også sikrer disse elever et godt læringsmæssigt udgangspunkt - både i forhold til deres 

personlige udvikling og for klassernes dynamik i øvrigt. MED-udvalget vil derfor som udgangspunkt advare 

mod direkte indskrivning af nytilkomne elever i almenskolen på nuværende tidspunkt. Vi er ikke afvisende 

overfor muligheden som sådan, men mener, at det kræver mere viden og en plan for indsatsen, end der er til 

rådighed for nærværende. Åvangsskolen har en høj andel af elever af anden etnisk herkomst end dansk, og 

stiller sig gerne til rådighed for et forsøg med udgangspunkt i en vidensbaseret og gennemarbejdet 

projektbeskrivelse, men advarer altså mod at kaste sig ud i et sådant eksperiment på det her grundlag. 

 

Det er os også magtpåliggende at reagere på forslag om at øge lærernes undervisningstid, lade 

tolærerordningen bortfalde og tilskuddet til vikardækning ved læreres efter-/videreuddannelse ophøre. Disse 

tre forslag vil hver for sig og i særdeleshed i forening forringe kvaliteten af den undervisning, vi kan levere på 

skolerne. Vi vil pege på, at netop reduktionen af undervisningstiden og etableringen af tolærerordning er de 

tiltag på skoleområdet, der over de seneste år isoleret set har løftet kvaliteten af den bornholmske folkeskole 

mest. Sporene fra tiden efter skolereformen skræmmer her. 

 

Skolepersonalets mulighed for at efter- og videreuddanne sig er af afgørende vigtighed for rekruttering og 

fastholdelse af personalet, men der er også en dokumenteret effekt i forhold til kvaliteten af den undervisning, 

der leveres. En reduktion af skolernes mulighed for at sende skolens personale på uddannelse vil alt andet lige 

ramme kvaliteten af kerneydelsen. 

 

Et sidste forslag, vi er bekymrede for hvis realiseret, er nedlæggelsen af en skolekonsulentstilling. 

Skolekonsulenterne er med til at understøtte skolernes udvikling og de politisk vedtagne indsatser og politikker.  

 

Skolen anerkender selvfølgelig behovet for, at også skoleområdet bidrager til de besparelser, der er 

nødvendige kommunens økonomi taget i betragtning. Vi vil derfor også pege på, at besparelserne på digitale 

læremidler, puljerne til åben skole- og inklusionsprojekter, sammenlægning af små klasser med videre relativt 

omkostningsfrit kan høstes. 

 

Vi vil også pege på, at der måske kan ses på organiseringen af og sammenhængen i forhold til 

ungdomsskolens forskellige enheder og tilbud, uden vi dog kan pege på det potentielle provenu heri. Dog 

mener vi, at det vil være naturligt at lade ’Move out’ ophøre, da det ikke er iværksat. 

 

Sidst må vi desværre også nævne, at madskolen på Paradisbakkeskolen kan være et sted, hvor det er 

nødvendigt at hente penge. Vi synes, det er rigtigt ærgerligt, da vi hellere så en udvidelse af ordningen til alle 

folkeskoleskoler i kommunen, men vi må nok erkende, at det er en luksus, vi ikke har råd til under de 

nuværende økonomiske konditioner.  

 

 

På vegne af Afdelings-MED,  

 

 

Andreas Grosbøll 

Skoleleder 



Center for Økonomi og Personale 

Mail: oep‐budget@brk.dk   
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Høringssvar fra Beboer og Pårørenderådet på Klintebo, 3720 Åkirkeby 

Først vi vil vi selvfølgelig medgive at alle bør bidrage Ɵl Bornholms Regionskommunes yderst pressede 

økonomi. Men når det så er sagt, så skal både poliƟkere, embedsfolk og borgere kunne se hinanden i 

øjnede, også i fremƟden.  

Vi udtrykker meget stor bekymring over de fremlagte forslag, begrundet I det endnu engang vil gå ud over 

en gruppe af samfundets svageste grupper. Besparelserne vil sæƩe vores svageste borgers velfærd under 

yderligere pres, hvilket absolut ikke er Ɵlstedeligt for denne gruppe borgere som reelt har brug for mere 

velfærd og omsorg end vi leverer i dag.  

Vi nægter at tro at det reelt er poliƟkernes mening at ramme en så begrænset og meget svag gruppe af 

vores borgerne endnu mere. Der må være en ”kant” 

Der er lige udsendt invitaƟon Ɵl en undskyldning fra den danske stat omkring den behandling vi gav Ɵlbage i 

sær‐ og åndsvageforsorgens Ɵd (aĬoldes 11. september i Horsens) Med de spareforslag der er fremlagt, 

tænker vi at vi bevæger os hasƟgt Ɵlbage Ɵl den Ɵd.  

Specifikke bemærkninger Ɵl  besparelsesforslag på Center Psykiatri og Handicap 

SSU‐32‐05a + b + c.  – færre åbningsdage 

‐ Der mangler beregninger omkring merudgiŌer som viser hvor meget øget personale der skal være 

på de enkelte boƟlbud og den øgede støƩe de hjemmeboende vil få brug for. Det må jo være logik 

at der som mimimum skal være mere personale på bostederne, og vi tænker også der vi være øget 

behov for støƩe Ɵl de hjemmeboende. Tænker besparelsen dermed reelt ændres Ɵl en øget udgiŌ.  

SSU‐32‐11a +b +c +d – reducƟon I ATA‐ Ɵd 

‐ Her rammer man virkelig velfærds/omsorgsdelen, hvilket er absolut uƟlstedeligt. Og så skrives der 

at kvalitetsstandarden skal Ɵlpasset for at få ”det Ɵl at stemme” Det er da noget af en absurd 

tankegang. Der mangler en konkret beskrivelse/vurdering af hvad det vil få at konsekvenser for den 

enkelte borger – der står bare at det vil få forskellige konsekvenser. Kan må have den konsekvens at 

der kommer borgere som bliver ramt så hårdt at besparelsen bliver Ɵl en merudgiŌ. 

 

 

 

 



SSU‐32‐12 – spiseroboƩer 

‐ Der henvises Ɵl en afprøvning som er mere end 10 år gammel. Er det undersøgt om der er nogle 

kommuner i Danmark som reelt har haŌ succes med spiseroboƩer indenfor specialområdet? 

‐ Vi er dog posiƟve for man afprøver projektet, men man bør være opmærksom på at det tager Ɵd for 

den personlige og menneskelige kontakt Ɵl den enkelte borger 

 

SSU‐32‐14 – rengøring 

‐ Absolut uƟlstedeligt forslag. Vi foreslår man starter med at Ɵlpasse kvalitetsstandarden på 

Bornholms Regionskommunes øvrige arbejdspladser. Der er borgernes hjem vi taler om. F.s.a. 

Bornholms Regionskommunes øvrige arbejdspladser, er det kun ca. 1.800 Ɵmer om året 

medarbejderne er Ɵl stede.  

I øvrigt (gælder kun for undertegnede) 

Jeg har Ɵlskrevet, via mail, borgmester, viseborgmester, chefen for Psykiatri og Handicap, 

kommunaldirektøren m.m. og gjort opmærksom på at der i det udsendte budgetmateriale var en alvorlig 

fejl. Der mangler specifikke beregninger for hvilken konkret økonomisk betydning de enkelte spareforslag 

har for de forskellige boƟlbud. DeƩe begrundet I det er vanskeligt at forholde sig Ɵl den konkrete 

økonomiske konsekvens f.eks. for Klintebo 

Status er respons fra Gunvor Poulsen, leder af BoƟlbuddet Stenbanen, som stedfortræder for Margrethe 

Thuesen.  

1. de undrer mig det er en leder af boƟlbud der svarer – tænker det er en person som sidder på den 

anden side af ”skrivebordet”. Min forventning var en form for respons fra poliƟsk side eller fra 

embedsmandsside.  

2.  derƟl kommer at jeg ikke vurderer det reelt er svar på mit spørgsmål.  

 

På bruger‐ og pårørenderådets vegne 

Per N. Holm 

Formand 

per@toŌelunden.dk 

20246710 
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BMC fungerer desuden som en socialøkonomisk virksomhed, hvor medarbejderne i høj grad er borgere 
i fleks- eller skånejob. Vi tager borgere i afklaringsforløb og arbejder målrettet for at være en arbejds-
plads og et praktiksted for personer med brug for gode arbejdsforhold og rummelighed til at få succes på 
egne præmisser. For at kunne opretholde den rummelighed, skal der være råd til ordinært ansatte som 
mentorer, og der skal være råd til at sårbare ansatte kan have en dårlig periode. Det nytter ikke at bund-
linjen står forrest i disse forløb. En reduktion i vores driftstilskud vil gøre det sværere at opretholde rum-
meligheden, og resultatet vil være at vi på sigt ikke er lige så godt rustet til at tage imod tungere forløb 
med borgere med mange udfordringer. 
 
Desuden vil en reduktion komme på et tidspunkt hvor kulturlivet i forvejen er i knæ. Efter årene med 
Corona og derpå energikrise og finansiel usikkerhed, har ressourcerne i kulturlivet været mere end al-
mindeligt pressede. Vi har mærket svigtende indtjening på skoletjenesten, som resultat af at næsten alle 
kommuner fattes midler og skærer i skolernes bevillinger til skolerejser. Kommunale besparelser ram-
mer os derfor både lokalt og nationalt!  
 
FKLU-21-15: Bortfald af midler til sommerferieaktiviteter 
BMC sætter stor pris på de seneste års pulje til sommerferieaktiviteter, som gør det muligt at tilbyde 
gratis camps til bornholmske børn. Løsningen med at BRK i 2023 har reserveret pladser til specielt ud-
valgte sårbare børn giver rigtig god mening, og anbefales fortsat. Ordningen har resulteret i at børn, der 
har en anden interesse end de klassiske sports- og idrætsfællesskaber, får en nem afprøvningsmulig-
hed til et mere nørdet, men stadig sundt (legende og fysisk aktivt) fællesskab. Vi ser flere tilfælde af at 
sommerferieaktiviteterne ansporer en interesse for at engagere sig i vores vinter-børnehold eller den 
frivillige forening og har på den måde en positiv langtidsindvirkning på deltagerne og deres familier. Vi 
anbefaler at fortsætte støtten til sommerferieaktiviteter da vi helhjertet tror på at kultur er lig med sund-
hed (Se evt. denne analyse), og bornholmske børn og unge er i den grad sultne på ”sunde fællesska-
ber”. 
 
   
 
 
 

Med venlig hilsen 
 

Jane Lindedam 
Direktør  

https://www.danskindustri.dk/brancher/di-turisme-oplevelser/viden-og-analyser/analyser/analyser/2022/kultur-og-oplevelser-spiller-en-afgorende-rolle-for-vores-livskvalitet-og-mentale-sundhed/


	

 
 
 
Høringssvar vedr. spareforslag  
BRK budget 2024-2027  
FKLU-21-07. 
 
 
Bornholms Teater har siden 2005 været egnsteater på Bornholm, og har igennem årene 
udviklet sig fra primært at være producent af Bornholmerrevyen til nu især at producere 
lokalt forankrede teaterforestillinger med bornholmske temaer både på Rønne Theater og 
rundt omkring på Bornholm.  
 
Det er dyrt at producere professionelle teaterforestillinger, og helt fra starten har Bornholms 
Teaters økonomi været underdimensioneret. Oveni det, blev vi i 2017 pålagt fremadrettet at 
producere to årlige forestillinger i stedet for én, uden at bevillingen blev løftet. Dette på 
trods, er vi lykkedes med at udvikle teatret til at blive mere relevant for flere bornholmere, 
og vi har takket være effektiv fundraising og et særligt 4-årigt statsligt tilskud kunnet holde 
et højt kunstnerisk niveau, der høster anerkendelse både lokalt og nationalt. Men nu er det 
statslige tilskud ophørt, og fondene trækker sig lige så stille, da det jo ikke er deres opgave at 
støtte vores drift. Teatret står derfor i en særdeles sårbar situation. 
 
I 2022 igangsatte vi en proces, som skulle forberede den nye egnsteateraftale, der gælder 
for årene 2025-2028. Vi har tilrettelagt og gennemført en evaluering af samarbejdet mellem 
Bornholms Teater og BRK med ekstern hjælp, og forberedelserne af en ny egnsteateraftale 
er i fuld gang. Fokus for den nye egnsteateraftale er en mere stabil økonomi og mere teater 
for pengene. Vi ønsker at komme endnu bredere ud til alle dele af Bornholm, og have et 
særligt fokus på børn og unge, og på dem, der ikke normalt benytter teatret. Vi vil arbejde 
systematisk og offensivt for at dette kan ske, og vi vil samtidig understøtte og udvikle det 
frivillige teaterarbejde, der er på Bornholm. Vi har ambitiøse planer og en god dialog med 
BRK. Derfor er det ekstremt vigtigt, at den kommunale støtte til egnsteatret ikke bliver 
undermineret, da det vil betyde en langsom afvikling i stedet for udvikling. 
 
Som egnsteaterområdets økonomi er skruet sammen, er det altid kommunen, der skal gå 
forrest. Hver gang kommunen giver 100.000 kr. til egnsteatret, så giver staten 50.000 kr. 
oveni. Men det betyder også, at hver gang kommunen fjerner 100.000 kr. fra egnsteatret, så 
fjerner staten 50.000 kr. oveni. Det er den model der gør egnsteatret til en god investering 
for kommunerne, men som også gør egnsteatret ekstra sårbart i kommunale sparetider.  
 
Vi anerkender fuldt ud den svære opgave BRK står overfor, og vil gerne påtage os en endnu 
større rolle i at skabe det gode liv på Bornholm for endnu flere – ikke mindst med tanke på 
målsætningerne om at øge indbyggertallet over de kommende år, hvor et aktivt kulturliv 
også spiller en rolle. Vi kæmper, og vi udvikler os og vil insistere på, med BRKs fortsatte 
støtte, at være en af de lokale solstrålehistorier, som Bornholm i den grad har brug for.  
Det kan vi som sagt kun gøre, hvis vores grundbevillinger ikke bliver svækket. 
 
Med venlig hilsen 
 
Jens Svane Boutrup 
Teaterchef 
 



Høringssvar til sparekataloget for budget 2024 fra Bornholms Udsatteråd. 
Udsatterådet ser med stor bekymring på budget 2024, og de besparelser der er lagt op til. 
Udsatterådet vil gerne påpege at udsatte ikke kun er en bestemt gruppe borgere, men udsatte findes blandt ældre, 
unge, brugere af rusmidler, psykisk sårbare og sygdomsramte. 
 
Dertil ønsker Udsatterådet, at gøre opmærksom på, at en besparelse på tilbud til disse borgere, ikke får problemerne 
til at forsvinde. 
 
Udsatterådet noterer sig, at der lægges op til store besparelser på områder som berører gruppen af udsatte borgere 
på Bornholm – en gruppe som er både meget skrøbelig, og som i høj grad er afhængig af de tilbud som kommunen 
udbyder. 
Udsatterådet vil herunder uddybe et par af de bekymringer. 
 
 
Midtpunktet (SSU-32-03 + SSU-32-17a+b+c + SSU-32-18): 
Midtpunktet har allerede  på nuværende tidspunkt utidssvarende lokaler, og en lukning af de få andre tilbud ude på 
øen, vil betyde at flere borgere skal presses ind i Midtpunktets lokaler. Dette vil udover pladsmangel kunne føre til et 
øget behov for transport til og fra Midtpunktet i Rønne for øens udsatte borgere. 
 
Der er desuden lagt op til lukning lørdage, helligdage og ferier, hvilket vil stille nogle de mest udsatte borgere på 
Bornholm uden mulighed for det vigtige fællesskab, som netop dette tilbud giver – uden reelle alternativer. 
 
Reduceret serviceniveau på socialpædagogisk støtte (SEL § 85) (SSU-32-15): 
Udsatterådet er bekymret for endnu en besparelse, som lægger op til en væsentlig forringelse, af tilbuddet til nogle 
Bornholms  mest udsatte og sårbare borgere. Besparelsen rammer den enkelte sårbare borger der får reduceret 1-1 
tiden med en fagprofessionel, som netop skulle hjælpe og støtte borgeren i at mestre sit eget liv. Allerede nu er 
Udsatterådet bekymret for om kommunen lever op til gældende lovgivning.  
 

Mentorstøtte (EBBU-41-06): 

Udsatterådet ser med stor bekymring, på den omlægning af mentorstøtte der er lagt op til i Center for Job, 

Uddannelse og Rekruttering. 

Udsatterådet ønsker at påpege, at forslaget rammer en udsat gruppe, især unge borgere som i høj grad har brug for 

stabilitet, genkendelighed og håndholdt indsats. 

Bekymringen går også på at Bornholms Regionskommune mister de erhvervede erfaringer og kompetencer, der i høj 

grad er brug for, i relationen til den enkelte borger i netop denne særlige målgruppe. 

 

Rusmiddelområdet (SSU-33-08 + SSU-33-09): 

Ved reduktion af personaletimer både på Værestedet, Fabriksvej og på selve Rusmiddelcentret på Åkirkebyvej, lægges 

der op til et markant dårligere tilbud til en i forvejen meget udsat gruppe borgere, som har brug for hjælp og støtte. 

Ligeledes ser Udsatterådet med bekymring på de beskrevne besparelser på bl.a. driftstilskuddet til TUBA, som vi 

vurderer vil underminere den vigtige og forebyggende indsats, for en større gruppe udsatte børn og unge samt deres 

familier. 

 

Sundhed (SSU-32-11 + SSU-33-16 + SSU-33-18) : 

Udsatterådet er bl.a. bekymret over de planlagte besparelser på den social tandpleje rammer udsatte grupper af 

borgere, borgere som af forskellige årsager ikke kan benytte privat tandlæge, og som derfor ikke har andre 

muligheder. 

 

BRK har for nuværende ikke ansat en socialsygeplejerske, hvilket er yderst beklageligt da Socialsygeplejersken bl.a. 
understøtter, at særligt udsatte borgere får lettere adgang til udredning, behandling og pleje – hvilket netop er 

formålet med denne funktion. En funktion som Bornholms Regionskommunen har manglet i alt for lang tid. 

Udsatterådet anbefaler, at BRK snarest muligt får genbesat stillingen. 



 

Udsatterådet  ser med generel bekymring på de mange besparelser på frivillighedsområdet, herunder 

frivillighedskonsulenten. 

Der er i høj grad, brug for et tæt samarbejde mellem kommunen og det frivillige Bornholm, særligt i arbejdet med de 

udsatte grupper på Bornholm. 

 

 Udsatterådet opfordrer til at der fokuseres på, at der er tilbud og muligheder på hele Bornholm.  - gerne i samarbejde 

med foreninger og frivillige. Dette kunne bl.a. gøres ved i en periode at målrette §18 midler til udvalgte aktiviteter 

som rummer de udsatte borgere på Bornholm. Vi opfordrer til at sætte fokus på vilkår for udeliv, herunder transport 

og ledsagelse – specielt for de udsatte borgere. 

 

Generelt 

Udsatterådet anbefaler, at man ikke sparer på de kommunale tilbud for udsatte borgere, med bind for øjnene, men at 

politikerne grundigt læser administrationen kommentarer til de enkelte besparelser, hvor konsekvenserne tydeligt 

beskrives.  

 

Afslutningsvis vil vi pege på, at der bør tænkes og handles på tværs af de politiske udvalg, således at der sikres en 

sammenhæng og en fælles retning på de kommunale tilbud – for på den måde at få de bedste tilbud til de udsatte 

borgere. 
 

 

 

Bornholms udsatteråd 11. juli 2023 
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Høringssvar til budgetmateriale 2024 – besparelsesforslag på kr. 300.000 vedrørende 

Business Center Bornholm budget 2024 og de efterfølgende 3 budgetoverslagsår (2025-

2027)  

 
Vi har gennemgået det foreliggende budgetmateriale 2024, og herunder besparelsesforslaget vedrørende Business 

Center Bornholm (BCB) på kr. 300.000 i 2024 og i overslagsårene.  

 

Vi både forstår og anerkender at kommunalbestyrelsen står med en meget svær opgave med Budget 2024, men vi 

mener, at man, med en besparelse på BCB igen i år, skærer for dybt. I sidste års budget blev der besparet kr. 450.000 

på BCB’s i forvejen hårdt beskårne budget, og her tilkendegav vi fra BCB’s side, at vi var indstillet på at bidrage til den 

samlede budgetbesparelse, om end det betød endnu en væsentlig forringelse af den lokale erhvervsservice.  

 

Forud for sidste års besparelse på de anførte kr. 450.000 ligger en besparelse i 2019 på kr. 336.000 og en besparelse 

i 2020 på 1 mio. kroner. Med den nu foreslåede besparelse på kr. 300.000 vil der altså således i alt være foretaget 

besparelse på BCB på godt 2 mio. kroner siden 2019. 

 

Vi er derfor uforstående overfor, at man IGEN i år vil skære i tilskuddet til BCB og den lokale erhvervsservice. Man 

saver den gren over, man selv sidder på, når man reducerer så markant i det tilbud, som skal styrke udviklingen af 

vores virksomheder. Stærke bornholmske virksomheder og arbejdspladser er grundlaget for en sund økonomi på 

Bornholm på alle kerneområder. 

 
På vegne af BRK udfører BCB som bekendt den grundlæggende og samfundsgavnlige lokale erhvervsservice og sætter 

handling bag Bornholms erhvervspolitik. BCB fungerer desuden som brobygger til de specialiserede nationale 

støttemuligheder som f.eks. arbejdet med ansøgninger om erhvervsfremmemidler i samarbejde med eksempelvis 

Baltic Energy Island. Dette sker blandt andet gennem en dedikeret, opsøgende indsats, som ikke kan løftes af 

Erhvervshuset, og som er særlig vigtig, fordi det bornholmske erhverv består af mange mindre virksomheder, der 
oftest ikke selv har ressourcerne til at holde sig ajour med eller opsøge relevante tilbud.  

 

For BRK’s basisbevilling til BCB, forestås blandt andet 1:1 sparring og workshops samt inspirations- og intromøder. 

Basisbevillingen dækker 4,75 årsværk inkl. ledelse, økonomi og administration. 

 

Det er under basisbevillingen, at BCB i høj grad medvirker til udvikling og gennemførelse af særligt erhvervspolitiske 

initiativer. Disse indsatser styrker virksomhederne konkurrenceevne og udvikling blandt andet indenfor digitalisering 

og automatisering samt grøn og bæredygtig omstilling. Den grønne omstilling er meget vigtig og i særlig grad for de 

lokale virksomheders muligheder for at byde ind og være med i forhold til Energiø Bornholm – et område, som kræver 

en stor og solid indsats af de bornholmske virksomheder. Virksomhederne har brug for fortsat støtte og opbakning 

til denne udvikling - det kommer ikke af sig selv! Det er svært at se, at BCB med den foreslåede besparelse fortsat 

kan medvirke optimalt til at sikre, at vi som ø opretholder det nuværende positive momentum, og at det bornholmske 

erhvervsliv og Bornholm får mest muligt ud af de potentialer og muligheder som Energiøen medfører.  

 

Det bornholmske erhvervsliv er både udviklings- og omstillingsparate og giver udtryk for stor tilfredshed med og 

stort behov for den lokale og tillidsskabende erhvervsservice – og ikke mindst på baggrund af den kommende 

Energiø. 

 

Det er derfor essentielt, at der er midler til, at den lokale erhvervsservice BCB gennem en vedholdende indsats kan 

bidrage til virksomhedernes omstilling og udvikling ikke mindst i forhold til fremtidens skærpede krav til et i forvejen 

presset erhvervsliv. Hvis vi ikke har en stærk lokal erhvervsservice, risikerer vi at se erhverv, der må lukke. 

 
Vi håber således, at man fra politisk side, i erkendelse af at et stærkt og sundt erhvervsliv er en investering i det 

fremtidige bornholmske samfund, vil tænke langsigtet ved fortsat at bakke op om erhvervet og det økonomiske 

grundlag, som de generer til hele øens økonomi - og derfor fragå forslaget om endnu en besparelse på BCB. 

 

Med venlig hilsen 

 

 

                                                                     
Karen Bladt              Christa Lodahl 

Formand for Business Center Bornholm Erhvervschef Business Center Bornholm 

Formand for Bornholms Erhvervsråd 

 

 

./.   Fakta-tal for BCB i 2022 – se vedlagte bilag 
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Bilag til høringssvar til budgetmateriale 2024 vedrørende besparelse på Business Center Bornholm: 

 

 

 

Vi vil gerne for fuldstændighedens skyld gøre opmærksom på nedenstående fakta-tal for BCB i 2022: 

 

• I alt 461 sparringer og intromøder - fordelt med  

o 394 sparringer – tilfredshedsscore 4,7 ud af 5,0  

o 67 intromøder – tilfredshedsscore 4,9 ud af 5,0 

• 133 virksomheder som BCB har været i kontakt har fået 302 henvisninger til private rådgiver m.fl. 

• BCB har stået for 26 arrangementer og været partner på 11 andre arrangementer – nogle som 

workshops, nogle som ”åbne” gå-hjem-møder – tilfredshedsscore 4,0 ud af 5,0 

• 300 deltagere til arrangementerne 

• Operatør eller partner i 8 strategiske virksomhedsrettede indsatser 

o Bæredygtig Bundlinje Bornholm 

o Klar til Energiø 

o Nationalt Center for Grøn Energi 

o Genstart Erhverv i Gadeplan 

o Iværksætter Danmark 

o Makers Island Bornholm 

o Faglært er Fedt 

o Tilflytterservice 

• 12.258 besøgende på hjemmesiden gav over 86.612 sidevisninger 

• 3.301 følgere på sociale medier og 2.664 nyhedsbrevsmodtagere 
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Høringssvar fra dagtilbudsbestyrelsen vedrørende budget 2024 

 

Dagtilbudsbestyrelsen repræsenterer samtlige kommunale børnehuse, dagplejen og 

Specialbørnehaven Svanereden, special. 

 

Nr.: BSU-11-01 Emne: Reduktion i budget grundet fald i pasningsgraden 

Med baggrund i befolkningsprognosen virker det på dagtilbudsbestyrelsen underligt, at der vil ske 

et fald i pasningsgraden, og at man derigennem forkaster egne prognoser. 

Nr.: BSU-11-02 Emne: Ophør af overgangsprojekt ved skolestart 

Dagtilbudsloven fremhæver et krav om fokus på den gode overgang til skole. Dagtilbud med børn 

til flere skoler, oplever en genkendelighed og en fællesskabsfølelse ved deltagelse i 

overgangsprojektet. 

Projektet har en inkluderende effekt i forhold til at samle børn fra flere forskellige børnehaver på 

samme skole. Dette giver også børn noget at være fælles om, som er særdeles vigtig for børn i 

udsatte positioner. 

De børn og forældre, som har stiftet bekendtskab med projektet, udtrykker stor tilfredshed med 

afviklingen af overgangsprojektet. Det rammesatte overgangsprojekt har som ekstra gevinst, at 

Skole og Dagtilbud arbejder i fællesskab og kvalificeres i et samarbejde, som er til gavn for 

børnene. 

Gennem Covid-19 pandemien havde det manglende overgangsprojekt en negativ effekt for 

kommende skolebørn. Efter et par år med covid-19 restriktioner og begrænsninger har projektet i 

22 og 23 været særdeles succesfuldt. Dagtilbudsbestyrelsen anser det for vigtigt, at kommende 

skolebørn også i fremtiden har mulighed for at få gode overgange til skolen. 

Nr.: BSU-11-03 Emne: Tilpasning af fordeling af uddannet personale i dagtilbud 

Kompleksiteten i det pædagogiske arbejde er blevet større gennem de seneste år, og dette kræver 

uddannet personale. Den seneste kvalitetsrapport fra maj 2023 viser, at uddannet personale har 

afgørende betydning for kvaliteten i dagtilbud. En reduktion i andelen af pædagoger vil medføre, at 

dagtilbud på Bornholm fremover har en lavere pædagogisk kvalitet. 

Dette spareforslag vil i den grad være en forringelse, som vil påvirke vores børns udvikling og 

trivsel. Vores børn er fremtidens borgere, og det er vigtigt, at børnene får en forudsætning for at 

kunne lykkes i livet. En reduktion af uddannet personale vil forringe det pædagogiske fundament, 

det pædagogiske arbejde, det forbyggende arbejde og læringsmiljøet.  

Arbejdsmiljøet og trivslen vil, for personalet, forringes gennem denne tilpasning.  
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Nr.: BSU-11-04 Emne: Ophør af ekstrabevilling til minimumsnormeringer i Dagtilbud 

Der opleves en god udvikling af læringsmiljøerne i dagtilbud. Vi, som forældrebestyrelse, stiller os 

nysgerrige og undrende overfor, at man bremser midlerne til minimumsnormeringerne. Et ophør af 

midler til minimumsnormeringerne vil forringe mulighed for at arbejde i mindre grupper, som er 

særdeles vigtig for børnenes udvikling og trivsel, samt forebygge at børn kommer i yderligere 

udsatte positioner. Det er en bekymrende beslutning i forhold til den tidlige indsats.  

Vi stiller os spørgende overfor ændringen af kursen i forhold til at fastholde og tiltrække 

børnefamilier til Bornholm, samt at der bremses for den gode udvikling i børnehusene. Det er vores 

stærke bekymring, at det enkelte barn ikke vil kunne tilgodeses, da der vil være færre voksne til 

børnegruppen. Ligeledes undrer vi os over, at kommunen ikke vil være medspiller og tage del i 

vores bekymringer omkring de mindste i vores samfund.  

Vi bekymrer os ligeledes for personalets trivsel, idet de skal omlægge arbejdsgange og deltagelse i 

projekter, som går stik imod kommunens fokusområde omkring tidlig indsats, sprogtrappe, nye 

læringsmiljøer/planer, små grupper, kompetenceudvikling osv. Så vidt dagtilbudsbestyrelsen er 

orienteret, er dette SKAL-opgaver, og derfor må konsekvensen være, at personalet skal løbe 

hurtigere, og der vil derfor være færre hænder til børnene.  

Et ophør af midler til minimumsnormeringerne betyder, at opgaverne nedkvalificeres, og vi 

bekymrer os for personalets mentale og generelle trivsel. Dagtilbudsbestyrelsen ønsker et stabilt 

og godt arbejdsmiljø til børnehusene. 

Nr.: BSU-11-05 Emne: Ophør af pulje til social normering 

Social normering er med til at løfte den nødvendige pædagogiske indsats i de børnehuse med stor 

andel af børn i udsat position. Indsatsen er ikke kun til gavn for børn i udsat position men for hele 

børnegruppen i de børnehuse, som får del af puljen for social normering. Et ophør af den sociale 

normering vil betyde, at de allersvageste vil få endnu dårligere vilkår, end de har i dag, og 

dagtilbudsbestyrelsen kan ikke tilslutte sig dette spareforslag. 

Nr.: BSU-11-06 Emne: Reduktion af 2 stillinger i Inklusions- og ressourceteamet 
 
En reduktion i specialpædagogiske indsatser vil have en væsentlig negativ betydning for den 

tidlige indsats. Den tidlige indsats er også en væsentlig del af De Små Børns Bornholm.  

Der er et stort behov for rådgivning og vejledning i forbindelse med den tidlige indsats, som særligt 

er til gavn for familier med særlige behov. Tidlig indsats betaler sig på lang sigt, og for at være en 

attraktiv kommune anser forældrebestyrelsen det for vigtigt, at vi fastholder den nuværende 

indsats. 

Nr.: BSU-11-09 Emne: Nedsat åbningstid i børnehusene - 1 time ugentligt 

Det blev i 2022 besluttet, at skære i den ugentlige åbningstid med en time, hvilket allerede er 

implementeret. Dagtilbudsbestyrelsen fraråder en yderligere nedsættelse af åbningstiden, da det 

vil have store konsekvenser for de bornholmske familier og erhvervsliv.    
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Mange forældre har ikke mulighed for at aflevere senere og/eller hente børn tidligere, end de gør i 

dag, og dermed kan det blive svært at få dagligdagen til at hænge sammen. En del forældre har 

institutionsplads og arbejde i andre byer end bopælsbyen, derfor vil en reduktion i åbningstiden 

vanskeliggøre familiernes dagligdag. En kortere åbningstid kan umuliggøre afhentning af børnene i 

dagtilbud indenfor reduceret åbningstid. 

 
Indførelse af nedsat åbningstid må betegnes som en serviceforringelse af det kommunale 

dagtilbud, og dermed gøre det svært at tiltrække ny og nødvendig arbejdskraft til det bornholmske 

samfund. 

Nr.: BSU-11-11 Emne: Reduktion af forplejning til møder og arrangementer i børnehusene 

Møder og arrangementer ligger ofte udenfor normal arbejdstid, og det bør være et fokus for en 

attraktiv arbejdsplads, at det kan prioriteres at arbejde udenfor normal arbejdstid. Der er lange 

arbejdsdage, hvor medarbejdere og forældre sidder i møder til ud på aftenen uden at kunne få en 

kop kaffe. 

Det bliver ikke nemmere at rekruttere frivillige til forældrerådsarbejdet m.m.  

Nr.: BSU-11-12 Emne: Reduktion af budget til forplejning til børn i børnehusene 

Forældrebestyrelsen vil på det kraftigste fraråde dette punkt. 

Dette vil medføre risiko for større social ulighed, og nogle børn vil kunne blive marginaliseret, i 

forhold til andre børn i institutionen. Det giver ingen mening, at børn alligevel skal have madpakke 

med, når der er madordning i børnehuset. Det er umuligt for nogle forældre at nå dette i en travl 

hverdag. Med de stigende fødevarepriser, vil særligt udsatte familier kunne blive ramt hårdt af 

dette.  

Dette bliver endnu en ny opgave til medarbejdere, og der skal indkøbes nye køleskabe for at løfte 

denne opgave ude i børnehusene. 

Nr.: BSU-11-13 Emne: Reduktion af budget til beskæftigelsesmidler i børnehusene 

Der er i forvejen et meget stramt budget på dette område og vil stride imod de anbefalinger, der 

fremgår af kvalitetsrapporten fra maj 2023. Adgang til rimeligt legetøj og pædagogiske 

beskæftigelsesmaterialer bør være et absolut minimum i dagtilbud på Bornholm. 
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Fra: Daniel Büchner <daniel.buechner@gmx.net>
Sendt: 28. juni 2023 11:28
Til: Økonomi og Personale - Budget og indkøb. Budget
Emne: Spareforslag BSU-13-11

Hej, 

Jeg vil gerne kommentere på spareforslaget om at fjerne fri transport for elever uden for skoledistriktet. 

Det er meget tvivlsomt, om det vil spare væsentlige omkostninger. Vi bor ca. 200m uden for grænsen til vores 
skoledistrikt. Vi tager vores børn til skolebusstoppe hver morgen, som er og fortsat vil være inden for 
skoledistriktet. Vi har ikke råd til at betale for skolebussen til to børn eller til selv at køre vores børn til og fra 
skole hver dag. Vi ville uundgåeligt skifte til skolen i vores skoledistrikt. Indtil videre er der ingen skolebus i vores 
område til denne skole - så der skal oprettes en ny rute. 

Ovenstående forslag er ikke bæredygtigt og vil resultere i betydelige ekstraomkostninger i stedet for de håbede 
besparelser: 
1. Potentielt 286 børn skifter til deres skoledistrikts skole, hvilket resulterer i enorme omkostninger til klasse- og
personaleplanlægning.
2. Omkostningerne ved BAT ændres ikke, fordi de samme ruter stadig skal køres, men der tilføjes nye ruter.
3. Så snart der er mere end 2 børn, der skal i skole, er det billigere for forældrene at køre i bil og samkøre. Det
fører ikke til lavere BAT-omkostninger, men til mere trafik på vejene med de åbenlyse ulemper.

Modforslag: 
Indførelse af en obligatorisk solidaritetsbillet for alle elever i alle typer skoler, SFO'er, sportsklubber og 
ungdomsuddannelser for at finansiere den offentlige transport på et bredere grundlag med det formål at opnå en 
bedre udnyttelse, reducere den daglige individuelle transport og muligvis endda udvide bustransporten og gøre 
den mere attraktiv i næste fase. 

Mange tak 
Daniel 
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Høringssvar til det kommunale budget 2024. 
 
DH Bornholm ser generelt med meget stor bekymring på budgettet for 2024. 
Forslagene for besparelserne rammer meget skævt, idet de rammer 
samfundets mest sårbare og svage borgere. 
 
Der foreslås igen besparelser på de svageste lige fra vugge til grav. Og 
desværre kan en del af forslagene gå ud over de forbedringer man trods alt har 
opnået de seneste år, og så er man slået hjem igen. 
 
Det er et stort ønske, at kommunalbestyrelsen finder ud af hvad de vil gøre ved 
inklusionen. Man har gjort nogle halvhjertede forsøg på forbedringer, som der 
nu er forslag om at forkaste, men uden at sætte noget ind i stedet. DH vil gerne 
advare, at dette vil få konsekvenser både for det enkelte barn, familierne til 
barnet, de andre elever og måske den lille positive udvikling skolerne har 
opnået. 
 
DH vil henlede opmærksomheden på, at fordi det blot bliver sommer, så bliver 
ens sindstilstand nødvendigvis ikke bedre. Ej heller hvis man bliver tvunget ud 
på usikkert vand, så vælger man det sikre – ”hjemmets rammer”. Så at 
nedjustere de sparsomme åbningstider, og holde sommerferie lukket eller helt 
lukke øens væresteder vil være en stor fejl, og DH vil gerne sende advarslen 
om, at det vil med sikkerhed komme til at koste andre steder i kommunen. Når 
man så tager det med i regnestykket, at mange af stederne også benytter 
frivilligt arbejde, så er chancen for at udgiften bliver større end den først 
antagende besparelse. 
 
Genoptræning er et yderst vigtigt led i at kunne opnå et rimeligt værdigt liv, og 
det er uanset hvilken alder man har. De foreslåede besparelser på 
kommunikationscentret vil ramme de borgere der forsøger at genopnå en 
tilværelse efter skade på hjernen. Indføres denne besparelse, så vil det 
medføre, at kommunen vil få øgede omkostninger til genoptræningen anden 
sted i landet. 
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DH vil gøre opmærksom på, at man som person med funktionsnedsættelse 
også har ret til livslang læring. Som regel er denne form for undervisning også 
mere krævende, hvorfor det også foregår i mindre hold Så at skære på den 
kompenserende undervisning vil medføre, dårligere vilkår for samfundets 
svageste i forhold til andre. 
 
Kommunalbestyrelsen bør tænke sig om inden de rammer alt det frivillige 
arbejde. Man bør måske snarer tænke over, om man kunne indgå nogle 
partnerskaber med allerede eksisterende eller nye foreninger, for der igennem 
at kunne drive tilbud for et rimeligt budget, men hvor resultatet er meget større. 
 
DH vil gøre opmærksom på, at der også er en lovgivning der skal overholdes, 
og FN’s Handicapkonvention med tilhørende tillæg er også gældende her i 
landet.  
 
DH Bornholm vil kraftigt opfordre kommunalbestyrelsen til at påtage sig det 
ansvar de er valgt til. Få et samarbejde op at køre, og få så lavet nogle 
langsigtede planer der holder, og som der kan regnes med. Alle de kortsigtede 
løsninger er ikke til nogen gode hverken for borgere eller kommunens økonomi. 
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Høringssvar til BRK vedr. spareforslag 
 

DBU Bornholms bestyrelse har drøftet det offentlig tilgængelige sparekatalog, og har 

følgende overordnede betragtninger. Som organisation for 17 aktive klubber og 2100 

fodboldspiller samt rigtigt mange foreningsfrivillige.  

 

DBU Bornholm er meget bekymret for øens fremtidige trivsel hos øens familier, børn - 

unge og ældre, fordi de vil kunne mærke de fremsendt besparelser i deres dagligdag. 

Disse besparelser er ikke med til at fremme den politiske målsætning om, at vi skal 

være 42.000 Bornholmere i 2028.  

 

DBU Bornholm er bekymret for de negative konsekvenser som de kommende 

spareforslag vil få på vores foreninger, idræts-, og fritidsområdet generelt samt de 

frivillige hænder som dagligt ydre et kæmpestort stykke arbejde for vores lokale 

samfund og øens familier, børn - unge og ældre. Hvis man fra BRK`s side ønsker 

engagerede frivillige, der ulønnet gør en forskel for hele øen, skal rammerne 

overordnet set, være inspirerende og motiverende.  

 

Med nogle af de foreslåede besparelser, vil bornholmerne have det sværere med at 

finde et attraktivt idrætstilbud i deres lokalområde i fremtiden som vel være en 

konsekvens af de kommende besparelser. Vi ser allerede nu en tendens lokalt, med 

vandkant kontra midt ø og det er en tendens som kan bremse øens udvikling. Her 

tænker vi især på de foreslået besparelser i Klemensker og Poulsker. DBU Bornholm er 

stærkt overbevist om det vil blive meget svært at have attraktivt foreningsliv i de 

lokalområder. 

 

Vi er også at den overbevisning, at det ikke ligefrem med til at tiltrække nye- og flere 

tilflyttere til øen som kommunalbestyrelsen vedtog i 2018. Hvis tilflytterne og 

herboende Bornholmere allerede er begrænset i sunde aktiviteter. Vi er af den 

overbevisning om at en styrkelse af idræts- og fritidsområdet samt vedligeholdelse af 

de nedslidte idrætsfaciliteter, samt at nytænke enkelte anlægs brug vil gavne øen nu 

og på sigt. DBU Bornholm vil meget gerne indgå i dialog, der ville kunne bidrage med 

faglig sparring og være deltagende i at fremtidssikre et mere aktivt fritidsliv for 

kommende generationer.  

 

 

 

DBU Bornholm  

Torneværksvej 1  

3700 Rønne  
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DBU Bornholm har desuden enkelte kommentarer til spareforslag. 

 

FKLU-21-16 – Reduktion af pulje til leder – lærer og instruktør uddannelse.  

Puljen er særdeles vigtig for at sikre en god udvikling af træner/leder på Bornholm. Jo 

mere uddannelse de mange frivillige kan modtage, jo bedre bliver kvaliteten af de 

mange tilbud idrætslivet tilbyder. At fjerne denne pulje, vil betyde mindre uddannelse 

og markant svære at motivere foreningslivet til forsat at udvikle deres mange 

hjælpere. Vores medlemsklubber har igennem de sidste 5 år nyt stor glæde af puljen, 

og vi har uddannet rigtigt mange fodboldtrænere, dommere og leder. Det takket være 

tilskud fra denne pulje. 

 

FKLU – 59-03 Reduktion af drift & vedligehold af idrætsanlæg  

DBU Bornholm finder i forvejen bane plejen yderst sparsom, og finder forslaget 

særdeles kritisabelt. Hvis Bornholm ønsker en aktiv fritid og foreningsliv er det af 

allerhøjeste prioritet, at sikre anlæg som fremstår velholdte og tiltalende. Vi deltager 

gerne i en dialog om emnet. 

 

FKLU – 59-05 – Lukning af bane 9 – Rønne Nord  

DBU Bornholms bestyrelse anerkender af banen ikke bliver brugt meget, i forhold til 

turneringsaktivitet. Vi ser dog i stedet for en her og nu lukning, og den lille besparelse 

der medfølger at BRK indgår aktivt i en fælles vision for hele stadionanlægget Rønne 

Nord, inkl. området omkring svømmehal. Kunstgræsbane med mere. Anlægget har i 

snart 2 årtier, stort set ikke oplevet nogen form for fornyelse, undtagen cindersbanen. 

Vi anbefaler at man i samarbejde med de mange aktive klubber i området, ser med 

nye friske kræfter på et moderne idrætsanlæg. At spare så lille et beløb, for af alligevel 

passe området grundet større aktiviteter et par gange om året er visionsløst. DBU 

Bornholm stiller sammen med vores medlemsklubber i området gerne op til en dialog 

om ovenstående.  

 

FKLU – 59-06 – Lukning af Klemensker Idrætshal.  

Vi har meget svært ved at se, hvordan de 1320 timer som er aktiviteten for 

nuværende kan placeres andre steder. Værste scenarier er at minimum 600 timers 

aktivitet med bevægelse bliver til 600 timers inaktivitet, med de konsekvenser 

samfundet så må betale. DBU Bornholms medlemsklubber har ligeledes meget stor 

glæde af områdets gode faciliteter ved afholdelse af udendørsaktivitet i løbet af 

sommerferien. DBU Bornholm vil meget gerne i dialog med BRK om emnet.  

 

FKLU- Lukning af Poulsker stadion  

Tidligere lukning af stadion faciliteter har alle få år efter vist sig at være en fejl. Tejn 

stadion anlæg er det bedste eksempel på dette. Ildsjæle kommer og går, nye tiltag 

opstår. Poulsker IF er stadigvæk en aktiv forening med gymnastik og fitness m.m. DBU 

Bornholm anbefaler at man ser på en løsning med evt. automatisk klipning af græs så 

man ikke afskriver anlægget endnu. Evt. i en dialog med foreningen om vedligehold af 

de ydre områder, samt hvor meget anlæg der skal vedligeholdes. Her tænkes areal 

som realistisk kan komme på tale i fremtiden, f.eks. 11 M vs. 8 M baner.  

 

På vegne af DBU Bornholms bestyrelse  

 

Administrationschef  

Morten Blem  



                                      Rønne den. 20.06.23 
 
Høringssvar til Budget 2023 fra Den Fælles Brugerbestyrelse i socialpsykiatrien, Center for 
Psykiatri og Handicap, Bornholms Regionskommune. 
 
Den Fælles Brugerbestyrelse består af brugerbestyrelsesrepræsentanter fra Område Vest og 
Område Øst, med støttefunktioner i eget hjem og med aktivitets‐ og samværstilbud og 
brugerbestyrelsesrepræsentanter fra Botilbuddet Kommandanthøjen. 
 
Høringssvaret afgives for det administrative sparekatalog der er sendt i høring d. 18.06.2023 
Den fælles brugerbestyrelse ønsker at udtrykke stor bekymring for de spareforslag der er fremsat 
for socialpsykiatrien:  
 
SSU‐32‐03 
Vedr. tilbagerulning af weekend åbent på Midtpunktet  
Det rammer en meget sårbar gruppe borgere, som har stort behov for tryghed og sikkerhed i 
hverdagen. Der er mange borgere der vil blive berørt af besparelserne. Borgere som har behov for 
støtte og hjælp til at opnå deres personlig recovery udvikling og mulighed for at komme sig efter 
en psykisk sygdom.  
Derfor vil en lukning af aktivitets‐ og samværstilbuddet i weekender give utryghed og risiko for at 
den gode udvikling, som den enkelte borger er i gang med forhales.  
 
 
 

 SSU‐32‐18 
Stop af visitation til beskæftigelsestilbuddet i Lindehuset 
 

Ved et stop i visitationen til Lindehuset, vil det være en mærkebar livsforringelse, for de sårbare 
borgere, der har mulighed for at få afklaret, og optrænet deres kompetence og ressourcer i 
forhold til arbejdsmarkedet. Det sker gennem afklarings‐ og ressource forløb, som er en 
samarbejdsaftale mellem socialpsykiatrien område øst og Jobcenter Bornholm.  
I Lindehuset er der et fællesskab, som handler om, at alle i huset bidrager til huset fungerer med 
praktiske opgaver, men også borgere imellem, og deres evne til støtte, hjælpe hinanden og danne 
netværk uden for åbningstiden. Lindehuset er indrettet handicapvenligt, hvilket gør, at huset er 
brugsvenligt i forhold til flere funktionsnedsættelser.  
 
 

 SSU‐32‐03 
Salg af bygning Vestergade i Allinge/lukning af aktivitets‐ og samværstilbud  
 
 
Vi er meget bekymrede for, at borgere der benytter værestedet Vestergade, ikke har ressourcer til 
at deltage i aktiviteter på Midtpunktet.  
Konsekvensen kan også være, at disse borgere bliver socialt isoleret, der er en øget risiko for 
indlæggelser på psykiatrisk center, og måske flere tilfælde af selvskade.  



Der vil være mange af de berørte borgere, grundet deres psykiske udfordringer, som ikke vil være i 
stand til at tage offentlig transport til Midtpunktet i Rønne. Dette vil betyde, de ikke kan deltage i 
socialt samvær. Ydermere er det dyrt og tidskrævende for den enkelte, at benytte sig af offentlig 
transport.  
 
Det vil være problematisk og uoverskueligt for mange borgere at opholde sig på Midtpunktet, da 
det i forvejen er meget godt besøgt. 
 
SSU‐32‐13 
Lørdags åbent på Midtpunktet, er et aktivt tilbud for borgere på hele øen, hvor der er mulighed for 
et øget og stærkt socialt fælleskab, lukning af dette tilbud vil være et savn for mange borgere.   
 

 SSU‐32‐15 
Reducering af servicestandarden på § 85  
I forvejen er der en meget stram visitering af § 85 til borgere med betydelige funktions 
nedsættelser. 
Vi frygter at den foreslåede reduktion, på nedenstående ydelser vil medføre at nogle borgeres 
udvikling forhales eller går i stå.  
 
Vi er særlig bekymrede for nedenstående: 

 

• at strukturere hverdagen op til 1,5 timer pr. uge – (nedsættes med 30 min) 

 

• at have kontakt til offentlige myndigheder, private instanser sundhedsvæsen med videre, 

herunder at handle på post op til ½ time pr. uge (nedsættes med 30 minutter) 

• at etablere og vedligeholde netværk med videre op til 1 time pr. uge (nedsættes med 30 

minutter).  

• at benytte relevante mestringsstrategier op til 1 time pr. uge (nedsættes med 30 minutter)  

 

 

Vi tænker også, at denne reduktion for en del borgere, bare vil betyde at de vil blive forsinkede i 

deres recovery‐proces, og dermed have behov for støtte i længere tid, end før reduktionen. 

 
 

 SSU‐32‐17a 
Sommerferielukket 14 dage i aktivitets‐ og samværstilbud (SEL § 104 åbne tilbud) Midtpunktet, 
Lindehuset og Venne‐punktet 
 
 
Vi er bekymrede for at konsekvensen vil være at sårbare borgere, bliver mere socialt isolerede og 
ensomme, hvilket vil  kunne få antallet af indlæggelser på psykiatrisk center il at sige og måske vil 
det føre til flere tilfælde af selvskade. For flere af de mest sårbare borgere, er måltidet på 



Midtpunktet, det eneste måltid mad, de får de 6 åbningsdage. Ved ferielukning i 14 dage, vil der 
være nogen som ikke vil få mad. 
 
 
 

 SSU‐32‐17c 
Ferielukning og reduktion i åbningsdage i aktivitets‐ og samværstilbud (SEL § 104 åbne tilbud) 
 
Vi er bekymrede for at konsekvensen vil være at sårbare borgere, bliver mere socialt isolerede og 
ensomme, hvilket vil kunne få antallet af indlæggelser på psykiatrisk center il at sige og måske vil 
det føre til flere tilfælde af selvskade. For flere af de mest sårbare borgere, er måltidet på 
aktivitets og værestedet, det eneste måltid mad, de får de 6 åbningsdage. Ved ferielukning i 14 
dage, vil der være nogen som ikke vil få mad. 
 
 
 
SSU‐32‐06 
Opsigelse af abonnementet til LÆR AT TACKLE 
 
Vi oplever det meget fattigt, at opsige et abonnement, som sikrer borgerne evidens baserede 
konstruktive gruppeforløb afhold af frivillige/ peers / borgere 
 
SSU‐32‐09 
Stop af visitering til Plantagen 
 
Plantagen har pt. Ingen visiterede borgere i afklaring, men  
Plantagen rummer en helt særegen arbejdskultur, hvor der tages et stort socialt hensyn og har 

givet arbejdsglæde til 4 medarbejdere i flexjob og en daglig leder. 

Det er forventeligt at disse medarbejdere vil være udfordrede, i forhold til at finde job med 

mulighed for at etablere et lignende inkluderende arbejdsmiljø. Risikoen er at de kommer til at 

opleve eksklusion fra arbejdsfællesskaber, og dertil hørende social isolation. 

 
 
På Den fælles brugerbestyrelses vegne  
 
Mette Marie Kofod.  



Til BRK 

Høringssvar vedr. spareforslag Nr. FKLU-21-11 

Drift tilskud: 

Forslaget består af en reduktion på 1.100.000 kr. af driftstilskudspuljen til de selvejende idrætshaller. Puljen 

er på 13.513.000 kr. Tilskuddet er fordelt på 7 tørhaller og 2 vådhaller. Forslaget rammer de selvejende 

hallers årlige driftstilskud bredt, så alle haller deler besparelsen. Det korrigerede budget for 

driftstilskudpuljen vil med dette forslag være på 12.413.000 kr. i 2024 og frem. 

Det vil være op til den enkelte selvejende hal at beslutte, hvordan besparelsen prioriteres. Som 

udgangspunkt forringes det kommunale tilskud til idrætten pr. borger på Bornholm. Idrætten på Bornholm er 

en væsentlig brik i den samlede indsats i forhold til befolkningens sundhed og trivsel. 

Høringssvar vedr. spareforslag budget 2024. 

Drift tilskuddet er grundlaget for at drive de 9 haller og alle 9 haller er drevet af frivillige bestyrelser, som 

med et minimum af ansatte sørger for at disse haller er åbne for lokalsamfundet, der hvor de ligger. 

BRK har i forskellige politiker det som mål, at BRK bakker op om de frivillige på Bornholm. 

BRK har som mål at flere på Bornholm skal dyrke idræt 

Dette forslag går direkte imod den politik, nu skal de frivillige arbejde endnu mere for at skaffe de midler 

som kommer til at mangle i den daglige drift. 

Hvis dette spareforslag bliver til virkelighed, bliver der ikke midler til at vedligeholde og udvikle med nye 

tiltag i de enkelte haller. 

Hvis Bornholm i fremtiden skal være et sted, hvor vi vil have positiv tilflytning, skal vores faciliteter holdes 

ajour og gerne tilføjes nye faciliteter og tiltag. 

Høringssvar vedr. spareforslag Nr. FKLU-21-12 

Anlægspulje: 

Forslaget består af en reduktion på 200.000 kr. på kommunens anlægs- og renoveringspulje til de selvejende 

haller. Puljen er på 834.000 kr. Forslaget vil medføre et budget på 634.000 kr. i 2024 og frem. Puljen 

anvendes til anlægsopgaver, der særligt fokuserer på klimaskærm og energiforbedring. Anlægsprojekterne 

forventes at nedsætte de enkelte hallers driftsomkostninger. Hvert år fremsender hallerne ønsker til 

anlægsopgaver som de ønsker igangsat. På et fordelingsmøde udarbejder hallerne et fælles forslag til 

puljens fordeling til politisk behandling.  

Høringssvar vedr. spareforslag budget 2024. 

Denne pulje er i forvejen for lille til at vedligeholde så mange haller. 

Vi har i mange år forsøgt - og med succes - at få fordelt de penge der var til rådighed til de mest presserende 

store renoveringsopgaver.  

Det bliver nu rigtig svært at få tingene lavet inden det går helt galt og så bliver det rigtig dyrt. 

Hvad er egentligt kommunalbestyrelsens vision for bornholmernes fritidsliv og behovet for faciliteter? 

BRK har vedtaget en politik der i flotte vendinger vil styrke det frivillige arbejde, få flere bornholmere til at 

dyrke idræt, så de får et bedre og sundere liv. Men samtidig skære økonomien ned til der hvor det ikke 

længere er muligt at drive og vedligeholde vores faciliteter??? 

 

På vegne af de 7 tørhaller og 2 svømmehaller. 
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Bornholms Regionskommune 
Økonomi, It og Personale 
Møllevænget 1 
3730 Nexø 
Sendt pr. mail: oep-budget@brk.dk 

16. august 2023 

Høringssvar om 2024-budgetmateriale fra DGI Bornholm 

Vi ser med stor bekymring på de vidtgående spareforslag, der er udsendt som materi-
ale vedr. budget 2024. Vi håber indtrængende, at de IKKE bliver nødvendige at gen-
nemføre i det foreslåede omfang.  

Vi har primært forholdt os til de spareforslag under Fritids-, Kultur- og Lokalsamfunds-
udvalget samt Natur-, Miljø- og Planudvalget, som vurderes at få konsekvenser for 
øens idrætsforeninger og brugere af øens idrætsfaciliteter, hvis de gennemføres.  

Vi kommenterer også på udvidelsesforslag, ligesom vi har valgt at komme med supple-
rende forslag til, hvor kommunen med fordel kan anvende flere midler.  

Vi henleder opmærksomheden på, at selv mindre besparelser på fritids- og idrætsområ-
det kan få store konsekvenser for det frivillige engagement, der er en forudsætning for 
dels driften af øens mange idrætsforeninger og dels gennemførelsen af aktiviteterne. 

Kommentarer til Spareforslag  
FKLU-21-03 Bortfald af lokal udviklingspulje 
Forslaget om at spare 113.000 kr. ved helt at fjerne FKLUs frie midler vil begrænse mu-
ligheden for at søge midler til nye fritids-, idræts- og kulturaktiviteter. De seneste års 
bevillinger har været udslagsgivende for flere arrangementer og tiltag inden for fritids-, 
idræts- og kulturområdet.  
DGI Bornholm anbefaler, at der fortsat afsættes frie midler, så FKLU kan understøtte 
projekter i lokalområderne, herunder kommunens egne handleplaner på området.   
 
FKLU-21-11 Reduktion af driftstilskudspuljen til selvejende haller 
Forslaget om en besparelse på driftstilskuddet til de selvejende haller med i alt 1,1 mio. 
kr. ud af et årligt driftstilskud på 13,5 mio. kr. vil få omfattende konsekvenser for de 
nuværende omfattende 7 tørhaller og 2 vådhaller. Konsekvensen vil ramme videre ud 
på øens idrætsudøvere, der anvender hallerne.   
Opmærksomheden henledes også på, at kommunalbestyrelsen har lovet at se på mu-
ligheden for, at også DGI Hallen 2 og Mulighedernes Hus i Tejn omfattes af driftstilskud 
til selvejende haller.  
DGI Bornholm anbefaler, at forslaget tages af bordet, da det vil forringe de selvejende 
hallers råderum. 
 
FKLU-21-12 Reduktion af anlægs- og renoveringspulje til selvejende haller  
Forslaget om at reducere puljen med 200.000 kr. (fra 834.000 kr. til 634.000 kr.) vil 
være en kortsigtet løsning, der kan komme til at koste på den længere bane. Puljen an-
vendes nemlig til anlægsopgaver, der særligt fokuserer på at nedsætte de enkelte hal-
lers driftsomkostninger, bl.a. gennem energiforbedringer.  
DGI Bornholm anbefaler, at der fortsat afsættes anlægsmidler til de selvejende haller.  
   
FKLU-21-13 og 14 Bortfald af midler til idrættens Videns- og Kompetenceråd + 
fællespulje til Idrætsområdet 
Hvis Kommunalbestyrelsen vælger at spare IVK’s ”mødepenge” på 11.000 kr. og fjerner 
puljen til aktiviteter på 31.000 kr., der kan bidrage til udviklingen af idrætten på Born-
holm, fjerner man reelt eksistensgrundlaget for Idrættens Videns- og Kompetenceråd.  



 

Side 2 

DGI Bornholm anbefaler, at Kommunalbestyrelsen nøje overvejer konsekvenserne, hvis 
midlerne forsvinder. 
 
FKLU-21-15 Bortfald af midler til sommerferieaktiviteter for børn og unge 
Forslaget om at spare 207.000 kr., hvor halvdelen af midlerne er anvendt til gratis kul-
tur-, natur- og kunstaktiviteter og halvdelen af midlerne er anvendt til gratis idræts- og 
legeaktiviteter for børn og unge i sommerferien – er bare trist læsning. På idrætssiden 
er midlerne anvendt til betaling af idrætsforeninger, der i 2022 tilbød 60 aktivitetsdage 
med deltagelse af næste 1.000 børn. I 2023 skønnes aktivitetsniveauet at være lige så 
højt – på baggrund af de foreløbige afrapporteringer fra øens idrætsforeninger.  
DGI Bornholm anbefaler, at midlerne fastholdes på budgettet. 
 
FKLU-21-16 Reduktion af pulje til leder, lærer og instruktøruddannelse 
Det vil være rigtig uheldigt at skære denne pulje med 1/3 – med 100.000 kr. ud af en 
årlig driftspulje på 292.177 kr. Midlerne anvendes som tilskud til kursusgebyr og rejse-
udgifter, når folkeoplysende foreninger sender ledere, trænere og instruktører på kur-
ser. Uddannelse og inspirationskurser er særdeles vigtige for at sikre, at øen har kom-
petente ledere og instruktører. 
DGI Bornholm anbefaler, at midlerne fastholdes på budgettet.   
 
FKLU-59-03 Reduktion af drift & vedligehold af idrætsanlæg 
Forslaget indebærer en række besparelsesforslag, som umiddelbart kan virke bekym-
rende, hvis de gennemføres. Men hvis fodboldstadions kan passes og plejes på en 
smartere og billigere måde end i dag, så er det jo en god idé. Men vi er særlig bekym-
rede for forslaget om nedjustering af gulvvask fra 3-4 gange ugentligt til 1-2 gange 
ugentligt.   
DGI Bornholm anbefaler, at der ikke nedjusteres på gulvvask, og at der ses nærmere 
på, om der kan ske en smartere pasning af idrætsanlæggene, så der kan ske en bespa-
relse UDEN der sker en forringelse af anlæggene.   
   
FKLU-59-04 Administrativ besparelse  
Forslaget indebærer en besparelse på sølle 20.000 kr., men vil få en stor konsekvens, 
hvis den gennemføres. Det betyder nemlig, at foreninger og brugere af haller IKKE vil 
kunne – som i dag – ringe til en vagttelefon, når der er problemer med at få adgang til 
hallerne uden for normal arbejdstid. Når man står ved en låst haldør med et hold id-
rætsudøvere, duer det ikke, hvis man først kan ringe dagen efter. 
DGI Bornholm opfordrer til, at forslaget tages af bordet.  
 
FKLU-59-06 + NMPU-55-02 Lukning af Klemensker Idrætshal 
En lukning af Klemensker Idrætshal, vil få store konsekvenser ikke bare for de nuvæ-
rende brugere af hallen, men for hele lokalsamfundet i og omkring Klemensker. Det vil 
medføre langt større skade, end besparelsen på 145.000 kr. samt 200.000 kr. vil give.  
Det er samtidig værd at bemærke, at hallen bliver anvendt mere i dag, end den gjorde 
i 2019. Det er vanskeligt at se, hvor de nuværende brugere skal søge hen. Det virker 
også spøjst, hvis Klemensker Svømmebad fremover skal anvende Klemensker IF’s om-
klædningsfaciliteter.  
DGI Bornholm opfordrer til, at alle løsninger og konsekvenser gennemtænkes, inden 
der tages endelig beslutning. DGI Bornholm fraråder på det kraftigste, at Klemensker 
Idrætshal lukker.  
 
NMPU-53-05 Cykelstier - reduktion i belægningsvedligehold  
Forslaget lægger op til at spare 200.000 kr. på vedligeholdelse af cykelstier, hvilket vil 
medføre ringere forhold for cyklisterne – og på længere sigt forårsage ekstra udgifter til 
vedligehold, såfremt cykelstierne skal kunne anvendes. 



 

Side 3 

DGI Bornholm finder forslaget meget uheldigt i øens samlede satsning på at få folk ud 
og være aktive hele året, herunder ikke mindst satsningen på outdoor-aktiviteter og 
outdoor-turisme, og vi anbefaler derfor, at besparelsesforslaget tages ud af kataloget. 
 
NMPU-55-04 Lukning af udvalgte offentlige toiletter i vinterhalvåret 
Forslaget lægger op til at spare 250.000 kr. ved at lukke offentlige toiletter på landet, 
havne, små byer og busholdepladser i små byer i perioden 1. nov.-31. marts. 
DGI Bornholm finder forslaget meget uheldigt i øens samlede satsning på at få folk ud 
og være aktive i naturen hele året, herunder ikke mindst satsningen på outdoor-aktivi-
teter og outdoor-turisme, og vi anbefaler derfor, at besparelsesforslaget fjernes. 
 
Kommentarer til Udvidelsesforslag  
NMPU-A02(a-e) Klubtilbud  
Der er fremlagt en række modeller for Klubtilbud. 
DGI Bornholm anbefaler, at der prioriteres midler til én af modellerne – og at der ind-
tænkes samarbejde med de lokale idrætsforeninger omkring skolerne, så børnene kan 
få tilbudt forskellige idræts- og motionsaktiviteter som en del af klubtilbuddet. 
 
 
Ekstra Udvidelsesforslag 

1) Opprioriteringsforslag – regulering af 25 års reglen 
Flere af landets kommuner har helt fjernet 25 års reglen, for at undgå at foreninger bli-
ver modregnet i tilskud for medlemmer over 25 år. Det er ikke rimeligt, at foreninger, 
der har mange voksne medlemmer, straffes økonomisk. Konsekvenserne af reglen ar-
bejder således imod Vision 25-50-75, hvor vi ønsker at få flere medlemmer, der dyrker 
idræt i lokale foreninger på Bornholm.  
Sagen har været rejst politisk på Bornholm, og der har hidtil ikke været flertal for at 
fjerne 25 års-reglen.   
DGI Bornholm anbefaler, at 25 års-reglen reguleres, så foreningerne ikke straffes for at 
få medlemmer over 25 år. Denne regulering vil koste årligt ca. 300.000 kr. Alternativt 
at der ses på en ”0-løsning”. 
 

2) Tilskud til analyse for fremtidig tilskudsmodel til de selvejende haller. 
Vi har tidligere fremsat ønske om, at også DGI Hallen 2 og Mulighedernes Hus i Tejn 
omfattes af tilskudsordningen til selvejende haller. Vi er blevet lovet, at der kommer en 
analyse og forslag til en fremtidig tilskudsmodel til de selvejende haller. 
DGI Bornholm anbefaler, at der prioriteres midler kr. 300.000 til facilitetsanalyse, facili-
tetsstrategi og udvikling af principper for fremtidig tilskudsmodel til selvejende haller. 
 

3) Opprioriteringsforslag - tilskud til gennemførelse af ”Vores Ø” - kom-
munens politik for kultur, idræt og fritid på Bornholm 

Som forudsætning for implementering af ”Vores Ø”, hvor kommunens idrætspolitik 
også indgår som en del, bør der afsættes særskilte midler til dette område.  
DGI Bornholm anbefaler, at der afsættes en idrætspulje på minimum 200.000 kr., som 
”Idrættens Videns- og Kompetenceråd” får indstillingsret til. 
 
 
Med venlig hilsen 
 
Ole Dreyer  / Karen-Margrethe Hansen Bager 
Formand   Direktør   



 
 
 
 
 

Høringssvar til budgetmateriale 2023 - besparelsesforslag vedrørende Busi-
ness Center Bornholm 
 
 
DI Bornholm har med bekymring noteret, at Bornholms Regionskommune foreslår be-
sparelser vedr. Business Center Bornholm (BCB) på 300.000 kr. i 2024 og i de efterføl-
gende tre budgetoverslagsår (2025-2027).  
 
Det er DI’s vurdering, at BCB spiller en helt afgørende rolle, når det drejer sig om at skabe 
den vækst på Bornholm, som er en forudsætning for velfærd til øens borgere.  
 
En besparelse vil betyde en væsentlig forringelse af BCB’s arbejde og virksomhedsrettede 
tilbud, ikke mindst set i lyset af de besparelser på i alt godt 2 mio. kr., som BCB allerede 
har været igennem siden det nye erhvervsfremmesystem trådte i kraft.  
 
Det finder DI yderst ærgerligt, da det er vores erfaring, at BCB gør en mærkbar forskel for 
mange af øens mindre og mellemstore virksomheder, og at de nyder stor opbakning blandt 
Bornholms erhvervsdrivende.  
 
På flere fronter yder BCB afgørende bidrag til de bornholmske virksomheder: 
 

- BCB’s har et unikt lokalkendskab og deres opsøgende arbejde og 1:1 vejledning har 
stor værdi for særligt iværksættere og SMV’ere – tilbud der ikke kan erstattes af 
aktører uden samme lokalkendskab, som f.eks. erhvervshusene. BCB’s vejledning 
og store lokale engagement udgør et vigtigt bidrag til Bornholm som et mangfol-
digt samfund med driftige mennesker, hvor det er rart både at arbejde, leve og bo.  

 
- BCB understøtter vækstlaget og bidrager til et mangfoldigt og levende erhvervsliv, 

og de spiller af den årsag en vigtig rolle for hele Bornholm  - ikke mindst ambitio-
nen om at nå 42.ooo indbyggere i fremtiden.  

 
- BCB spiller en vigtig roller som brobygger til de mange nationale tilbud, støttepro-

grammer og tilskudsmuligheder, så disse kommer de bornholmske virksomheder 
til gavn, og dermed det bornholmske samfund.  
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- BCB er en uvurderlig aktør i at sikre lokal forankring af energiøen, så der skabes 
lokal vækst og arbejdspladser, og det bornholmske erhvervsliv understøttes i at 
udnytte mulighederne. Det kræver investeringer, hvis momentum skal udnyttes – 
ikke besparelser.  

 
DI opfordrer Bornholms Regionskommune til at undlade besparelser på områder, der er 
afgørende som drivkraft for den økonomiske vækst og udvikling på Bornholm, og som kan 
bidrage positivt til langsigtede økonomisk bæredygtige løsninger for øen.  
 
DI Bornholm henstiller derfor til, at besparelsesforslaget forkastes, men at det i stedet 
sikres, at BCB fortsat har finansiering til at skabe den store, positive forskel for det born-
holmske erhvervsliv, som er nødvendig for et samfund i vækst og balance.  
 
 
 
Med venlig hilsen 
 
 
 

 
Michael Almeborg 
Formand for DI Bornholm 
 



 
 
 
 
 

Høringssvar til budgetmateriale 2024 – nedlæggelse og udskudt besættelse 
af stillinger i ”Byg” og ””Plan og Miljø”.  
 
 
DI Byggeri Bornholm og DI Bornholm noterer med stor bekymring, at Bornholms Regi-
onskommunes fremsatte spareforslag for 2024 indeholder nedlæggelse af en stilling plus 
udskudt besættelse af stilling i ”Byg”. Endvidere foreslås udskydelse af besættelse af stil-
ling i ”Plan og Miljø”.  
 
Vi vil advare mod sådanne besparelser, da såvel ”Byg” og ”Plan og Miljø”  løfter centrale 
og afgørende opgaver for hele det Bornholmske samfunds vækst og udvikling.  
 
Vi anbefaler derimod, at kommunalbestyrelsen som minimum fastholder ambitionerne 
på byggesagsområdet fra sidste års budget, nemlig allokeringen af 2,8 mio. kr. i 2023 og 
yderligere 1,8 mio. kr. i de efterfølgende tre budget-overslagsår (2024-2026).  
 
En beslutning om at gennemføre de omtalte nedskæringer vil betyde en væsentlig forrin-
gelse af både sagsbehandlingstiden på byggesager, samt lokalplaner og kommuneplantil-
læg. En udvikling, der alt andet lige vil spænde ben for større udviklingsprojekter med 
betydning for både erhvervslivet og hele det bornholmske samfund.  
 
Uanset at Bornholms kommunale økonomi er presset, så er det kommunalbestyrelsens 
opgave at træffe beslutninger, der på lang sigt bedst gavner bornholmerne. I de kom-
mende år vil Bornholm opleve stigende interesse for investeringer i erhvervs-, bolig- og 
turismeudvikling, og dertil kommer de mange aktiviteter som følge af Energiø-planerne.  
 
Vi kan dermed forvente yderligere pres på ”Byg” og ”Plan & Miljø”, og en besparelse på 
området risikerer derfor at hæmme Bornholms vækst og udvikling. 
 
Der er mange gode muligheder for vækst- og værdiskabelse på Bornholm, alt sammen en 
forudsætning for, at vi som lille samfund fortsat kan tilbyde jobs og gode velfærdstilbud, 
som igen er afgørende for at kunne indfri ambitionen om 42.000 indbyggere på øen. 
Derfor opfordrer vi til, at kommunalbestyrelsen handler klogt og langsigtet når de træf-
fer beslutninger om den kommunale økonomi.    
 
 
 
Med venlig hilsen 
 

 
Michael Almeborg 
Formand for DI Bornholm 
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Jens Koefoed 
Formand for DI Byggeri Bornholm 
 



Til kommunalbestyrelsen 

8. august 2023

Frivillig Forum Bornholm (FFB) har følgende bemærkninger til to af de spareforslag, der er sendt i offentlig 
høring frem til 18. august 2023. 

FKLU‐21‐06 Bortfald af tilskud til Frivillig Forum Bornholm  
Her har formanden for FFB i en mail til kommunaldirektør og borgmester 8. juni 2023 foreslået, at det årlige 
driftstilskud bortfalder alene i 2024 og 2025. 
Da FFB de senere år ikke har haft større udgifter blandt andet på grund af manglende aktiviteter i forbindel‐
se med Corona og nedlæggelse af en inaktiv frivillighedsportal, og derfor, for nuværende, har en pæn egen‐
kapital, der gør at FFB godt kan klare sig i to år uden driftstilskud fra BRK.  
Et permanent bortfald af driftstilskuddet kan IKKE støttes. Det vil have vidtrækkende negative konsekven‐
ser i forhold til dialogen og samspillet mellem BRK og frivillige/foreningslivet – et samspil, der er helt afgø‐
rende for de fleste af kommunens centre, herunder i leveringen af kommunens velfærdsydelser. 
Her kan også henvises til kommunalbestyrelsens netop vedtagne Frivillighedsstrategi.  

SSU 33‐16, Ophør af Frivillighedskonsulent‐funktionen.  
Frivillighedskonsulenten samarbejder meget med FFB, og har en nøglerolle i forbindelse med udmøntnin‐
gen af kommunalbestyrelsens frivillighedsstrategi. Dertil kommer den meget vejledende rolle overfor for‐
eninger og frivillige, administration af §18‐midlerne, ligesom funktionen sikrer et kraftigt bindeled mellem 
kommunen og ikke mindst de sociale foreninger og civilsamfundsaktører. 

Der er også andre spareforslag, som vil påvirke det frivillige arbejde på Bornholm. Det vil også ramme 
kommunen på en lang række områder, hvor samspillet med frivillige og foreningslivet er helt afgørende i 
forhold til f.eks. socialt udsatte grupper, patientgrupper, børne‐ og ungdomsaktiviteter, kultur‐ og fritidstil‐
bud, miljø og lokalsamfundsopgaver. 

I det hele taget, så er der en lang række spareforslag, som vil ramme og stække vingerne på mange af øens 
frivillige kræfter, som arbejder for at de lokale samfund stadig kan eksistere eller understøtter dem i vores 
samfund, som ikke kan hjælpe sig selv. 

Vi i FFB håber inderligt, at der kan findes muligheder for at minimere sparekravene til det frivillige område, 
da vi har svært ved at se Bornholm fungere uden støtte fra øens mange frivillige. 

Med venlig hilsen 

Steffen Gerdes 
Formand 



BRK 
Att: Økonomi og Plan 

Gudhjem d. 14. august 2023 
 
Kommentarer til administrationens forslag om at spare på driften ved at lukke 
Gudhjem Bibliotek 
 
Gudhjem By- og Museumsforening vil gerne fremføre nogle kommentarer i forlængelse af 
udsendelsen af det årlige sparekatalog. 
 
Aller først vil vi gerne anerkende at der skal spares på det kommunale budget. Indtægter 
og udgifter skal naturligvis hænge sammen. Der fyger mange tal igennem luften – og i 
skrivende stund tales der mest om noget i retning af 120 mio. kr. – svarende til 5-6% af den 
samlede årlige budgetramme. 
 
Af det såkaldte sparekatalog er der beskrevet 2 spareideer: 
 
a) FKLU-22-01 Lukning af 6 filialbiblioteker og gentænkning af biblioteksområdet i 
sammenhæng med NMPU-55-16a.  
Et forslag der angiveligt vil skabe en besparelse på samlet ca. 1,13 mio. kr. årligt 
 
eller 
 
b) FKLU-22-02 Lukning af folkebibliotekerne i Hasle, Allinge, Aakirkeby og Gudhjem  
i sammenhæng med FKLU-22-02 
Et forslag der angiveligt vil skabe en besparelse på samlet ca. 0,85 mio. kr. årligt 
 
Begge forslag vil betyde lukning af Gudhjem Bibliotek. 
 
Gudhjem Bibliotek er i dag meget mere end blot et bibliotek. I kælderen er der en 
serviceafdeling for byens lystsejlere med bad, toilet og vasketeria. Stueplan rummer 
biblioteket og 1. salen rummer ”Gudhjem Universitet” med to super fine lokaler, der 
anvendes flittigt som et mix. af studiepladser, mødelokale og midlertidige dele-
kontorfaciliteter.  
 
Selve biblioteksbygningen er en kulturhistorisk perle der har overlevet som et af byens 
vigtigste sociale mødesteder siden skolelukningen i Gudhjem i 1968. Husets mange 
aktiviteter betyder at der er masser af liv i bygningen – hele året!  
 
Da Gudhjem i 2002 – som det første lokalsamfund på Bornholm blev bevilliget et 
byfornyelsesprojekt, kom biblioteksbygningen til at spille en helt central rolle. Efter en stor 
lokal indsats med såvel ideudvikling, fundraising samt frivillig lokal byggeledelse blev 
”Universitetet” indviet af daværende Indenrigsminister Lars Løkke Rasmussen.  
 
Igennem de 20 år ”Universitetet” har eksisteret har Gudhjem By- og Museumsforeningen 
varetaget den daglige drift, herunder rengøring mm. ved frivillig indsats. 



 
Som by-forening kæmper vi en daglig kamp for at opretholde helårslivet i byen – og 
Gudhjem Bibliotek er en meget væsentlig brik i den kamp. Vi vil meget gerne være med til 
at ”gentænke” Gudhjem Bibliotek. Men for os består en ”gentænkning” ikke af, at man 
lukker huset. En lukning der i øvrigt blot åbner for nye udfordringer for andre. 
 
Vi har tidligere været i dialog med Bornholm Bibliotek vedr. eksempelvis en beskæring af 
bemandingen. I dag er der 2 ugentlige åbningsdage á 4 timer med bibliotekar, og 
meldingen fra bibliotekarerne er, at de fleste lånere i dag er selvkørende.  Antallet af bøger 
i huset er heller ikke så afgørende, idet en meget stor del af udlån foregår via bestillinger 
over hjemmesiden, hvorefter bøgerne leveres til Gudhjem Bibliotek til lokal afhentning. En 
MEGET vigtig funktion. 
 
Af spareforslagene er det tydeligt at det er mandskabstimerne der vejer tungest.  
For Byforeningen er det bygningens betydning som samlingssted – som et hus med lys og 
liv – hele året, der vejer tungest.  
 
Vi kan godt se muligheder i en nytænkning af biblioteksdriften, - så lad os i fællesskab 
finde nye og flere funktioner at putte ind i huset. Et bibliotek er et sted hvor man låner 
bøger, læser aviser, ugeblade, mm.; - men man kunne sagtens forestille sig et ”lånerhus” 
der rummer udlån af meget andet som vi i fællesskab administrerer – og som ikke belaster 
kommunens økonomi. Huset rummer også en vigtig social dimension hvor 
mindrebemidlede har internetadgang samt gratis adgang til nyheder mm., samt for de 
mange ældre medborgere for hvem et lokalt bibliotek har meget stor betydning. 
 
Gudhjem By- og Museumsforening er bestemt også åbne overfor at tænke i alternative 
indtægtsmuligheder såfremt BRK kan rumme en sådan tilgang. Huset er i rigtig god 
stand, velisoleret efter renoveringen i 2002, og må som bygning betragtet være en af de 
billigere at drifte.  
 
 
Med venlig hilsen 
 
Hans Jørgen Jensen 
Næstformand og Bykoordinator 
Gudhjem By- og Museumsforening 



Hjemmeværnets Distriktsudvalg på Bornholm 

             

          16. august 2023 

 

Til   Bornholms Regionskommune 

Vedr.:  Høringssvar til BRK‐spareforslag for 2024 vedr.  

Hjemmeværnets Distriktsudvalg. 

Ref.:  Spareforslag ØKU‐65‐05. 

 

I henhold til ref. foreslås, at sekretariatsbetjeningen for Hjemmeværnets 

Distriktsudvalg ikke fremover skal være forankret i kommunen og serviceres herfra. 

Begrundelsen er blandt andet, at det er en kan‐opgave og ikke en skal‐opgave. Det 

anføres i forslaget, at opgaven kan forankres i det lokale Hjemmeværnsdistrikt. Som 

det er oplyst for udvalget, så er dette ikke korrekt. 

Udvalget lægger stor vægt på, at der er vandtætte relationer mellem udvalg og det 

lokale distrikt i relation til behandling af meget fortrolige og personfølsomme sager 

Principielt er det vigtigt, at udvalget – som et civilt og politisk udpeget udvalg – er 

uafhængigt af den operative enhed – HJV – som udvalget forholder sig til. 

Udvalget serviceres i dag af udvalgssekretær Kell Hansen, der løser opgaven på 

særdeles tilfredsstillende vis. Det er oplyst, at sekretæren bruger ca. 50 timer om 

året på opgaven. 

Udvalget består at 4 politikere udpeget af Kommunalbestyrelsen samt formanden, 

der er udpeget af ministeren. 

Et enigt udvalg kan ikke anbefale den anførte besparelse. 

 

Med venlig hilsen 

Erik A. Larsen 

Formand for Hjemmeværnets Distriktsudvalg på Bornholm. 



Høringssvar vedr. budget 2024 fra Klemensker Idrætsforening 

Spareforslag nr. FKLU-59-06, Lukning af Klemensker Idræthal 

Klemenskerhallen er centrum for alle Klemensker IF´s idrætslige aktiviteter.  

Siden 1982 har Klemenskerhallen, Klemensker IF´s klublokaler og Klemensker svømmebad været 

en samarbejdende enhed for idrætsaktiviteter i Klemensker. Hvis man fjerner den ene del, vil de 

øvrige blive voldsomt ramt og i værste fald lukke.                                                                                                                                                                                                                                                                                                     

Der er i spareforslaget tale om en  lille besparelse i forhold til det meget store antal brugere 

besparelsen berører. Som foruden Klemensker I F´s medlemmer tæller bl.a. Aarsballe boldklub, 

Nyker IF, Nyker skole, Klemensker svømmebad, Klemensker børnehus, Heltidsundervisning Dybdal 

og Ungdomsskole Nord. Besparelsen vil få meget stor betydning for lokalsamfundet og vil 

sandsynligvis betyde at en stor procentdel af brugerne vil gå fra at være aktive idrætsudøvere til at 

blive passive borgere.  

Brugerundersøgelse i forbindelse med klyngesamarbejdet Rø/Klemensker/Årsballe/Nyker viser, at 

borgerne ikke ønsker at transportere sig over længere afstand for at deltage i aktiviteter. 

Rent samfundsmæssigt vil det have store konsekvenser, at man får flere passive borgere, hvilket 

på sigt giver øgede udgifter på ældre- og sundhedsområdet. 

Det er derfor vigtigt at bevare aktivitetsmulighederne i lokalområdet, ligesom det er vigtigt at 

bevare Klemenskerhallen som et lokalt samlingspunkt for Klemensker og omegn. 

Samtidig er der, som vi ser det, ikke plads til alle Klemensker IF’s aktiviteter i de øvrige haller, som 

der foreslås i spareforslaget. En haltime er ikke bare en haltime og vi taler om 1320 timer ! 

Ifølge kommunens tal er belægningen i Klemenskerhallen steget med 18 % siden 2019 – hvilket 

viser, at udviklingen går den rigtige vej !  Hvordan er udviklingen i de øvrige haller ? 

Hvor vil man for eksempel kunne få plads til 100 børnegymnaster som skal træne i perioden fra kl. 

16.30 til 19.00? Fleksibiliteten tidsmæssigt er begrænset, når der i forvejen skal indkalkuleres 

transporttid til og fra skole (som ikke er i Klemensker), spisning samt søvn. I Klemensker IF har vi 

afhjulpet spiseproblematikken med fællesspisning i Klemensker hallens cafeteria hver tirsdag i 

gymnastiktiden, hvilket er en stor lettelse for forældrene. 

En lukning af Klemensker-hallen vil betyde lukning af vore afdelinger for gymnastik, badminton og 

hockey. 

 

 



 

 

Samtidig vil følgende nye tiltag falde til jorden: 

Minihåndbold, som i sæson 2023/24 opstartes for de mindste (3-6 år) torsdage 16.00 – 17.00.  

Aktiviteten opstartes af engagerede forældre som ønsker at være frivillige i vores forening. 

Forspring ind i foreningslivet, som vi håber kan realiseres 6 onsdage i 2023. Projektet er et 

samarbejde mellem DGI, Klemensker IF og Klemensker Børnehus – Med DGI som tovholder for at 

aktivere de børnefamilier som skal have et skub over i foreningslivet.   

Vi er et område med tilflytning af mange børnefamilier og ovennævnte tiltag er medvirkende til at 

engagere/introducere nye børnefamilier i foreningslivet. 

 

Et alternativ til nedskæringer kunne være øget brugerbetaling ved brug af Bornholms haller – 

hvilket vi som forening i højere grad kan tilslutte os. 

Vi synes også, at man skulle se på fordelingen af offentlige tilskud til henholdsvis offentlige 

haller og selvejende haller.  Således at hallerne sidestilles uanset ejerforhold. 

 

Vi vil afslutningsvis tage udgangspunkt i den beskrivelse af kerneopgaver, som Bornholms 

Idrætsområder har opsat bl.a. i Klemenskerhallen: 

Kerneformål: Vi medvirker til at skabe et sundt, aktivt og oplevelsesrigt liv på Bornholm. 

Det vi savner i dette udsagn er, at man er visionær og ønsker at servicere hele Bornholm – og ikke 

udelukkende placerer aktiviteterne i kystbyerne. 

  

På vegne af Klemensker I F´s Hovedbestyrelsen 

Bo Sonne 

Formand 

 

 

 



Høringssvar budget 2024  

Angående spareforslag: Lukning af Klemenskerhallen  
 
Klemensker er ved at være ovenpå, efter det store tilbageskridt for området tilbage i 2011, hvor man 
fejlagtigt lukkede Klemensker skole. 
Eksempelvis er der i sognet i 2023, 81 børn i alderen 0-5 år, hvilket er det højeste antal i 5 år. 
 
Vi i Klemensker Land- og Byforening vil på det kraftigste fraråde at man lukker Klemenskerhallen. 
 
Klemenskerhallen bliver anvendt over 1300 timer om året, hvilket endda er stigende med ca. 200 
timer, siden 2019.  
 
De mange børn i området, går på 6-7 forskellige skoler og det er derfor ekstremt vigtigt at have 
mulighed for at finde hinanden og danne sociale relationer hvor man bor, når man nu ikke bor i 
skolens nærområde. Det giver Klemenskerhallen og Klemensker svømmebad gode muligheder for. 
En lukning af Klemenskerhallen, vil desuden have enorm negativ indvirkning på det lokale 
foreningsliv og for lokale sociale relationer i området. Hallen er udover at være et sted man dyrker 
motion, et af de få mødesteder vi har tilbage i 4 Kløver Klyngen, hvor man mødes, også på tværs af 
generationer. Klemensker idrætsforening, Årsballe boldklub, Nyker idrætsforening, Klemensker 
børnehus, Klemensker Svømmebad, Bornholms Frie Idrætsskole, Ungdomsskolen og Dybdalskolen 
benytter i dag Klemenskerhallen og vil blive berørt af en lukning.  
I kommende sæson starter Klemensker idrætsforening ungdomshåndbold op igen, efter mange års 
fravær. 
 
En lukning af Klemenskerhallen vil desuden betyde en mulig lukning af det nyrenoverede 
Klemensker svømmebad, da man her benytter omklædnings- og badefaciliteterne i 
Klemenskerhallen. 
Svømmebadet er mødested for mange af de lokale skolebørn i deres sommerferie.  
Svømmebadet har i 2023 haft en forrygende sæson med 3000 besøgende. Her laver man også 
sociale arrangementer, såsom onsdagsgrill og børnedisko, som er velbesøgt.  
 
Klemenskerhallen er den eneste sportshal i hele 4 Kløver Klyngen.  
 
Folkesundheden er generelt dårlig på Bornholm, og det gælder absolut også i 4 Kløver Klyngens 
område. Motion og fællesskab er to vigtige elementer for at forbedre folkesundheden. At man har 
let adgang til at dyrke motion har stor betydning for om den enkelte vælger at dyrke motion og 
fortsætte med det. En lukning af Klemenskerhallen må derfor forventes at have sundhedsmæssige 
konsekvenser for beboerne i området, og øge risikoen for kostbare livsstilssygdomme på sigt. At 
lukke en hal, som bliver brugt af flere hundrede børn og voksne, for at spare så relativt lille et beløb, 
strider derfor mod al sund fornuft. Og vil uden tvivl på sigt koste vores samfund mange gange flere 
penge, blot i andre kasser. 
 
Vi føler i forvejen, at der på Bornholm er A og B områder, i forhold til kommunens prioriteringer. 
Denne følelse vil absolut ikke blive mindre, hvis man lukker Klemenskerhallen og dermed muligvis 
også Klemensker svømmebad. 
 



I de kommende år bliver vi flere børn på Bornholm, ifølge BRKs prognose. Hvis den udvikling skal 
fortsætte bør der ikke skæres ned på de områder og tiltag børnefamilierne ønsker og benytter. 
Endnu flere tilflyttende børnefamilier er det vi har brug for, hvis vi på sigt skal vende skuden og 
sikre os bedre økonomisk. Det skal sikres med gode vilkår og faciliteter på hele Bornholm. Der bør 
derfor investeres på området, eller som minimum ikke skæres ned. 
Skal der absolut spares så gør det jævnt fordelt over hele øen, ikke kun i enkelte geografiske 
områder, og da slet ikke i de samme områder hver gang. 
 
På vegne af 
Klemensker Land- og Byforening 
Formand 
Philip Kjøller 
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Klemensker den 17. juli 2023 

 

Høringssvar vedrørende: 

Spareforslag Fritids-, Kultur- og Lokalsamfundsudvalget 

 

Bestyrelsen for Klemensker Svømmebad har med stor bekymring læst de foreslåede spareforslag og skal 

hermed fremsende vores høringssvar. 

En lukning af Klemensker Hallen vil – foruden at være et stort tab for byen og lokalsamfundet – betyde, at 

der skal findes en løsning i forhold til omklædningsfaciliteterne, vandtilførsel og teknik rum m.v., som 

Klemensker Svømmebad, som også nævnt i materialet, benytter i sommersæsonen. 

Det nævnes i det fremlagte materiale til spareforslag, at Klemensker Svømmebad eventuelt kan gøre brug 

af Klemensker Idrætsforenings omklædningsfaciliteter. Lukning af Klemensker Hallen, vil dog med stor 

sandsynlighed være ensbetydende med, at Klemensker Idrætsforening lukker for driften af deres 

omklædningsfaciliteter, idet behovet for brug af disse ikke længere vil være til stede. 

Bestyrelsen for Klemensker Svømmebad har naturligvis drøftet muligheden for at overtage driften af 

Idrætsforeningens omklædningsfaciliteter – men IKKE uden den nødvendige, tilsvarende økonomiske 

kompensation. Ud over de årlige driftsmæssige økonomiske udgifter, indebærer en brug af 

Idrætsforeningens omklædningsfaciliteter indkøb af nye skridsikre måtter der tilkendegiver barfodsområde 

fra Klemensker Svømmebad gennem de nuværende omklædningsrum, via Klemensker Hallens forhal og 

videre til Idrætsforenings omklædningsrum. En ikke helt uvæsentlig udgift. 

Klemensker Svømmebad er som bekendt en forening 100% drevet af frivillige kræfter, med et 

indtægtsgrundlag, der ikke giver mulighed for øgede driftsomkostninger. Vi kan således ikke udvide 

hverken sæson eller åbningstider mere ligesom en regulering af prisen i det leje vil betyde væsentlig færre 

besøgende. 

Kort sagt vil en lukning af Klemenskerhallen med overdragelse af Klemensker Idrætsforenings 

omklædningsfaciliteter uden tilsvarende kompensation betyde, at vi må lukke og slukke, når vores 

egenkapital er opbrugt. 

 

Hvorfor Klemensker Svømmebad: 

Svømmebadet er et stort aktiv for hele Bornholm, feriegæster, turister og foreninger – og drevet af mange 

frivillige kræfter, der med stort samfundssind varetager opgaver udover drift af svømmebadet: Vi har efter 

renoveringen haft et støt stigende besøgstal, i 2022 oppe på 3.600 besøgende, hvilket svarer til en 3 

dobling af besøgstallet efter renoveringen i 2018. 

Vi har et supergodt samarbejde med DBU’s fodboldskole, hvor børnene efter træning kan fortsætte over i 

svømmebadet, hvilket mange forældre har gavn af, idet fodboldskolen stopper allerede kl. 15. I 2023 var 

der 112 tilmeldte, hvilket i høj grad skyldes vores fælles tilbud. 

http://www.klemenskersvoemmebad.dk/
mailto:Klemenskersvommebad@gmail.com
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VI har med frivillig hjælp gjort det muligt for Kildebakkens SFO at benytte svømmebadet 10 gange i denne 

sæson. Det er et lukket arrangement udenfor normal åbningstid hvilket gør det muligt for SFO’en at tage på 

en badetur med kioskbesøg mv – det er et stort hit. Naturligvis med livredder – typisk en af de mange 

frivillige og godkendte livreddere der er tilknyttet Klemensker Svømmebad. 

Vi har nu på 3. år arrangeret 3 fredagsaftner med Svømmedisko for børn op til 15 år. Der er DJ og diskolys, 

livredder, mulighed for at købe ind i kiosken og som følge af DGI’s tilskud også gratis adgang. Der kommer 

100 børn + forældre hver gang, og med gratis adgang er det muligt for alle at deltage. 

Vi har i 2023 samarbejdet med Bornholms Ungdomsskole, som i uge 27, havde ca. 150 unge fra de 

dansksindede ungdomsskoler i Flensborg på besøg. Her blev der onsdag aften arrangeret en hyggeaften 

med diskotek og bad, hvor der deltog ca. 140 unge. Dagen efter om torsdagen, var de nødt til at aflyse 

deres planlagte dag på Hammer Havn, hvor Klemensker Svømmebad bød ca. 110 unge velkommen i 

Svømmebadet til en hyggelig eftermiddag efter boldleg på Klemensker Stadion, hvilket blev gjort muligt 

med hjælp fra frivillige tilknyttet Klemensker Svømmebad. 

Vi har de senere år fået flere sponsorer, der med deres bidrag medvirker til at der investeres i udstyr som 

svømmevinger, vandleg, parasoller, solsenge mv, der gør også udenomsarealerne attraktive for vores 

gæster i alle aldre.  

Vi har udvidet åbningstiden til det maksimale, og udenfor sæsonen brugt weekender på vedligehold og den 

løbende drift.  

Alt dette alene drevet af frivillig arbejdskraft idet alene vores livredder er aflønnet. Når vi tæller sammen, 

rammer vi timeforbrug på ca. 2 årsværk – det er mange frivillige timer, der lægges i Klemensker 

Svømmebad. 

Sidst men ikke mindst – Klemensker Svømmebad blev i 1973 anlagt af frivillige kræfter og siden drevet af 

frivillige kræfter og kunne således i 2023 fejre vores jubilæumssæson nr. 50. I vores øjne en kæmpe bedrift. 

Lad os håbe og sammen arbejde for, at Klemensker Svømmebad har mange sæsoner tilbage endnu med 

vores nye og yderst veldreven anlæg, som BRK venligst bevilligede 2,6 mio. til i forbindelse med 

renoveringen i 2018. 

 

På Bestyrelsens vegne 

 

Henrik Wraae Schwarz 

Formand for Klemensker Svømmebad 

http://www.klemenskersvoemmebad.dk/
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Høringssvar Kommunikationscentrets bestyrelse vedr. budget 2024 
 
 
Bestyrelsen ved Kommunikationscentret kan ikke acceptere nedenstående besparelsesforslag og har 
følgende kommentarer til de 4 besparelsesforslag: 
 
SSU‐33‐07a Nedlæggelse af Ressourcevejen 
En lukning af Ressourcevej, der er et aktivitets‐ og samværstilbud til borgere med en diagnosticeret 
erhvervet neurologisk lidelse, vil medføre markante og betydeligt forringede livsvilkår for gruppen af 
borgere med en senhjerneskade. Efter en senhjerneskade er det, for mange, en stor overvindelse at skulle 
begive sig ud i det offentlige rum på egen hånd. Derfor er der risiko for at de isolerer sig og bliver 
ensomme, at deres fysiske‐ og kognitive færdigheder bliver dårligere og de vil få brug for andre offentlige 
ydelser så som hjemmehjælp (Center for Ældre) og/eller en støttekontaktperson (Center for Psykiatri og 
Handicap). Det er videnskabeligt bevist at isolation fører til ensomhed, forringer livskvaliteten og forkorter 
levetiden. 
Den besparelse, der opnås ved lukning af Ressourcevejen vil generere øgede udgifter i andre centre. 
 
Det er vigtigt at understrege, at der ikke findes andre tilbud for denne gruppe som tidligere har levet et 
aktivt liv med arbejde og familieliv. Det er afgørende for gruppen, at der er trygge relationer, der taler ind i 
recovery og rehabiliteringstankegangen.  De øvrige aktivitetstilbud, der findes i kommunen henvender sig 
til borger med en medfødt neurologisk lidelse (udviklingshæmmede) og vil ikke være egnede for de 
borgere, der kommer i Ressourcevejen. 
 
Den viden, der findes hos medarbejderne på området, der er oparbejdet igennem mange år og som 
løbende bliver opdateret, vil gå tabt. Viden som andre afdelinger i kommunen også kan trække på f.eks. 
jobcentret i forbindelse med jobafklaring. 
 
Bestyrelsen er orienteret om, at BDO har været på uanmeldt tilsyn i Ressourcevejen og formulerer følgende 
i deres tilsynsrapport:  Det er tilsynets overordnede vurdering, at Ressourcevejen er et velfungerende 
aktivitets‐ og samværstilbud til målgruppen af borger med erhvervet hjerneskade. Tilsynet vurderer, at 
borgerne har adgang til og mulighed for at modtage en målrettet indsats, der understøtter deres mulighed 
for at opnå størst mulig selvstændighed. De vurderer, at tilbuddet har en vigtig forebyggende funktion i 
forhold til borgerens trivsel og støttebehov. 
 
 
SSU‐33‐07b Reduktion af aktiviteter i Ressourcevejen 
En reduktion af aktiviteter i Ressourcevejen vil forringe tilbuddet, da det bliver vanskeligere at arbejde 
målrettet med udslusning af borgerne til civilsamfundet. 
 
Målet for borgerne er, at de får større kendskab til egne evner og ressourcer og at de får skabt et netværk 
blandt brugerne, samt at brugeren gennem afprøvning og støtte kommer i gang med nye eller gamle 
fritidsaktiviteter og får mulighed for at fortsætte med disse. 
 
Vi ser med stor bekymring på, at der vil være længere ventetid på en plads i Ressourcevejen. Der vil være 
risiko for, at borgerne forringer deres funktionsniveau fysisk som kognitivt i ventetiden. 
 
SSU‐33‐05 Personalereduktion på hjerneskade‐ og læseområdet 
Det er vores vurdering, at det anses for rimeligt i forhold til nedgangen i opgaver på læseområdet, at der 
flyttes en halv stilling fra læseområdet til hjerneskadeområdet. Således drejer besparelsesforslaget sig reelt 



om en halv stilling på hjerneskadeområdet. Det er vi bekymrede for, fordi vi ser en stigning i antallet af 
borgere, der har pådraget sig en hjerneskade og som efterfølgende har brug for indsatser fra 
Kommunikationscentrets hjerneteam. 
 
En reduktion i personalet på hjerneskadeområdet vil betyde længere ventetid til undervisning eller et 
reduceret holdtilbud for borgere med en nyligt erhvervet hjerneskade. Der er evidens for, at en hurtig 
indsats vil give større sandsynlighed for hurtigere tilbagevenden til uddannelse eller arbejde. 
 
 
SSU‐33‐06 Afskaffelse af svømmeundervisningen under Aftenskolen for Specialundervisning 
Vi synes at det er ærgerligt, hvis tilbuddet om svømmeundervisningen forsvinder for denne målgruppe, da 
vi mener, at det gør en positiv forskel for disse borgere. 
 
 
 
 
På vegne af Kommunikationscentrets bestyrelse den 14.08.2023 
 
Helene Svendsen 
Formand 
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Høringssvar LEV Bornholm 

Vi udtrykker meget stor bekymring over de fremlagte forslag, begrundet I det endnu engang vil gå ud over 

en gruppe af samfundets svageste grupper. Besparelserne vil sæƩe vores svageste borgers velfærd under 

yderligere pres, hvilket absolut ikke er Ɵlstedeligt for denne gruppe borgere som reelt har brug for mere 

velfærd og omsorg end vi leverer i dag.  

Vi medgiver 100% at alle må være med Ɵl at sikre en fornuŌigt økonomi på Bornholm.  

Men vi  nægter at tro at det reelt er poliƟkernes mening at ramme en så begrænset og meget svag gruppe 

af vores borgerne endnu mere. Der må være en ”kant” 

DerƟl kommer at vi mener at hovedparten af spareforslagene ikke er gennemarbejdet. F.eks.  

‐ Hvad vil det reelt betyde for den enkelte hvis ATA Ɵden reduceres? Der er offentlige Ɵlsyn som 

kræver borgerinddragelse og medbestemmelse. Hvordan skal der blive Ɵd Ɵl det hvis ATA Ɵden 

reduceres? Går vi fra et nogenlunde anstændigt pædagogisk arbejde i dag, Ɵl ren opbevaring? 

‐ Kunne man tænkte at reduceret ATA Ɵden vil medføre øgede udgiŌer Ɵl ”genopretning” af nogle 

borgere? Hvis ja, hvad vil prisen for det så blive? 

‐ Hvad vil det betyde for bemanding m.m. hvis man reducerer i dagƟlbuddenes åbningsƟder? Der er 

alene regnet på besparelsen på redukƟonen. Der er ikke regnet på merudgiŌen Ɵl bemanding når 

brugerne er mere ”hjemme” 

Det var bare nogle få betragtninger/vurderinger af besparelsesforslagene. Vi kunne ”blive ved” 

 

Der er for kort Ɵd side, udsendt invitaƟon Ɵl en undskyldning fra den danske stat omkring den behandling vi 

gav vores svage borgere Ɵlbage i sær‐ og åndsvageforsorgens Ɵd (aĬoldes 11. september i Horsens) Med de 

spareforslag der er fremlagt, tænker vi at vi bevæger os hasƟgt Ɵlbage Ɵl den Ɵd.  

 

 

På vegne af bestyrelsen i LEV Bornholm 

Per N. Holm 

per@toŌelunden.dk 

20246710 



                                                                                                                                      Lindehuset, Svaneke 31.7-2023 

Høringssvar til Budget 2023 fra Støtteforeningen og de frivillige i Lindehusets 
genbrugsbutik 

SSU-32-18 og EBBU-41-05 

Lindehusets støtteforening har en genbrugsbutik i huset, hvor overskuddet går ubeskåret til støtte 
af aktiviteter og billig mad i huset. Butikken drives af frivillige fra det lokale civilsamfund, samt 
brugere af huset. Den frivillige arbejdskraft er en del af lokalsamfundet, og har et stort hjerte for 
sagen i dette hus. Vi har ikke et ønske om at flytte det et andet sted hen. Lindehuset er også det 
eneste handicapvenlige tilbud som kommer både de sociale udsatte og brugere af butikken til 
gode. 

Såfremt det økonomiske grundlag for huset spares væk, har vi en bekymring for at huset lukkes, 
hvilket vil medføre at Støtteforeningen, samt genbrugsbutikken nedlægges. Hermed ødelægges et 
velfungerende samarbejde mellem civilsamfundet og socialt udsatte brugere af huset. 

De frivillige i butikken, ser en sårbar gruppe i huset, hvor der er stor bekymring for at disse ikke vil 
bruge et andet tilbud i Rønne. Både på grund af utryghed og angst ved brug af transport, samt at 
skulle opkoncentreres i store fællesskaber, som for eksempel Midtpunktet i Rønne. De unge 
brugere som er i afklaring i huset, fortæller, at de ikke tidligere har mødt frem i de tilbud de ellers 
har været tilknyttet, men gør det her. Vi frygter, at disse unge igen ender i mistrivsel og isolation i 
hjemmet. Vi ser det nødvendigt at der er et tilbud i område øst.  

De årsværk, som det lokalforankrede civilsamfund lægger i timer og arbejdskraft, samt den 
økonomiske håndsrækning som støtteforeningen tilvejebringer til brugerne, bortfalder, såfremt 
huset lukkes eller reduceres i åbningstid. Endvidere forsvinder den nuværende synergi, i form af 
accept og forståelse civilsamfundet og de socialt udsatte brugere imellem. 

 

På støtteforeningens bestyrelses vegne 

 



Høringssvar l EBBU – Omlægning af Mentorstø e 
 
Som samarbejdspartner og leverandør af Mentor støƩe, vil vi i MoveOn‐Bornholm udtrykke vores store 
bekymring om det administraƟve spareforslag. 
 
I dag henvises en gruppe unge, der alle Ɵlhører en særlig udsat gruppe, Ɵl mentor støƩe i MoveOn. 
Disse unge henvises fordi BRK ikke kan Ɵlbyde en Ɵlsvarende løsning i eget regi. 
 
Nu foreslås det, at hjemtage mentorstøƩen Ɵl BRK således, at man opnår en besparelse. 
 
Vi frygter, at den påtænkte besparelse alene vil være at finde på papiret, grundet følgende: 
 

 Hvis BRK skal omlægge eksisterende Ɵlbud Ɵl at omfaƩe det samme som MoveOn Ɵlbyder, vil det 
medføre en forøget udgiŌ, særligt omkring medarbejdere og deres Ɵdsforbrug. Det gælder både 
antal og formentlig også uddannelse (deƩe dog givet, at der ikke er kompetente medarbejdere i 
BRK, uden opgaver p.t.) 

 

 Hvis BRK ikke Ɵlpasser eksisterende løsninger, vil denne gruppe unge blive sat Ɵlbage Ɵl status quo, 
inden MoveOn indtrådte som eksterne mentor støƩe. 
Det vil betyde, at gruppen kommer Ɵl at stå uden den personlige, en Ɵl en, støƩe og udvikling, der 
har flyƩet flere af gruppens medlemmer i en posiƟv retning, tæƩere på et almindeligt liv og på 
uddannelse/arbejdsmarked. 
 

 Uden den personlige, en Ɵl en, støƩe, der ydes fra MoveOn, vil udgiŌer Ɵl behandling sƟge, alene 
grundet mindre deltagelse/større frafald og Ɵlbagefald hos de berørte unge 

 

 Den besparelse, der umiddelbart kan opnås ved at omlægge mentorstøƩen, vil formentlig blive 
forbrugt andre steder i systemet, da gruppen af unge vil få flere og mere omsiggribende 
udfordringer, ligesom der vil være risiko for, at ”tabe” unge mennesker. 

 
Vi vil derfor anbefale, at den eksisterende ordning bevares og vi bidrager gerne med yderligere belysning og 
uddybning af MoveOn Ɵlbud og virke, så en beslutning træffes på det korrekte grundlag. 
 
 
 
Venlig hilsen 
 
 
Bente Bresemann 
MoveOn‐Bornholm 
Fårebyvejen 10 
3720 Åkirkeby  
  
 

 



Bemærkning til spareforslag til budget 2024 fra Nikolaj Hartung Kjærby vedr. Klemenskerhallen, sendt til 

Bjarne Hartung Kirkegaard den 10. august 2023

” Jeg skriver til dig med den kasket på at jeg er med i Klemensker Land‐ og Byforening, og vi er 

naturligvis kede af at Klemenskerhallen igen fremgår af administrationens sparekatalog ‐ men 

derudover undrer vi os over at den besparelse som kataloget angiver at det skulle være ved en lukning 

af Klemenskerhallen, kun udgør 345.000 kroner, fordelt på 200.000 til strøm, varme og forsikring, og 

145.000 kroner i øvrig besparelse. Grunden til at vi undrer os over det, er at de selvejende haller 

tilsyneladende hvert år får langt større beløb i støtte af kommunen end de 345.000 kroner som 

kommunen spenderer på Klemenskerhallen. Ifølge sparekataloget får de 9 selvejende haller 

sammenlagt 13,5 millioner i støtte, og selvom de to svømmehaller jo nok tegner sig for en meget stor 

del af det beløb, bliver der stadig langt mere end 345.000 kroner til hver af "tørhallerne". I hvert fald 

har vi i et sparekatalog fra 2015 fundet at Poulskerhallen det år fik 774.115 kroner i kommunal støtte, 

og de andre haller fik endnu mere. Hvis vi læser tallene rigtigt, er Klemenskerhallen altså i forvejen en 

meget lille post på kommunens budget sammenlignet med de øvrige haller og giver måske dermed 

langt mere idræt for pengene, så at sige, også selvom vi angiveligt har den mindste bookningsgrad. 

Kort fortalt undrer vi os altså over at administrationen lægger op til at lukke noget der i forvejen koster 

meget lidt i forhold til sammenlignelige poster. Jeg er klar over at det er et mareridtsbudget I ser ind i 

at skulle lægge, og jeg er glad for at jeg ikke er i jeres sko ‐ men det her var i hvert faldet indspil på 

vegne af mit lokalsamfund.” 



 
                                                                                                                                              Nexø 08/08-2023 
Høringssvar vedr. budget 2024 
 
Endnu en gang har embedsværket foreslået flere spareforslag, som vedrører Poulsker IF samt Poulsker 
Hallen. 
 
Bestyrelsen i Poulsker IF har følgende kommentar. 
 
FKLU-21-16 
Reduktion af pulje til leder-, lærer- og instruktøruddannelse (Folkeoplysning) 
At gøre tilskuddet mindre til at dygtiggøre de frivillige i vores forening vil underminere alt hvad en forening 
står for. Uden dygtige ledere og trænere er det svært, at fastholde og udvikle foreningen. Samtidig vil det 
også gøre det dyrere for foreningen at sende trænere og ledere afsted på kursus. 
 
FKLU-21-15 
Bortfald af midler til sommerferieaktiviteter for børn og unge. 
Idrætsforeningerne bød ind med 60 idrætsaktivitetsdage. Evalueringerne viser, at der generelt er stor 
opbakning til sommerferieprogrammet blandt både forældre, børn og udbydere. 
Forslaget vil betyde, at medlemmer som af økonomiske og sociale grunde, ikke får lige muligheder for at 
deltage i sport og fællesskab, bliver glemt på perronen. 
 
FKLU-21-17 
Reduktion af pulje til aktiviteter (Folkeoplysning) 
Forslaget vil betyde, at forenings aktivitets - og medlemstilskud, vil blive reduceret. 
Det vil medføre en øget omkostning for foreningen, som måske på sigt vil blive tvunget til at reducere 
aktiviteter i foreningen. 
 
FKLU-21-14 
Bortfald af lokal udviklingspulje 
Det vil medføre at flere ting i foreningerne måske ikke bliver til virkelighed, vi fik jo selv midler til vores 
fitness. Dette kan f.eks. være projekter i lokalområderne for at fremme fritids- og kulturområdet. 
 
FKLU-21-13 
Bortfald af midler til Idrættens Videns- og Kompetenceråd. 
Idrættens Videns- og Kompetenceråd er jo et rådgivende råd, som gerne skulle kunne bringe forslag videre 
til politikerne, det er et jo et råd som politikerne selv har ønsket. Forslaget vil måske på sigt gøre det sværere 
at få frivillige i rådet. 
 
FKLU-21-14 
Bortfald af fællespulje til idrætsområdet. 
Besparelsen af driftstilskud til fællespulje til idrætsområdet vil nedprioritere udvikling og bl.a. Idrættens 
Videns- og Kompetenceråds indflydelse på aktiviteter som er målrettet idrætten, det vil bla. gøre det 
sværere at afholde netværksmøder og aktiviteter der styrker fællesskabet mellem idrætsforeninger. 
 
FKLU-21-02 
Bortfald af tilskud til Wonderfestiwall 
Forslaget vil jo medføre at puljen som bornholmske kultur- og idrætsliv kan søge, til at fremme aktiviteter i 
lokalområdet bliver mindre. 
 
 



 
 
Poulsker Idrætsforening (PIF, etableret 1928) har ca. 1200 medlemmer fordelt på foreløbig 12 aktivitetsom-
råder. Vi har det seneste år haft medlemsfremgang. 0-18-årige = 24% | 19-39-årige = 13% | 40-59-årige = 
28% |over 60 år = 35% 
Vi har til huse i Poulsker, hvor vi lejer hallen, gymnastiksalen, bad, cafeteriet og nogle opbevaringsrum. Hele 
området er en gammel kommuneskole. Området rummer flere spændende uudnyttede bygninger og 2 fod-
boldbaner.  
Desuden er der et Værksted som vi i 2022 har lavet om til et multifunktionelt foreningsbaseret fitnesscenter 
med plads til mange former for træning. ”Poulsker Idrætscenter” skal være et naturligt kraftcentrum – ste-
det - for idræts-, fritids- og kulturaktiviteter for specielt Sydbornholm  
PIF ønsker at efterkomme medlemmernes ønsker og behov til aktiviteter.  
 
PIF har mange ildsjæle og medlemmer, som bakker rigtig godt op om vores aktiviteter. Vi lytter og prøver at 
følge de trends, som præger befolkningen generelt og deres valg af idræt og aktivitet i fremtiden.  
Grøn omstilling, individualisering, sundhed, fleksibilitet og naturtræning er nøgleord.  
 
Vi vil som noget nyt opstarte et ”MAN POWER” hold for – 20 – 25 mænd (målgruppe alle – bare de har svært 
ved at komme i gang med motion) i samarbejde med DGI, og måske kan vi få BRK sundhed med indover også 
med evt. rekruttering– forhåbentlig også som deltagere enten som instruktører / vejledere.mv  
Holdet er bygget op således at man prøver alle vores aktiviteter, hvor vi har motion og fællesskab i fokus. 
Meget tyder på at ”forpligtende fællesskaber” er lidt bedre til at holde folk fast i gode motionsvaner.  
Vi håber det kan medføre at der bliver skabt en ”bro” som gør det lettere at komme i gang i en forening.  
Det vil forhåbentligt kunne være starten på at bruge nogle facelifterne på at lave en form for sundhedscen-
ter, og man på sigt inddrage flere af lokalerne på Poulskervej 14.  
 
For få år siden etablerede vi aktiviteter med udgangspunkt fra Snogebæk Havn - løb, gang, funktionel træ-
ning, petanque og havbadeafdeling med sauna. Vi fik indrettet et klublokale med bad og toilet i Arnes Hytte 
på Snogebæk Havn, og bygningen bruges af medlemmer, som dyrker outdooraktiviteter.  
Den gamle tank i Snogebæk lejer foreningen. Her huser vi en utrolig velfungerende genbrugsforretning. Den 
bliver primær drevet at frivillige pensionister. År efter år lavet de et flot overskud, som foreningen kan bruge 
til indkøb af nyde redskaber eller aktiviteter.  
 
Dermed kan idrætsfaciliteterne tilpasses et skiftende behov og aldersgrupper. Idrætsfaciliteter har stor be-
tydning for borgernes fysiske og mentale sundhed. Derfor er det med udgangspunkt i fremtidens behov, at 
idrætsfaciliteterne bør udvikles og vise nye veje til et levende samfund med menneskers behov i centrum.  
Ud over inspiration fra vores medlemmer, ledere og trænere, så samtænker vi bl.a. daginstitutioner, børn og 
unge, børnefamilier, voksne, seniorer, gæster og turister samt øvrige foreningers behov for gode faciliteter.  
Poulsker Idrætscenter skal være en aktiv del af lokalsamfundet, hvor der på tværs opstår nye fællesskaber 
for børn og voksne – et sted hvor man søger hen og dyrker fællesskabet og livskvaliteten sammen med an-
dre, og dermed skaber handling på de enkelte fokusområder i BRKs idrætspolitik ”Vores Ø”.  
 
Idrætsfaciliteterne skal bidrage til at give brugerne de bedste muligheder for at dyrke idræt, motion og sam-
vær i alle sammenhænge, og ikke mindst at understøtte den unikke foreningsbårne idrætskultur.  
Vi har brug for et sted hvor fællesskabsfølelse og tilhørsforhold kan gro på Sydbornholm.  
Idrætsfaciliteter - fysiske rammer som kan samle mennesker i lokalsamfundet, som er åben fra morgen til 
aften hele året, for alle aldre, sociale grupper, foreningsmedlemmer, turister, alle er velkommen.  
 
FKLU-21-11 
Reduktion af driftstilskudspulje til selvejende haller. 
Det vil medføre, at Poulsker IF som forening, vil skulle tilføre flere foreningsmidler til at drifte hallen, hvor vi i 



forvejen selv står for indvendig vedligeholdelse ifølge vores lejekontrakt og ikke få del i anlægspuljemidlerne 
om de øvrige selvejende haller. 
Dette forslag går direkte imod den politik, at hallen skal være åben for alle og flere skal dyrke idræt. Nu skal 
de frivillige arbejde endnu mere for at skaffe midler til den daglige drift. Og frivillige gør i forvejen et stort 
arbejde. Vi syntes så også at en besparelse på 1.100.000 kr. af driftstilskudspuljen på 13.513.000 kr. er meget 
og vil kunne mærkes på serviceniveauet i vores faciliteter. 

 
Poulsker-Hallen er den eneste idrætshal, hvor en lokal forening har driftsansvaret i stedet for en selvejende 
institution. Ja der er særlige forhold. Men faktum er, at alle selvejende haller på Bornholm i sin tid blev 
etableret under - og har været drevet under - meget forskellige vilkår. Tilskudsmodellen fra 2005 i 
forlængelse af kommunesammenlægningen, begrundet i kravet om en nogenlunde ligelig behandling af de 
selvejende haller. 
Poulsker Idrætsforening er i forvejen blandt de foreninger på øen, der selv skaffer flest egne midler til 
faciliteter. Det vil være en særdeles dårlig beslutning at underminere et me ga aktivt foreningsliv som er 
vigtig i vores lokalsamfund og mange års frivilligt arbejde og engagement. 
 
FKLU-59-01 
Lukning af Bane på Poulsker stadion. 
En reduktion af pasningsniveaet af græsslåning på Poulsker Baner, vil få stor betydning for de idrætslige 
aktiviteter, der foregår på de udendørs idrætsanlæg i Poulsker. Desværre er der en misforstået opfattelse 
blandt at ansætte i BRK, at baner kun skal klippes, hvis de skal bruges til fodbold. Vi er heller ikke sikker på, 
at det er i tråd med folkeoplysningsloven. 
Vi har rigtig mange brugere af vores baner: turister, crossgym, efterskoler, bibelcamping, hundetræning og, 
fodboldspiller, som kun ønsker at træne og ikke vil spille kampe i DBU. 
Forslaget vil medføre en øget udgift til Poulsker IF, da vi har lejet banerne af Casa Kirvan, som en del af vores 
lejekontrakt. 
Foreningen købte for par år siden en græsslåmaskine til ca. 90.000 og bruger i 2022 ca. 19.000 til drift og 
vedligeholdelse af den, samt en masse frivillige timer.  Der vil yderlige tilkomme udgifter på ca. 25.000, - hvis 
forslaget bliver effektueret, da det vil blive svært at få frivillige til at udføre mere arbejde. Så vi håber at vi 
kan lave en aftale med BRK at vi selv klipper banerne, mod et honorar på kr. 25.000 pr år, så spare BRK 
stadig kr. 25.000, -  
Vi har jo en kontraktlig forpligtigelse med Casa Kirvan der gør, at vi skal passe banerne, så i sidste ende 
lægger man jo udgifterne over på foreningen. 
 
 
p.b.v. 
 
Med venlig Hilsen 
Jan Eggertsen 
Formand i Poulsker IF 
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Kære Kommunalbestyrelse/ Social- og Sundhedsudvalget 

Hermed høringssvar fra pårørende i Nexøhuset 

Nexøhuset bor der 14 voksne med betydelig og varig nedsat fysisk og psykisk funktionsevne. 
Beboerne har alle brug for omfattende hjælp til personlig pleje, ledsagelse, kommunikation mv. 

Besparelse forslag 2024 vil forringe beboeres livskvalitet markant. 

Venlig hilsen 

Pårørende i Nexøhuset  



Spareforslag 
Høringssvar 
Nr. SSU-32-05a  
Emne: Færre åbningsdage i aktivitets- og samværstilbud (SEL § 104 visiterede tilbud)  
 
Nexøhuset har 3. borgere der går på dagcenter. 
Vores borgere er de svageste i Psykiatri og Handicap. Dvs. de har ikke noget sprog, men en del af 
dem, har fuld forståelse for hvad der sker. 
 
Dagcenterbesøgende er en måde, hvorpå de i deres dagligdag kan få opretholdt sociale relationer, 
samt øge deres livskvalitet. Hvilke er meget vigtigt for borgerne. Borgerne har ikke mulighed for at 
få sociale relationer på andre måder. 
 
Vores beboere er meget sårbare over for enhver ændring/forandring, i deres dagligdag, når deres 
rutiner bliver ændret. 
Konsekvensen vil være de lukker sig inde i sig selv, så vil de ikke spise og de vil tabe sig. 
Det kan besværliggøre at få dem til at tage medicin, når de ikke spiser, da det er en måde, hvorpå 
vi kan give dem deres medicin. Konsekvensen kan blive hospitalsindlæggelse. 
 
Hvis der er lukkedage eller ferie, skal borgere blive i eget hjem, samt tilbydes andre aktiviteter, 
som vil udmønte sig i flere medarbejdere. Der vil også gå tid fra de andre beboere, da der er 
normeret efter hvor borgere der er. 
 
 
Pårørende i Nexøhuset  
 
 
 
 
 



Spareforslag 
Høringssvar 
Nr. SSU-32-05b 
Emne: Sommerferielukket 14 dage i alle i aktivitets- og samværstilbud (SEL § 104 visiterede tilbud)  
 
Nexøhuset har 3. borgere der går på dagcenter. 
Vores borgere er de svageste i Psykiatri og Handicap. Dvs. de har ikke noget sprog, men en del af 
dem, har fuld forståelse for hvad der sker. 
 
Dagcenterbesøgende er en måde, hvorpå de i deres dagligdag kan få opretholdt sociale relationer, 
samt øge deres livskvalitet. Hvilke er meget vigtigt for borgerne. Borgerne har ikke mulighed for at 
få sociale relationer på andre måder. 
 
Vores beboere er meget sårbare over for enhver ændring/forandring, i deres dagligdag, når deres 
rutiner bliver ændret. 
Konsekvensen vil være de lukker sig inde i sig selv, så vil de ikke spise og de vil tabe sig. 
Det kan besværliggøre at få dem til at tage medicin, når de ikke spiser, da det er en måde, hvorpå 
vi kan give dem deres medicin. Konsekvensen kan blive hospitalsindlæggelse. 
 
Hvis der er lukkedage eller ferie, skal borgere blive i eget hjem, samt tilbydes andre aktiviteter, 
som vil udmønte sig i flere medarbejdere. Der vil også gå tid fra de andre beboere, da der er 
normeret efter hvor borgere der er. 
 
 
Pårørende i Nexøhuset  
 
 
 
 
 



Spareforslag 
Høringssvar 
Nr. SSU-32-05c 
Emne: Ferielukket og reduktion i åbningsdage i aktivitets- og samværstilbud (SEL § 104 visiterede 
tilbud)  
 
Nexøhuset har 3. borgere der går på dagcenter. 
Vores borgere er de svageste i Psykiatri og Handicap. Dvs. de har ikke noget sprog, men en del af 
dem, har fuld forståelse for hvad der sker. 
 
Dagcentersbesøgende er en måde, hvorpå de i deres dagligdag kan få opretholdt sociale 
relationer, samt øge deres livskvalitet. Hvilke er meget vigtigt for borgerne. Borgerne har ikke 
mulighed for at få sociale relationer på andre måder. 
 
Vores beboere er meget sårbare over for enhver ændring/forandring, i deres dagligdag, når deres 
rutiner bliver ændret. 
Konsekvensen vil være de lukker sig inde i sig selv, så vil de ikke spise og de vil tabe sig. 
Det kan besværliggøre at få dem til at tage medicin, når de ikke spiser, da det er en måde, hvorpå 
vi kan give dem deres medicin. Konsekvensen kan blive hospitalsindlæggelse. 
 
Hvis der er lukkedage eller ferie, skal borgere blive i eget hjem, samt tilbydes andre aktiviteter, 
som vil udmønte sig i flere medarbejdere. Der vil også gå tid fra de andre beboere, da der er 
normeret efter hvor borgere der er. 
 
 
Pårørende i Nexøhuset  
 
 
 
 
 



Spareforslag 
Høringssvar 
Nr. SSU-32-11a  
Emne: Besparelse på botilbudsområdet.  
 
 
Ansigt til ansigt timer = ATA timer 
 
Vores borgere er de svageste i Psykiatri og Handicap. Dvs. de har ikke noget sprog, men en del af 
dem, har fuld forståelse for hvad der sker. 
De er også meget forskellige i deres handicaps/ sygdom og de har brug for ekstra opsyn, da det 
kan få store konsekvenser for borgeren. 
De fleste har epilepsi, halvdelen får sondemad og en stor del har problemer med at synke og 
fejlsynker, så hvis de ikke er under opsyn, kan en del i deres sygdom, komme til at kræve 
hospitalsindlæggelse. 
 
Sondemad er tidskrævende, da det skal gives på samme tid hverdag, bare den mindste 
tidsudsving, kan have fatale konsekvenser. 
 
Hvis borgene får mindre ATA tid, vil de stille og roligt forsvinde ind i dem selv, hvilke vil forringe 
deres livskvalitet, det er livs vigtigt for dem at de har samvær med medarbejdere og de andre 
beboere. 
 
Hvis borgerne får mindre ATA tid, vil det betyde at det kan være meget svært at få dem til at spise, 
netop det at spise er en måde, hvorpå man kan få dem til at tage deres medicin. 
Får de ikke deres mad og medicin, vil det med tiden kræve hospitalsindlæggelse.   
 
Ved mindre ATA tid, vil en besparelse på medarbejder området, medføre at medarbejderne skal 
løbe stærkere og muligheden for at der kan opstå fejl meget stor. 
 
Samtidig vil de pårørende, være mere opmærksomme på hvordan borgeren vil blive behandlet, 
hvilke også vil kunne stresse medarbejderne meget. Hvis der sker stor forringelse for 
medarbejderne vil de søge andre steder hen, eller blive langtidssygemeldte, hvilke vil komme til at 
bliver dyre i det lange løb. 
 
 
 Pårørende i Nexøhuset 



Spareforslag 
Høringssvar 
Nr. SSU-32-11b  
Emne: Besparelse på botilbudsområdet.  
 
 
Ansigt til ansigt timer = ATA timer 
 
Vores borgere er de svageste i Psykiatri og Handicap. Dvs. de har ikke noget sprog, men en del af 
dem, har fuld forståelse for hvad der sker. 
De er også meget forskellige i deres handicaps/ sygdom og de har brug for ekstra opsyn, da det 
kan få store konsekvenser for borgeren. 
De fleste har epilepsi, halvdelen får sondemad og en stor del har problemer med at synke og 
fejlsynker, så hvis de ikke er under opsyn, kan en del i deres sygdom, komme til at kræve 
hospitalsindlæggelse. 
 
Sondemad er tidskrævende, da det skal gives på samme tid hverdag, bare den mindste 
tidsudsving, kan have fatale konsekvenser. 
 
Hvis borgene får mindre ATA tid, vil de stille og roligt forsvinde ind i dem selv, hvilke vil forringe 
deres livskvalitet, det er livs vigtigt for dem at de har samvær med medarbejdere og de andre 
beboere. 
 
Hvis borgerne får mindre ATA tid, vil det betyde at det kan være meget svært at få dem til at spise, 
netop det at spise er en måde, hvorpå man kan få dem til at tage deres medicin. 
Får de ikke deres mad og medicin, vil det med tiden kræve hospitalsindlæggelse.   
 
Ved mindre ATA tid, vil en besparelse på medarbejder området, medføre at medarbejderne skal 
løbe stærkere og muligheden for at der kan opstå fejl meget stor. 
 
Samtidig vil de pårørende, være mere opmærksomme på hvordan borgeren vil blive behandlet, 
hvilke også vil kunne stresse medarbejderne meget. Hvis der sker stor forringelse for 
medarbejderne vil de søge andre steder hen, eller blive langtidssygemeldte, hvilke vil komme til at 
bliver dyre i det lange løb. 
 
 
 Pårørende i Nexøhuset 



Spareforslag 
Høringssvar 
Nr. SSU-32-11c  
Emne: Besparelse på botilbudsområdet.  
 
 
Ansigt til ansigt timer = ATA timer 
 
Vores borgere er de svageste i Psykiatri og Handicap. Dvs. de har ikke noget sprog, men en del af 
dem, har fuld forståelse for hvad der sker. 
De er også meget forskellige i deres handicaps/ sygdom og de har brug for ekstra opsyn, da det 
kan få store konsekvenser for borgeren. 
De fleste har epilepsi, halvdelen får sondemad og en stor del har problemer med at synke og 
fejlsynker, så hvis de ikke er under opsyn, kan en del i deres sygdom, komme til at kræve 
hospitalsindlæggelse. 
 
Sondemad er tidskrævende, da det skal gives på samme tid hverdag, bare den mindste 
tidsudsving, kan have fatale konsekvenser. 
 
Hvis borgene får mindre ATA tid, vil de stille og roligt forsvinde ind i dem selv, hvilke vil forringe 
deres livskvalitet, det er livs vigtigt for dem at de har samvær med medarbejdere og de andre 
beboere. 
 
Hvis borgerne får mindre ATA tid, vil det betyde at det kan være meget svært at få dem til at spise, 
netop det at spise er en måde, hvorpå man kan få dem til at tage deres medicin. 
Får de ikke deres mad og medicin, vil det med tiden kræve hospitalsindlæggelse.   
 
Mindre ATA tid vil medføre at borgerne få senere hjælp til morgen rutiner, - pleje og morgenmad. 
Der vil også medføre at borgerne skal tidligere i seng.   
 
Ved mindre ATA tid, vil en besparelse på medarbejder området, medføre at medarbejderne skal 
løbe stærkere og muligheden for at der kan opstå fejl meget stor. 
 
Samtidig vil de pårørende, være mere opmærksomme på hvordan borgeren vil blive behandlet, 
hvilke også vil kunne stresse medarbejderne meget. Hvis der sker stor forringelse for 
medarbejderne vil de søge andre steder hen, eller blive langtidssygemeldte, hvilke vil komme til at 
bliver dyre i det lange løb. 
 
 
 Pårørende i Nexøhuset 



Spareforslag 
Høringssvar 
Nr. SSU-32-11d  
Emne: Besparelse på botilbudsområdet.  
 
 
Ansigt til ansigt timer = ATA timer 
 
Vores borgere er de svageste i Psykiatri og Handicap. Dvs. de har ikke noget sprog, men en del af 
dem, har fuld forståelse for hvad der sker. 
De er også meget forskellige i deres handicaps/ sygdom og de har brug for ekstra opsyn, da det 
kan få store konsekvenser for borgeren. 
De fleste har epilepsi, halvdelen får sondemad og en stor del har problemer med at synke og 
fejlsynker, så hvis de ikke er under opsyn, kan en del i deres sygdom, komme til at kræve 
hospitalsindlæggelse. 
 
Sondemad er tidskrævende, da det skal gives på samme tid hverdag, bare den mindste 
tidsudsving, kan have fatale konsekvenser. 
 
Hvis borgene får mindre ATA tid, vil de stille og roligt forsvinde ind i dem selv, hvilke vil forringe 
deres livskvalitet, det er livs vigtigt for dem at de har samvær med medarbejdere og de andre 
beboere. 
 
Hvis borgerne får mindre ATA tid, vil det betyde at det kan være meget svært at få dem til at spise, 
netop det at spise er en måde, hvorpå man kan få dem til at tage deres medicin. 
Får de ikke deres mad og medicin, vil det med tiden kræve hospitalsindlæggelse.   
 
Mindre ATA tid vil medføre at borgerne få senere hjælp til morgen rutiner, - pleje og morgenmad. 
Der vil også medføre at borgerne skal tidligere i seng.   
 
Ved mindre ATA tid, vil en besparelse på medarbejder området, medføre at medarbejderne skal 
løbe stærkere og muligheden for at der kan opstå fejl meget stor. 
 
Samtidig vil de pårørende, være mere opmærksomme på hvordan borgeren vil blive behandlet, 
hvilke også vil kunne stresse medarbejderne meget. Hvis der sker stor forringelse for 
medarbejderne vil de søge andre steder hen, eller blive langtidssygemeldte, hvilke vil komme til at 
bliver dyre i det lange løb. 
 
 
 Pårørende i Nexøhuset 



Spareforslag 
Høringssvar 
Nr. SSU‐32‐12 
Emne: Investering i spiserobotter   
 
 
 
 
Da vores borgere er meget afhængige, af at få hjælp til at spise, vil de ikke få noget at spise med 
en spiserobot, da borgeren er meget afhængig af fysisk kontakt, ellers spiser de ikke. 
 
En del af borgerne har synkebesvær, hvilke gør at der skal være en medarbejder tilstede, for at 
holde borgeren under observation, ellers kan de i værste fald blive kvalt. 
 
Samtidig er spisesituationen en måde, hvorpå de kan få medicin, som kan være svært at få 
borgeren til at tage. 
Hvis de ikke får mad, vil de tabe sig, og får de ikke deres medicin, vil begge del med tiden kunne 
kræve hospitalsindlæggelse. 
 
Dette forslag er ikke aktuelt for Nexøhuset.  
 
 
 
Pårørende, Nexøhuset  
 



Spareforslag 
Høringssvar 
Nr. SSU-32-14  
Emne: Ændring af serviceniveauet for rengøring på botilbud.  
 
 
 
Det er meget vigtigt med rengøring i borgernes lejlighed hver dag. Dette for at opretholde en 
tilstrækkelig hygiejne, da det kan give infektioner og andre sygdomme ved urenheder. Der bliver 
også skiftet ble og andet personlig hygiejne, der kan være forbundet med bakterier. 
 
Det er heller ikke en mulighed for borgeren, at kan gøre det selv, da de både psykisk og fysisk ikke 
er i stand til det.  
 
Nedskæring i rengøring vil medføre, at medarbejderne skal gøre det, også går tiden fra borgerne i 
ATA tid. Hvis medarbejderne bliver pålagt flere arbejdsopgaver, kan der opstå fejl som kan have 
fatale konsekvenser for beboerne. 
Nedskæringer kan medføre at medarbejderne vil søge andre steder hen, eller blive 
langtidssygemeldte, hvilke vil komme til at bliver dyre i det lange løb. 
 
De pårørende vil så gøre rent når de besøger deres familie, også vil tiden gå fra borgeren, hermed 
forringes besøget, så borgeren ikke får den opmærksomhed som de plejer og deres livskvalitet vil 
blive forringet. 
 
 
 Pårørende i Nexøhuset 
 



Høringssvar vedrørende budget 2024 fra Røbo’s beboer- og pårørende bestyrelse. 

 

SSU-32-10 Besparelse på botilbudsområdet. 

Beboerne på botilbuddene har hver især en konkret og individuel vurdering af deres behov efter 

serviceloven, dvs. at beboerne ikke har samme tildeling, men en individuel afhængig af den enkeltes behov. 

En ændring af denne vurdering forudsætter en ny vurdering af hver enkelt borger og begrundelse, hvorfor 

denne borger har ændrede behov, en ændring der kan ankes.  

Ifølge kvalitetsstandarten for botilbud er de eksisterende vurderinger lavet ud fra LEON-princippet (Laveste-

Effektive-Omkostnings Niveau). Så borgerne får lige præcist den hjælp og støtte, som borgeren har behov for, 

hverken mere eller mindre.  

Manglende støtte vil medføre mistrivsel hos borgerne, et vanskeligere arbejdsmiljø for personalet, 

vanskeligheder i rekruttering af personale.  Servicelovens § 81: ” formålet..  er at sikre, at den enkelte får en 

sammenhængende og helhedsorienteret indsats, der modsvarer den enkeltes behov”.   

 

Der har tidligere været en kollektiv ændring på børneområdet, hvor der blev indført egenbetaling på en del 

af udgiften til selvantaget babysitter til børn med handicaps. Men hertil svarede Ankestyrelsen, at det 

kollektive brev ikke var gyldig, fordi der skulle foretages en konkret og individuel vurdering i hvert eneste 

tilfælde.  

Gennemføres besparelser på de aktivitetstilbud, som beboerne på botilbuddet benytter, vil det medføre 

yderligere opgaver til personalet.  Hvis beboerne pålægges 14 dages fravær fra aktivitetstilbud, men kun har 

ret til op til 5 dages ferie med personale, så vil der stadig være mange ekstra dage med behov for ekstra 

personale også i kraft af, at deres hverdagsrutiner bliver forandret.   

 

Serviceloven: 

§ 81. Formålet med at yde støtte efter denne lov til voksne med nedsat fysisk eller psykisk funktionsevne eller med 

særlige sociale problemer er at sikre, at den enkelte får en sammenhængende og helhedsorienteret indsats, der 

modsvarer den enkeltes behov. Støtten skal ydes med det formål at styrke den enkeltes egne muligheder og eget ansvar 

for at udvikle sig og udnytte egne potentialer, i det omfang det er muligt for den enkelte. Desuden er formålet at 

medvirke til at sikre, at den enkelte kan fastholde sit aktuelle funktionsniveau, og at yde kompensation, omsorg og pleje. 

Indsatserne til voksne skal således 

1) forebygge, at den enkeltes problemer forværres, 

2) understøtte den enkeltes muligheder for at fastholde egne ressourcer eller fremme øget selvstændighed samt 

forbedre den enkeltes sociale og personlige funktion, 

3) forbedre mulighederne for den enkeltes livsudfoldelse gennem kontakt, tilbud om samvær, aktivitet, behandling, 

omsorg og pleje, 

4) fremme inklusion i samfundet, herunder medvirke til at øge den enkeltes mulighed for deltagelse i uddannelse, 

beskæftigelse og sociale relationer, og 

5) sikre en helhedsorienteret støtte med tilbud afpasset efter den enkeltes særlige behov i egen bolig, herunder i 

botilbud efter lov om almene boliger m.v. eller i botilbud efter denne lov. 



Bemærkning til spareforslag til budget 2024 fra Rådet for internationale borgere og flygtninge på 
Bornholm vedr. budget 2024. 
 
 
Beslutning Rådet for internationale borgere og flygtninge på Bornholm den 15-08-
2023  
Rådet drøfter spareforslagene vedrørende Modtageklasserne for budget 2024 og bliver enige 
om et høringssvar.  
Rådet udtalte bekymring ift. foreslåede besparelser på modtageklasser i Nexø og Aakirkeby, da der 
erfaringsmæssigt har været gode resultater med at lære udenlandske børn sproget og tilpasningen 
til samfundet før en integration i almindelige klasser. 
 
 



 
 
 
 
 
 
 

 

 

 
 
18. august 2023 
 
 

Høring vedr. budget 2024, Bornholms Regionskommune 
 
Demotiverende læsning – det er hvad kommunens sparekatalog er… især for os, der i forvejen 
kæmper med at få et budget til at hænge sammen. Vi, der sidder i skolebestyrelsen, brænder for 
at give bornholmske børn læring og trivsel. Men det er blevet en skueproces, for der er reelt 
ingen penge at flytte rundt med. Det vil være urealistisk at drive skole for endnu færre penge. 
 
Sparekataloget følges af velbeskrevne konsekvenser ved de enkelte besparelser. Det, der 
fylder for os, er de langsigtede konsekvenser.  
 
At motivationen forsvinder. 
 
For lærere, pædagoger og medarbejdere, som presses og stilles overfor ringere arbejdsvilkår og 
udviklingsmuligheder. Det vil betyde sværere rekruttering og fastholdelse samt endnu færre 
lærer- og pædagogstuderende, når jobbet bliver for uattraktivt. 
 
For elever, som får mindre støtte og hjælp, når der er noget, der er svært. Det vil betyde mere 
mistrivsel og flere tilfælde af skolevægring.  
 
For forældre og familier, som får et ringere skoletilbud. Det vil betyde, at flere af dem, som har 
råd, vælger folkeskolen fra. 
 
For ledere, som bliver pålagt at løse flere opgaver for færre penge. År efter år. Det kan betyde 
flere lederskift og sygemeldinger med ustabilitet og uro til følge. 
 
Vi kan bare håbe på; at det ikke bliver nødvendigt at tage spareforslagene i brug; at der bliver 
penge til et klubtilbud i en eller anden form; og at der bliver råd til, at vi fortsat kan lykkes med 
at drive en god skole med dygtige og engagerede medarbejdere og de mest rummelige og 
fantastiske børn. For det har vi, og det er vi enormt stolte af på Hans Rømer Skolen. 
 
Så kære kommunalbestyrelse – vi anerkender, at I skal træffe nogle svære beslutninger. Det er 
svært at skrive noget, som I ikke allerede ved. Det er forhåbentlig åbenlyst, at vi ikke kan 
overtage opgaver fra biblioteket. Og hvis der skal være et klubtilbud på Hans Rømer Skolen, så 
får vi brug for de to lokaler, som er på anlægsbudgettet. 
 
På skolebestyrelsens vegne, venlig hilsen  
 
Anka Nordvig Sonne,  
Forperson  
 
 



Heldagsskolenden 15. august 2023
Almindingensvej 23
3751 Østermarie

Høringssvar vedr. budget 2024 fra Heldagsskolen

Skolebestyrelsen på Heldagsskolen er glade for at læse at der i budgettet ikke er nævnt
besparelsesforslag som rammer direkte ned i hverdagen her på skolen. Skolens elevtal er vokset pr.
1/8-23, og de elever som er visiteret til skolen de sidste mange år, er tiltagende mere og mere
ressourcekrævende. Det har den konsekvens, at det i forvejen er svært at få de økonomiske ender til
at nå sammen, fordi vi har set os nødsaget til at opnormere pædagog- og lærerressourcerne. Når det
er sagt, så ser vi med stor bekymring på de mange besparelser som rammer de almene skoler.
Behovet for specialtilbud på øen er stigende, og på nuværende tidspunkt er Heldagsskolen presset på
alle de anvendelige kvadratmeter. Derfor er der også et stigende behov for, at almenskolerne får
hjælp og støtte i forbindelse med, at flere sårbare børn skal kunne rummes i Folkeskolen. Desværre
må vi konstatere er det modsatte der foreslås, med forslag om BSU-13-02:reduktion af center for
skoles bidrag til ressourceteamet, BSU-13-12: ophør af tilskud til to-voksenordning, BSU-13-08: ophør
af tilskud til inklusionsprojekter, BSU-13-07: sammenlægning af små klasser.

Vi ønsker også at løfte et rødt flag for ophør af BSU-13-10: tilskud til vikardækning ved læreres
efter/videreuddannelse. Bornholm har nogle særlige geografiske omstændigheder som gør, at man
ikke bare kan rekruttere bredt over hele landet. Det kan have store familiemæssige omkostninger for
en familie at flytte hertil for et job. Derfor er de pædagogiske ressourcer på øen nogenlunde den
samme, og derfor er vi nødsaget til at have bedre muligheder for at opkvalificere vores personale end
andre kommuner i landet. Særligt i specialskolemiljøerne kan man i en rekrutteringssituation slet ikke
forvente, at ansøgere har den erfaring og viden der skal til, for at løse den meget komplekse
specialopgave vi har på Heldagsskolen. Skolen er i 9 ud af 10 tilfælde nødsaget til at oplære såvel
nye som erfarne medarbejdere via egen økonomi, og det er en betragtelig post, hvis vi skal lykkes
med at få børnene i en god og positiv udvikling. Desuden ligger alle skoler i hård konkurrence med
hinanden ift. at tiltrække lærer- og pædagogkræfter, fordi udbuddet er for lille. Med det in mente vil vi
gerne pege på at forslaget BSU13-14: flere undervisningstimer til lærerne rent organisatorisk kan
være en god ide. Arbejdsmiljømæssigt vil vi dog hæve et stort rødt flag omkring flere
undervisningstimer. Dette fordi arbejdet på Heldagsskolen kan være meget krævende, og vi kan være
bange for at vores nedadgående kurve omkring sygefravær samt vores fine APV/trivselsmåling igen
vil rykke i den forkerte retning.

Sidst men ikke mindst er vi i skolebestyrelsen bekymrede for forslagene: BSU-13-18: Nedlæggelse af
Ung på vej, BSU-13-21: nedlæggelse af erhvervsklassen (E9) samt BSU-13-22: ophør af Move Out.
Som tidligere nævnt er der geografiske udfordringer ved at ligge så langt væk fra det øvrige Danmark.
Disse udfordringer rammer også de unge som, på grund af deres vanskeligheder, ikke umiddelbart
kan benytte sig af de almene tilbud på øen og derfor skal der tænkes kreativt. Heldagsskolen har med
jævne mellemrum en elev i udskolingen, som kunne have glæde af skiftet mellem specialskole og til
de lidt anderledes rammer som Ungdomsskolen kan tilbyde. Hvis ikke der er disse tilbud på øen til de
unge som har brug for det, så er der kun den mulighed at sende dem til det øvrige Danmark, hvilket
vil være en kæmpe udfordring for den elev samt en øget udgift for kommunen.

Med venlig hilsen,
På vegne af Heldagsskolens bestyrelse
Selina Munch-Petersen



 

 

 
 

 

Skolebestyrelsen ved Kildebakken ønsker at ytre en generel bekymring i forhold til de meget omfattende 

spareforslag i Budget 2024. Vores bekymring går i høj grad på konsekvenserne for de mest sårbare børn på 

almenområdet, hvis spareforslag som Nedlæggelse af Ung på vej og Nedlæggelse af erhvervsklassen E9, 

samt Ophør af tilskud til inklusionsprojekter og Ophør af tilskud til to-voksenordning vedtages. Det vil være 

vanskeligt at lykkes med inklusionen og at skabe læringsmiljøer for alle børn.  

 

Spareforslag: Forhøjelse af lærernes undervisningstid til 780 timer 

Dette spareforslag kan få store konsekvenser for børnene. Det vil betyde mindre tid til andre opgaver og kan 

forringe undervisningen for børnene. Kildebakkens nuværende gennemsnitlige undervisningstimetal er for 

skoleåret 2023/24 planlagt til 750 undervisningstimer. Et endnu højere timetal vil vanskeliggøre lærernes 

mulighed for at indgå i det altafgørende og nødvendige samarbejde på skoleområdet. Det gælder både 

samarbejdet med forældrene, som er et af vores indsatsområder i Fælles Folkeskole Bornholm, men det 

gælder også samarbejdet på tværs af centre eks. med myndighed. En reduktion i antallet af lærere vil betyde 

mindre tid til forberedelse og efterbehandling af undervisningen, hvilket for vores børn, kan have store 

konsekvenser. 

 

Spareforslag: Hæve forældrebetalingen til skolefritidsordninger med 5% 

Bestyrelsen er bekymrede over forslaget om at hæve forældrebetalingen, da det dermed bliver dyrere at sende 

sit barn i SFO, samtidig med at det foreslås at øge antallet af lukkedage på de almene skolers sfo. Det kan 

resultere i, at nogle familier ikke har råd til at sende deres børn i sfo, hvilket vil have konsekvenser for børnene. 

 

Spareforslag NMPU-55-10: Nedjustering af rengøringsstandarden på udvalgte institutioner i ugerne 28, 

29, 30, efterårs- og vinterferie 

Bestyrelsen er meget bekymrede for, at en nedjustering af rengøringsstandarden vil medføre en øget risiko for 

sygdom og infektioner hos vores allermest sårbare børn, hvilket kan have store konsekvenser for deres 

helbred. Der er en stor del af vores målgruppe, der benytter sfo/klub i alle ferieuger. 

 
Spareforslag: Ophør af tilskud til vikardækning ved læreres efter-/videreuddannelse 
Bestyrelsen ser med stor bekymring på dette spareforslag, da det er afgørende for kvaliteten af 
undervisningen, at personalet har mulighed for at blive kompetenceudviklet løbende. Det kan derfor få store 
konsekvenser for børnene. 
 
Spareforslag: Oprettelse af ét, nyt skoledistrikt på Bornholm 
Skolebestyrelsen ser ligeledes med meget stor bekymring på dette forslag. Det vil medføre, at ledelsen 
kommer længere væk fra dagligdagen i skolen, hvilket er bekymrende for både elever, forældre og personale. 

Kildebakken 

Kildesgårdsvej 19 3770 Allinge 

  

   
      

Bornholms Regionskommune 

Center for Skole 

Kildebakken 

+45 56 92 61 00 

kildebakken@brk.dk 

www.brk.dk 

CVR: 26 69 63 48 
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Høringssvar vedr. Budget 2024 
 

 

  

  

  



 

Side 2 af 2 

Ligeledes vil det formentlig også have en negativ betydning for inklusionen med større klasser samt 
vanskeliggøre, at eventuelle elever, der måtte være klar til udslusning fra specialområdet, vil kunne inkluderes i 

almenskolen. 
 

  

 

 

Venlig hilsen 

 

Skolebestyrelsen på Kildebakken Specialskole 

 

 



 

 

          SKOLEBESTYRELSEN 

 

Kommentarer til budget 2024 

 

Skolebestyrelsen på Kongeskærskolen har været samlet den 9. august og har, med stor bekymring, 

gennemgået det meget omfattende sparekatalog for budget 2024. 

I de senere år er der blevet investeret i skolerne og søsat mange gode tiltag med det formål at vi 

har en god og attraktiv folkeskole på Bornholm. Det at have gode folkeskoler med høj faglighed og 

trivsel er afgørende for visionen om Bright Green Island, med vækst og befolkningstilvækst. 

Med det sparekatalog ser vi at skolernes kerneopgave og mulighed for at varetage denne, vil blive 

yderligere presset, i en allerede stram økonomisk ramme. De bornholmske skoler ønsker alle at 

skabe den bedst mulige skole med høj kvalitet, hvilket til dels også besværliggøres at den 

manglende mulighed for efter‐ og videreuddannelse. 

Vi anerkender at kommunalbestyrelsen sidder med en svær opgave at få kommunens økonomi til 

at hænge sammen. Vi opfordrer til at man skærer på de ”kan‐opgaver” der kan være, men at man 

er meget opmærksom på ikke at skære på midler der vedrører og påvirker inklusion og trivsel. 

 

Skolebestyrelsen på Kongeskærskolen 

9. august 2023 
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Paradisbakkeskolen den 18. august 2023 
 
 
 

 

Høringssvar til Budget 2024 

 

Skolebestyrelsen og MED‐udvalget på Paradisbakkeskolen har følgende bemærkninger til budget 24 

Generelt er vi meget bekymret for at mange af besparelsesforslagene igen rammer vores mest udsatte 
og sårbare børn og familier, og at besparelserne på længere sigt vil blive meget dyre både menneskeligt 
og økonomisk. Flere af besparelsesforslagene fra ”Børn & familie” vil endvidere have en negativ afledt 

effekt på elevernes skole‐ og læringsparathed. 

Generelt set vil de fremkomne besparelsesforslag vanskeliggøre opnåelsen af kommunalbestyrelsens 
målsætninger for Fælles Folkeskole Bornholm – og vil efter vores vurdering medføre øget tilgang til pri‐

vatskolerne. 

 

 
BSU‐13‐03 
Reduktion i tildeling til modtagelses‐
klasser på Paradisbakkeskolen 
 

 
Ved at tildele midler pr. 12 elever i stedet for pr. 9 elever ved oprettelse af 
M‐klasser, vil det i perioder kunne betyde, at der vil være underskud isoleret 
set – og at skolen må  finde midlerne  fra almenområdet. Det vil betyde en 
skævvridning  for  almenelever,  der  går  på  en  folkeskole med M‐klasser  til 
forskel  for elever, der går på en  folkeskole uden M‐klasser. Da alle  fire M‐
klasser  på  Paradisbakkeskolen  er  sammensat  af mange  forskellige  sprog‐
stammer, er det nødvendigt at have en større personaleressource, end hvis 
eleverne havde samme sprogstamme. 
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BSU‐13‐05 
Ophør af Madskolen på Paradisbak‐
keskolen 
 

 
Det giver absolut  ingen mening at stoppe driften af Madskolen – efter man 
har investeret mere end 13 millioner af borgernes skattekroner til bygninger 
og inventar. 
 
Det var kommunalbestyrelsen der ønskede at igangsætte et pilotprojekt, der 
på sigt skulle bruges til at vurdere muligheden for oprettelser af Madskoler 
på alle folkeskoler på Bornholm lige som tilfældet er i Københavns Kommu‐
ne, hvor Kommunalbestyrelsen indhentede erfaringer fra. 
 
Madskolen på Paradisbakkeskolen er blevet en virkelig stor succes både hos 
elever,  forældre og ansatte. Alle  kommunalbestyrelsens  krav og ønsker er 
indfriet – og mere til. Vi har opnået en tilslutningsgrad på ca. 60%, vi arbej‐
der med  fællesskabende  spisesituationer, madmod, madkultur  og  elevan‐
svar i forhold til produktion og samarbejde med det professionelle persona‐
le. Vi er forgangsskole for mange andre skoler – ikke kun på Bornholm, men 
også  skoler  i det øvrige Danmark – og  i udlandet. Ud over ovennævnte er 
Madskolen en stor medspiller  i vores arbejde med Grøn dannelse, hvor vo‐
res  veludviklede  skolehave,  væksthus  og  udeskole  understøtter  vejen  fra 
haver til maver. 
 
Vi har samarbejde med Københavns Kommune og Københavns Universitet, 
hvor vi ofte har udvekslingsstuderende fra både USA, Indonesien samt vores 
nabolande, hvilket er med til at give vores elever et bredt udsyn. 
 
At  fjerne en så åbenlys succes, vil være et nederlag for en progressiv kom‐
mune  som  Bornholm,  der  tæller  både  brigth  green  island  og  kommende 
energi‐ø. 
 

 
BSU‐13‐10 
Ophør af tilskud til vikardækning ved 
lærernes efter‐/videreuddannelse 
 
 

 
Det er en meget kortsigtet besparelse, da lærerstaben på sigt vil mangle de 
faglige kompetencer. Det er svært at opretholde et spændende og udviklen‐
de læringsmiljø, hvis en skole åbenlyst mangler faglige kompetencer. 
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BSU‐13‐11 
Den frie befordring ved frit skolevalg 
fjernes 
 

 
Besparelsen kan ramme de mest sårbare elever, der muligvis ønsker at flytte 
skole på grund af mistrivsel i nuværende skole, eller hvis familien flytter væk 
fra distriktet  – og  eleven ønsker  at  fastholde den  kendte  relation. Der ud 
over er det et dårligt signal i forhold til ”fælles folkeskole Bornholm”. Der er 
risiko for, at nogle forældre vil vælge privat‐ eller friskole. 
 

 
BSU‐13‐12 
Ophør af tilskud til to‐voksenordning 
 
 

 
Det har været et kæmpe løft af de bornholmske folkeskoler, at der har væ‐
ret mulighed for at være to voksne tilstede i undervisningen, så det har væ‐
ret muligt at nå både de dygtigste elever – og de elever, der har brug for en 
mere konkret  tilgang  til  læringen. Det har været muligt at have vejlederne 
med ude  i undervisningen,  så medarbejdere hurtigt  kunne blive guidet og 
efterfølgende tilgå supervision.  
 
Denne ordning har været med til at give eleverne et både fagligt og trivsels‐
mæssigt løft samt fastholde udfordret elever i almenområdet. 
 

 
BSU‐13‐13 
Oprettelse af et nyt skoledistrikt på 
Bornholm 
 

 
Konsekvenserne vil være store og gennemgribende  for hele Bornholm. Det 
tætte  forældresamarbejde vil komme på hårdt arbejde, hvis fremtiden kun 
giver plads til en skolebestyrelse, der skal dække alle skoler på Bornholm.  
 
Vores erfaringer med fælles skolebestyrelse fra dengang, vi var distriktsskole 
med en hovedskole og to fødeskoler er, at der opstår en usund distance og 
konkurrence  afdelingerne  imellem.  Ansvarsfølelsen  for  fællesskabet  bliver 
svært ude på afdelingerne – og  ledelse på afstand  ‐ er der evidens  for har 
vanskelige kår for at lykkes. 
 
Derudover vil der være den afledte effekt, at elever skal transporteres rundt 
på øen, hvilket  vil betyde øget  udgifter, negativt CO2‐regnskab  og megen 
spildtid for eleverne. 
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BSU‐13‐14 
Forhøjelse af lærernes undervis‐
ningstimetal til 780 timer 
 
 

 
At øge lærernes undervisningstid til 780 timer lyder umiddelbart ikke af me‐
get, men set i lyset af alt det arbejde, der ligger ved siden af undervisnings‐
opgaverne så som, netværksmøder, handleplansmøder,  individuel – og fæl‐
les  planlægning,  fagudvalgsmøder,  udviklingsmøder,  forældresamarbejde, 
elevsamtaler, dokumentation på diverse platforme o.s.v., vil denne timefor‐
øgelse betyde, at der er  stor  risiko  for, at medarbejdernes – og elevernes 
sygefravær stiger, elevernes – og medarbejdernes trivsel falder og at faglig‐
heden hos medarbejdere – og derved også hos eleverne falder.  
 
 

BSU‐13‐16 
Rammebesparelse på skolefritids‐
ordningen på 5% 
 

 
En rammebesparelse på kr. 128.000 på Paradisbakkeskolens skolefritidsord‐
ning, vil medføre en reduktion i personalet – og derved forringelser i tilbud‐
det. En konsekvens kunne være, at man blev nødt til at ansætte uuddannet 
personale. Det vil alt andet lige gå ud over kvaliteten samt de aktiviteter, vi 
vil kunne udbyde. 
 

 
BSU‐13‐16 
Flere lukkedage i SFO 
 

 
Skolernes SFOér er en tryg ramme for ALLE børn, men i forhold til de sårbare 
børn, kan det være en uundværlig tryg ramme. For at spare 100.000 risikerer 
vi at skabe  langt flere udgifter til Børn&Familie. For at overholde  lovgivnin‐
gen, vil det blive nødvendigt med gæstepasning på andre skoler, hvilket får 
stor betydning for de forældre, der ikke har bil.  
 
At benytte andre skolers SFOér er utrygt for alle børn. Her vil de udsatte og 
sårbare børn blive taberne, da det for disse børn er altafgørende, at der er 
kendte og gode relationer. En SFO er ikke kun et spørgsmål om pasning, men 
om pædagogisk og menneskelig udvikling.  
 

 
BSU‐13‐17 
Hæve forældrebetalingen til skolefri‐
tidsordninger med 5%. 
 

 
At hæve  forældrebetalingen med kr. 75.‐  lyder  ikke af meget, men hvis de 
øvrige besparelsesforslag gennemføres – og  tilbuddet derved  forringes,  så 
kan det være den dråbe, der får nogen forældre til at udmelde deres barn.  
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BSU‐13‐18 
Nedlæggelse af Ung på vej. 
 

 
Vi  tror  ikke,  at  kommunen  reelt  vil  spare det  anslåede beløb, da udgiften 
blot vil ligge et andet sted.  
 
Der er  tale om meget sårbare elever, der, hvis dette  tilbud  lukkes,  ikke vil 
have andre muligheder end at isolerer sig i hjemmet. 
 
Den menneskelige udgift ved at lukke Ung på vej, er gennemgribende for de 
involverede børn/unge. 
 

 
BSU‐13‐21 
Nedlæggelse af erhvervsklassen 9E 
 

 
De nye tendenser fra Undervisningsministeren er, at der skal være flere til‐
bud til elever, der  lærer og udvikler sig gennem en kombination af praktisk 
og  teoretisk undervisning. Det er netop hvad 9E  kan. Vi  ser elever, der er 
skoletrætte blomstre, når de kommer på 9E. 
 
Hvis dette tilbud nedlægges, vil hver skole skulle etablere et særligt tilbud til 
eleverne på egen skole, hvilket  ikke er økonomisk vanskeligt. Vi ville derfor 
se højere fravær og større mistrivsel hos disse elever.  
 

 
BSU‐13‐23 
Direkte indskrivning 0—4.årgang 
 

 
For os at se, vil dette være en umulig opgave ude på almenskolerne. 
 
Ved at  indskrive  i modtagelsesklasser har eleverne mulighed  for at  tilegne 
sig det danske  sprog og den danske kultur. Medarbejderne  i modtagelses‐
klasserne har mulighed for at vurdere, om eleverne har andre udfordringer 
end det  sproglige og dansk basisundervisningen bliver mere målrettet, når 
der er flere elever med samme sprogstamme i samme klasse. 
 
Hvis eleverne  indskrives direkte  i almenklasser rundt på øen, vil det kræve 
efteruddannelse på alle skoler. Det vil stille store krav til differentieringen  i 
de enkelte klasser – og vil kunne blive meget vanskeligt  for mange medar‐
bejdere. Dette  vil  få  store  konsekvenser  for  elevernes  læringsmiljø  og  for 
medarbejdernes arbejdsmiljø. 
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BSU‐13‐25 
Halvering af  tildeling ved klasser 
over 22 elever 
 
 

 
Ved en  klasse på 28 elever er der  få minutters  voksenkontakt pr. elev pr. 
lektion.  Det  er  derfor  nødvendigt med  en  større  voksenressource  i  store 
klasser, for at skabe et læringsmiljø, hvor eleverne trives og udvikler sig fag‐
ligt. Risikoen ved at halvere den tildelte ressource kan derfor resultere i dår‐
ligere trivsel for både elever og medarbejdere samt mindre læring.  
  

 



Rønne 17.08.23/GN

Høringssvar vedr. budget 2024

Ungdomsskolens skolebestyrelse samt MED-udvalg er generelt bekymret over de fremsendte 

spareforslag og de konsekvenser det vil få for Bornholms Ungdomsskole, hvor der samlet er direkte 

besparelser på 19 % på Fritidsundervisningen, Klubberne og Heltidsundervisningen.

Spareforslag med direkte konsekvens for Ungdomsskolens:
Skolebestyrelsen og MED-udvalget stiller sig undrende overfor budgetforslaget, hvor Ungdomsskolens 

Heltidsundervisnings 2 undervisningstilbud Ung På Vej og Erhvervsklassen foreslås nedlagt. For at skabe 

ro på området blev der i budget 2022 blandt andet besluttet at gøre Ung På Vej permanent. Vi håber og 

tror på, at man politisk holder fast i tidligere beslutninger og samtidig fastholder Erhvervsklassen.

Ungdomsskolens Heltidsundervisning er uden sammenligning det absolut billigste specialiserede 

undervisningstilbud på Bornholm, og har i årevis løftet en særlig gruppe unge succesfuldt til et værdigt 

ungdomsliv med uddannelse. Begge tilbud er direkte tiltag, der arbejder ind i det store skolefravær, der 

ses blandt unge. Vi er meget bekymrede for fremtiden for denne gruppe unge bornholmere, da der i dag 

ikke findes alternative skoletilbud til disse elever.

Ungdomsskolens Heltidsundervisning hargennem årene, via undervisningstilbud som DASK, Ung På Vej, 

Erhvervsklasse og Dybdal opbygget stor ekspertise og specialpædagogisk viden om blandt andet denne 

gruppe elever. At sende disse unge tilbage til almenskolen, vil sende dem tilbage i skolefravær og 

mistrivsel. Det skaber utryghed for elever, forældre og personale at stå overfor en usikker fremtid - en 

usikkerhed ingen i længden kan leve med.

BSU-13-18: Nedlæggelse af Ung På Vej

Ung På Vej rummer nogle af de allermest sårbare børn og unge på Bornholm i aldersgruppen 14-17 år. 

Eleverne kommer fra mistrivsel i almenskolen og deres skolegang har været præget af massivt 

skolefravær, hvor elevens situation ofte påvirker hele familien. Autisme, angst og depression er 

gennemgående diagnoser i tilbuddet. Der er evidens for, at det er et langt sejt træk med et kontinuerligt 

relations arbejde, således at der etableres en skoleramme, hvor eleverne oplever tryghed og tør give slip 

på tidligere negative mønstre og skabe håb om en fremtid med fællesskaber og uddannelse.

BSU 13-21: Nedlæggelse af Erhvervsklassen E9

Erhvervsklassen er en direkte indgang til Erhvervsuddannelserne og der er et tæt samarbejdet med 

Campus. Erhvervsklassen understøtter på den måde den nationale plan om at få flere unge i 

erhvervsuddannelse. Målgruppen er unge, der ikke oplever de hører til i almenskolen og som derfor 

profiterer af et skifte, der er mere målrettet erhvervsuddannelse. Erhvervsklassen betales af 

almenskolerne, så besparelsen rammer direkte ind i almenskolernes økonomi samtidig med, at de skal 

løfte opgaven i forhold til målgruppen.

BSU-13-19: Nedlæggelse af klub i Klemensker

Klubben i Klemensker er nordlandets ungdomsklub. Alle unge i området vil være henvist ti I klubben i 

Rønne eller klubben i Nexø. Klubberne er med til at holde øens unge væk fra gaderne. Med lukning af 

buskørsel bliver de unge på Nordlandet isoleret.
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BSU 13-20: Reduktion af projektenhed i Ungdomsskolen

En reduktion af projektenheden vil lukke denne. Ungdomsskolen vil ikke længere kunne etablere 

indsatser på tværs af almenskolerne, der støtter det brede lærings- og dannelsesbegreb. Den enkelte 

unge vil miste muligheden for at opleve skole på en anden måde, hvor unge fra alle skoler samles og 

udvikles.

Spareforslag på andre områder, der indirekte vil påvirke Ungdomsskolen drift:
FKLU 59-06: Lukning af Klemenskerhallen

Ungdomsskolen bruger hallen i fritidsundervisningen til bl.a. fjernstyrede biler, parkour mm, i klubbens 

åbningstid til diverse lege og boldspil samt i Heltidsundervisningens skoletilbud Dybdal og 

Erhvervsklassen. Hvis hallen lukkes vil disse aktiviteter flyttes til andre haller, hvor der er pres på tiderne 

og som kræver transport.

NMPU 57-01: Lukning af Ungdomsskoleruterne

Ungdomsskoleruterne tilgodeser øens unge, der ikke bori byerne. Ved at nedlægge disse ruter fratages 

disse unge muligheden forat deltage selvstændigt i øens mulige ungefællesskaber. Besparelsen går 

imod den tidligere politiske beslutning om, at Ungdomsskolen skal være på tre matrikler.

Anlægsforslag:
NMPU-A02e: Klubtilbud - model 5 Klub i regi af Ungdomsskolen

Ungdomsskolens bestyrelse og MED udvalg mangler yderligere informationer i forhold til at 

kommenterer konkret på dette anlægsforslag. Vi anbefaler en proces hvor behov samt 

forventninger til tilbuddet undersøges nærmere og hvor udførende parter inddrages.

På vegne af Skolebestyrelsen samt MED-udvalget ved Ungdomsskolen.

Groa Vinterberg Nissen

Sekretær for skolebestyrelsen, Ungdomsskoleleder
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Åvangsskolen 
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Rønne, den 18. august 2023 

 

 
Høringssvar vedrørende budget 2024 

Kommunalbestyrelsens strategi Fælles Folkeskole Bornholm 2023-2026 har som mål at folkeskolen bliver det 

naturlige skolevalg. Dette valg skal bl.a. bygges op af stærke (lærings-)fællesskaber, trivsel blandt elever og 

medarbejdere og et højt fagligt niveau som bærende elementer. Disse områder har netop været i fokus på 

Åvangsskolen i en årrække. Og trods udfordringer med blandt andet ledelsesskift og andre forandringer, ser vi 

som skolebestyrelse at disse lange investeringer og vedholdende fokus bærer frugt. 

To-lærer ordningen og etablering af mellemformstilbud er nogle af de indsatser, som vi som bestyrelse kan 

konstatere virkelig har løftet både elever og medarbejdere – fagligt såvel som socialt. Initiativerne har været 

medvirkende til at vi har opnået et bedre undervisningsmiljø for børn og voksne og deraf en højere trivsel og 

indlæring og en større rummelighed. 

Efter lukningen af Rønneskolen og (gen)etablering af Åvangsskolen som en selvstændig skole, har vi i 

skolebestyrelsen oplevet en stabilitet i skolens virke, som ikke i samme grad var til stede under den samlede 

Rønneskole. Dette har naturligvis ligeledes været medvirkende til at højne trivslen blandt både elever og 

lærere. Et samlet skoledistrikt for hele øen vil give overordnet administrativ frihed til optimering, men vil 

samtidig skabe stor usikkerhed blandt forældre og børn om mulige ændringer fra skoleår til skoleår, hvilket vil 

motivere til at søge mod de ”stabile” private tilbud. 

Skolebestyrelsen må derfor med nærværende høringssvar tilkendegive stor bekymring for vilkårene og 

mulighederne for en fortsat god, stabil og positiv udvikling af skolen, såfremt der gennemføres besparelser på  

• to-lærerordningen eller vilkårene for etablering af denne,  

• generelle rammebesparelser på skoleområdet,  

• ændring af skolens status som selvstændig skole (sammenlægning af øen folkeskoler til én skole – 

eller varianter af sammenlægning af skoler i nye/andre distrikter)  

Derudover ønsker skolebestyrelsen at pege på, at den gruppe af elever, som oplever størst mistrivsel, har 

behov for at kunne få tilbud om en mere tilpasset skoleramme. Skolebestyrelsen ser derfor med stor bekymring 

på forslag om at nedlægge helt nødvendige understøttende og alternative skoletilbud til denne gruppe af 

elever, der er i en udsat position. Endvidere finder skolebestyrelsen det stærk bekymrende at der foreslås 

besparelser på den forebyggende indsats, som er helt afgørende for at den nuværende tendens til stigende 

mistrivsel blandt børn og unge bremses og afhjælpes.   



Side 2 af 2 

Skolebestyrelsen har noteret sig forslaget om etablering af klubtilbud, men opfordrer til at spørgsmålet om 

etablering af klubber undergives en nærmere udredning af behovet for klubtilbud blandt børn og deres familier, 

finansieringsbehov og -muligheder/konsekvenser og nærmere beskrivelser af potentialer. Derfor synes 

forslaget præmaturt og det er skolebestyrelsens vurdering at etablering af klubtilbud på Bornholm bør ske i en 

separat høringsproces med en grundig udredning som grundlag for beslutningen.  

Skolebestyrelsen kan tilslutte sig ophør af det frie skolevalg mod etablering af klare skoledistriktsgrænser, som 

sikrer hver skole en fremadrettet kontinuitet i driften. 

Vi er som bestyrelse klar over at nogle af sparekataloget områder kan være en økonomisk nødvendighed at 

gennemføre. Vi må på det kraftigste opfordre til at man politisk holder fast i og fortsat følger de mål og visioner, 

der er udstukket for Bornholm og den bornholmske folkeskole: 

Vores børn, unge og deres familier er de vigtigste byggesten vi har! Derfor skal vi prioritere midler til dette ved 

at sikre at den bornholmske folkeskole kan bevare den gode udvikling, der er på vej – trods svære kår.  

Den bornholmske folkeskole har levet et omtumlet liv og har brug for stabilitet og politisk opbakning. Kun 

derved kan vi bevare og øge tilgangen af elever, så vi fremadrettet kan tilbyde vores børn det bedste 

skoletilbud – så folkeskolen bliver og er det naturlige skolevalg. 

 

 

Med venlig hilsen 

 

Skolebestyrelsen på Åvangsskolen 

 
 



Svaneke den 16. august 2023 

Høringssvar 
 

Nr. EBBU‐41‐05 ‐ Reduktion i antal afklaringspladser ‐ Stop af visitering 
Lindehus 
 
Mit navn er Søren og jeg er bruger af Lindehuset i Svaneke og er senere blevet frivillig i huset. 
Jeg har kommet regelmæssigt i huset i 7 år. For 7 år siden blev jeg foreslået at komme i Lindehuset 
(dengang Fontænehuset), efter en langvarig indlæggelse med en meget svær depression. 
Jeg kan kort sige at min gang i huset har betydet min redning, jeg har hele livet lidt af 
depressioner, men har ikke haft nogen i de sidste 7 år. 
Jeg har derfor på denne måde haft en helt unik mulighed til at betragte og følge Lindehuset over 
en længere periode. 
Dette har gjort at mit hjerte brænder for Lindehuset, ligesom jeg ved at det også gør det for alle 
brugere og personale. 
 
En evt. flytning af Jobcentrets pladser, vil have en katastrofal betydning for Lindehusets fremtid. 
En stor del af husets økonomi hviler på tilskuddet fra Jobcentret. 
En besparelse af dette vil have en katastrofal betydning for såvel brugere og personale i 
Lindehuset. Der vil komme en kraftig nedskæring af personaletimer og dermed arbejdspladser. 
Det vil så medføre en meget begrænset åbningstid i Lindehuset, som vil have betydning for de 
øvrige brugere af huset. I sidste ende vil dette medføre et ringere tilbud, dårligere fremmøde, og i 
sidste ende måske en mulig lukning. 
Der er brugere af huset fra Jobcentret, men også en stor gruppe derudover, som bruger huset, 
nedskæringen vil måske have den største betydning for denne gruppe. Hvis huset mister sit 
nuværende funktionsniveau, vil det betyde en øget isolation for mange, og i sidste ende måske 
nye og gentagende indlæggelser på psykiatrisk afd. 
 
For brugerne fra Jobcentret som, ifølge spareforslagets ønske, skal indgå i nogle hurtigere forløb, 
tror jeg desværre vil betyde at flere vil opleve endnu flere nederlag, som sammen med tidligere 
nederlag, vil betyde at de vil få endnu sværere ved at opnå en god tilværelse i samfundet. Det er 
min opfattelse at mange af dem, ikke kan leve op til at deltage i et hurtigere forløb.  
Som bruger af huset har jeg fulgt rigtig mange brugere og set hvordan de kommer ind i huset 
meget tavse og med tiden blomstrer, nogle hurtigt andre langsomt. 
Dette skyldes efter min mening at de får lov til at bruge den tid der skal til, så disse sårbare og tit 
unge mennesker kommer til at føle sig som værende en del af det bornholmske samfund. Det skal 
derudover nævnes at mange lider af angst og derved har svært ved at tage bussen over længere 
strækninger. 
De møder under deres tid i huset, ikke kun andre brugere fra Jobcentret, men også andre brugere, 
hvor af mange er kommet der i længere tid og nogle rigtigt lang tid, og kan derved viderebringe en 
forståelse og bedring som ingen professionel kan yde, men som i kombination med de 
professionelle medarbejdere sikrer de gode resultater, jeg har set. 
Indslusningen i huset foregår stille og rolig med en øget motivering der passer til den enkelte. 
Derudover er der også en mulighed for på et senere tidspunkt at blive frivillig med et øget ansvar. 



Med arbejdsopgaver som Økuller (hele Socialpsykiatriens blad, udkommer 4 gange årligt), 
afløsning i genbrugsforretningen, kørsel, begrænset kontorarbejde (huset har ikke lønnet 
kontorpersonale) og meget, meget mere. 
Man bliver mødt med kærlighed, hvor man bliver set som den man er, ikke som hvad man er. 
Brugerne imellem bliver der ikke talt om diagnoser, men om svagheder og styrker. Der finder en 
stor selvhelbredelse sted. 
 
Hvad er Lindehusets signatur? 
 
Et busstoppested 100 meter fra huset, handicapvenlig adgang og et hus i et plan. 
Huset som er et gammelt plejehjem, har en ideel opbygning med mulighed for mange mindre 
enheder (de gamle boliger) til diverse kreative formål, hvor brugerne har mulighed for at indgå i 
små trygge interessefællesskaber. 
Centralt i huset finder man husets café, med tilhørende køkken i umiddelbar forbindelse med 
indgangen. Der serveres et billigt måltid hjemmelavet mad til en meget billig penge. 
Der er i huset en fantastisk stemning opbygget gennem årene, en stemning man ikke genfinder 
mange andre steder, en stemning som smitter af på alle nye. Alle som kommer i huset som gæster 
(sagsbehandlere, ansatte i kommunen, diverse rundvisninger af studerende, nye medarbejdere i 
kommunen mm.), bemærker som noget af det første den helt unikke stemning der er i huset. En 
kærlig samhørighed som både brugere og personale er med til at skabe og vedligeholde. 
 
Lindehuset hele Østbornholms værested. 
 
Bornholm har som udkants Danmark (rigtig dårlig betegnelse) faktisk sin egen udkants Bornholm 
nemlig Østbornholm, i hvert fald inden for socialpsykiatrien. Om man vil det eller ej, så er der en 
opdeling af Bornholm i øst og vest.  
I øst: Svaneke, Nexø, Østermarie, Snogebæk, Pedersker og til dels Gudhjem mv.  
I vest: Rønne, Hasle, Allinge‐Sandvig, Klemensker og til dels Åkirkeby mv. 
Så efter min mening vil det være en fatal forringelse af Østbornholms socialpsykiatri, men også af 
hele Bornholms socialpsykiatri, at spare i Lindehusets regi. 
 

 
Til sidst har jeg modtaget nogle udsagn fra forskellige brugere af Lindehuset. 
 

Jeg ville være virkelig ked af, hvis lindehuset lukkede. 
Jeg har haft svært ved at vedligeholde en hverdag og rutine. Men da jeg blev tilknyttet Lindehuset, 
følte jeg, at der var plads til at være mig.  
Der bliver taget hensyn til, hvad jeg kan ‐ og min hverdag bliver tilpasset til hvad jeg kan overskue ‐ 
så jeg ikke føler, at jeg er på overarbejde. 
Og man bliver altid mødt med et smil og godt humør, når man kommer i lindehuset. Og det 
betyder meget for mig! 
 
Skrevet af Freja, 20 år – er under afklaring fra Jobcentret 
 

Hvad gør Lindehuset for mig? 
Det er et sted hvor jeg bare kan være til, hvor alverdens forventninger bliver sat på pause. 



Jeg er gået ned med stress flere gange, og døjer med rigtig dårligt mentalt helbred, og Lindehuset 
er et sted hvor alle forstår hvordan det påvirker mig dagligt. 
Der er plads til at have det dårligt, og få det bedre uden tidspres. 
Uden Lindehuset ville jeg gå psykisk ned, det er en komfortabel stabilitet som jeg er afhængig af. 
Jeg har altid haft svært ved bl.a. at spise blandt andre mennesker, og snakke foran folk. Det har jeg 
fået meget nemmere ved.  
Lindehuset gør så meget godt, hjælp kan ikke spares væk. 
 
Anonym bruger – er under afklaring fra Jobcentret 
 
Da jeg startede i Lindehuset, var jeg helt til rotterne. Jeg rystede af angst og så ikke op på nogen, 
men her var der ro og accept af hvem jeg var og det var ok at jeg græd meget. Efterhånden 
begyndte jeg at blomstre og kan i dag varetage en masse opgaver. Hvis jeg ikke har Lindehuset, 
hvor jeg har haft min gang i 9 år, vil jeg meget hurtig blive dårlig igen. Jeg vil med min angst ikke 
turde at komme ud. Jeg kan ikke benytte offentlige transport og kan dermed ikke tage til 
Rønnetilbuddene. Jeg har været på Midtpunktet flere gange. Det er et alt for stort sted for mig og 
absolut ikke handicapvenligt som jeg har brug for. Med andre ord ville det være katastrofalt for 
mig hvis Lindehuset lukkede. Jeg tør slet ikke tænke på konsekvenserne. 
 
Maj 
 
God stemning i huset, man har noget at stå op til hver dag, man bliver/føler sig værdsat, mange 
ville miste et fast holdepunkt i hverdagen hvis de ikke havde huset at komme i. 
 
Bruger 37 år 
 
Jeg har været med i huset lige siden det åbnede og har oplevet hvor mange unge, der næsten var 
fulde af depression, som blev til et helt modsat menneske. Nemlig fuldt ud positiv. Dette er så skønt 
at se, derfor synes jeg at huset er meget gavnligt for mange. 
 
Sandra 
 
Efter indlæggelse på psykiatrisk afd. to gange, blev jeg anbefalet at komme i Lindehuset, hvor jeg 
har haft min gang siden 4. november 2022. Det har gjort en stor forskel for mig. Altid bliver man 
mødt med åbenhed og forståelse fra personalet. Her findes andre mennesker som har hver deres 
at slås med, men de har en anden forståelse for andres problemer, vi prøver at støtte hinanden. 
Jeg har igen fået troen på det kommer til at gå. 
STOR tak til personalet på Lindehuset. 
 
Moa 
 
 
 
Med håbet om en positiv modtagelse 
Søren Koch Andersen 



TEATERFORENINGEN BORNHOLM 
Teaterforeningenbornholm@gmail.dk 
www.teaterforeningenbornholm.dk 
 
 

          Rønne, den 18. juni 2023 

 

Til BRK’s Udvalg for på Fritid‐, Kultur‐ og Lokalsamfund 

Teaterforeningen Bornholms bemærkninger til de administrative spareforslag på kultur‐ og 

fritidsområdet for 2024. 

Den 8. marts besluttede Økonomi‐ og Klimaudvalget, at der skulle udarbejdes et administrativt 

sparekatalog til budget 2024. I sparekataloget indgår der spareforslag for knap 4,7 mio. kr. på Fritids‐, 

Kultur‐ og Lokalsamfundsudvalgets område. Udvalget er den 8. juni blevet orienteret om de administrative 

spareforslag på kultur‐ og fritidsområdet. 

Teaterforeningen Bornholm blev kort før mødet orienteret om, at der i sparekataloget indgår et forslag om, 

at reducere det kommunale driftstilskud til foreningen med 100.000 kr. i 2025 og frem. Et tilskud som gives 

til dækning af driften af foreningen med markedsføring, forsikring, kontorhold, medlemsmøder samt 

nettounderskuddet ved afviklingen af forestillingerne. 

Indledningsvis kan det oplyses, at det kommunale tilskud til Teaterforeningen for 2023 udgør i alt ca. 

250.000 kr. Administrationen foreslår således en nedsættelse af tilskuddet med knap 40%! Det har vi 

selvfølgelig følt os kaldet til at svare på! 

Teaterforeningen er klart den største bruger af Rønne Theater. Herudover præsenterer vi professionelt 

teater i Musikhuzet og for de studerende på Campus Bornholm. Vi er en forening, som har eksisteret i 50 

år, og vi præsenterer årligt mellem 25 og 30 professionelle forestillinger på Bornholm. Der er tale om 

forestillinger fra et bredt udsnit af godkendte danske turnéteatre, bl.a. Det Kgl. Teater, Folketeatret, Dansk 

Danseteater, Café Liva og mindre teatre som Teatergrad, Teater Udsyn og Paolo Nani Teater.  

Vi lægger stor vægt på alsidighed i vores repertoirevalg, og at teatergæsten møder et repertoire med 

”noget for enhver smag”. Vi skaber liv i Rønne Theater og giver hvert år mellem 4 og 5.000 teatergæster en 

teateroplevelse. 

Alle forestillinger repræsenterer efter vores opfattelse en meget stor værdi for kulturlivet på Bornholm ‐ 

både kulturelt og økonomisk. Vi modtager statstilskud til den enkelte forestilling på op til ca. 14.200 kr., 

hvilket svarer til et samlet tilskud på ca. 400.000 kr. Det samlede resultat for afviklingen af forestillingerne 

giver netto et underskud. 

Ud over scenekunsten er Teaterforeningen medarrangør af Bornholms Internationale Gadeteaterfestival. Ni 

internationale teatergrupper slippes i juli måned løs i gaderne i Gudhjem, Rønne og Hasle. 

Gadeteaterfestivalen finansieres af store tilskud fra Statens Kunstfond, private fonde og altså også 

Teaterforeningen Bornholm. 

Teaterforeningen er udelukkende drevet af og med frivillig arbejdskraft. Det gælder Billetten, 

scenemedhjælpere og bestyrelse, i alt 28 personer – en skøn blanding af mænd og kvinder i alle aldre.  

Hvorfor vil det så være en rigtig dårlig ide, at reducere kommunens tilskud til Teaterforeningen Bornholm: 



TEATERFORENINGEN BORNHOLM 
Teaterforeningenbornholm@gmail.dk 
www.teaterforeningenbornholm.dk 
 
 Vi er den største bruger af Rønne Theater, og dermed understøtter vi en af de 

vigtigste kulturinstitutioner på Bornholm. 

 Vi inviterer hvert år mellem 4 og 5.000 tusinde bornholmere i teatret til en analog oplevelse. 

 Vi bidrager i høj grad til at brande Bornholm som en kulturel ø.  

 Vi arbejder frivilligt, hvilket passer perfekt i kommunens fælles frivillighedspolitik og bestemt 

rummes i den nye frivillighedsstrategi. 

 Vi har – med det nuværende tilskud ‐ en sund økonomi, men såfremt tilskuddet reduceres må vi 

reducere antallet af forestillinger, og det vil gå ud over alsidigheden i vores repertoirevalg og 

begrænse Teaterforeningens brug af Rønne Teater. Her bør det nævnes, at vi for sæsonen 2023/24 

allerede har hævet vores billetpriser med gennemsnitlig 10%! 

Afslutningsvis vil jeg tilføje, at vi ser os selv som en ganske væsentlig faktor i kulturlivet på Bornholm og har 

derfor brug for alle de skulderklap og al den opbakning og opmuntring, vi kan få fra myndigheder, publikum 

og samarbejdspartnere. Det, synes vi, er sket hidtil. En årlig fremtidig reduktion af Teaterforeningens 

tilskud på 100.000 kr. er derfor et meget dårligt signal til en gruppe mennesker, som arbejder frivilligt og i 

øvrigt for kulturlivet på Bornholm i bred forstand. 

I håb om en tilbageførsel af spareforslaget.  

De bedste hilsner 

Peter Kruckow 
Formand 



 
Bornholm 

Bornholm, d. 11. august 2023 

 
Ældre Sagen Bornholm har følgende bemærkninger Ɵl de foreslåede besparelser på budgeƩet for 
Bornholms Regionskommune 2024 (SSU-31, ældreområdet): 
 
SSU-31-01+02 Afskaffelse af klippekort: 
Ældre Sagen betragter klippekortsordningen som en af de sidste muligheder for borgernes medbe-
stemmelse. Så længe der ikke er etableret en ordning, der Ɵlgodeser mulighed for medbestem-
melse i dagligdagen, bør klippekortsordningen bibeholdes. 
Vedrørende forslagets betydning for borgere / brugere påpeges det, at det fremover skal være på-
rørende og frivillige, der skal påtage sig en væsentlig del af opgaven. 
I Ældre Sagen er vi vidende om, at mange svage ældre ikke har pårørende i deres nærhed. Ældre 
Sagen og andre organisaƟoner påtager sig i dag allerede en stor del af deƩe arbejde. Ældre Sagen 
er bekymret for, om der i fremƟden vil være Ɵlstrækkeligt med frivillige Ɵl at påtage sig opgaven. 
 
SSU-31-05 Lukning af team Østermarie: 
Overordnet set ser Ældre Sagen det som den forkerte vej at gå i lyset af regeringens udmeldinger. 
Medarbejderne og brugerne har oplevet Østermarie-teamet som velfungerende. Teamet har haŌ 
et lille sygefravær og har kun brugt ganske få vikarer. 
Ældre Sagen skal dybt beklage, at teamet ikke fortsæƩer i sin nuværende form. 
 
SSU-31-06 Lukning af ensomhedsindsatsen: 
Ældre Sagen udtrykker dyb bekymring over forslaget om lukning af ensomhedsindsatsen. Ældre Sa-
gen er enig i de i spareforslaget beskrevne konsekvenser: at ensomhed på langt sigt er skadelig for 
ældre borgere – med fare for Ɵdlig sygdom – behov for øget brug af f.eks. hjemmeplejen – med 
frygt for høj selvmordsrate. 
 
SSU-31-09+12 Rengøring hver 3. uge:  
Ældre Sagen mener, at rengøring hver 3. uge er totalt uacceptabelt. 
Forslaget vil betyde forringelse af livskvaliteten for borgerne, samt øge risiko for smiƩe af medar-
bejderne, hvilket vi finder problemaƟsk. 
Vi finder det ligeledes uacceptabelt, at man som borger udsæƩes for smiƩerisiko. 
 
SSU-31-15+16 Afskaffelse af dialogƟd og fokusƟd: 
Ældre Sagen finder, at det er af største betydning, at der fortsat er Ɵd Ɵl dialog om borgernes dag-
lige trivsel. 

--- 
Det er både med bekymring og frustraƟon Ældre Sagen Bornholm læser spareforslagene vedr. bud-
get 2024 for Bornholms Regionskommune, specielt i relaƟon Ɵl ældre, svage borgere på Bornholm. 
 
Disse borgere, der gennem uvurderlig indsats har opbygget det samfund, Bornholms Regionskom-
mune er i dag, mødes nu hvor de sent i livet får behov for hjælp og støƩe, med nedskæringer og 
forringelser. 
 
Steen Thomsen, formand 
Ældre Sagen Bornholm 



 

 

Til Bornholms Regionskommune 

Kommunalbestyrelsen                   Klemensker, den 15. august 2023 

 

 

Budget 2024 og overslagsårene 

Høringssvar 

Forslag: Lokalsamfundspuljen og Klemensker Hallen 

4-KLØVER-KLYNGEN – de 4 lokalsamfund – Aarsballe, Klemensker, Nyker og Rø -

er forstående overfor at Kommunalbestyrelsen - i princippet hele Bornholm - står i 

en svær økonomisk situation, hvor der skal spares et tre cifret millionbeløb i 2024.    

Dog er vi meget bekymrede for, hvilken påvirkning disse 2 forslag vil få for vores 

videre arbejde i 4-KLØVER-KLYNGEN og vores projekt: Vi mødes i det grønne og i 

de 4 lokalsamfund i sin helhed – os herinde på øen! 

4-KLØVER-KLYNGENS budget er nu fuldfinansieret med støtte fra fondene, 

Realdania og Lokale- Anlægsfonden sammen med Bornholms Regionskommune og 

Statens pulje for byudvikling samt lokale fonde. Dette har kunne ladet sig gøre på 

grund af et godt samarbejde de 4 lokalområder i mellem og senest med BRK med 

medfinansiering og som medspiller. Projektet ”Vi mødes i det grønne” har blandt 

andet som mål at styrke forbindelser og fællesskab mellem de 4 områder, hvor 

Klemensker Hallen, som det eneste sted i klyngen kan rumme flest mulige til 

fælles aktiviteter. Projektet har blandt også resulteret i en fælles avis for alle 4 

områder.  

Lokalsamfundspuljen: 

4-KLØVER-KLYNGEN er blandt andet bundet sammen af KLYNGEAVISEN, som 

uddeles til alle husstande i klyngen hver anden måned som et led i vores 

kommunikation til og med borgerne. 

Avisen understøttes med 10% af det beløb de 4 borgerforeninger modtager hvert 

år fra Lokalsamfundspuljen; - en afskaffelse af denne pulje vil også betyde, at de 

4 lokalsamfund ikke økonomisk kan støtte op om avisen, som i forvejen er 

økonomisk trængt, idet udgifter til papir og distribution er steget meget de sidste 

par år.  

Lokalsamfundspuljen giver endvidere det enkelte lokalområde mulighed for at 

etablere mange fælles arrangementer: Juletræstænding, julebelysning, Fastelavn, 

Sct. Hans etc. til glæde for borgerne.  

Klemensker Hallen: 



Opført af frivillige kræfter fra de 4 lokalsamfund i slut 60’erne indviet 15. aug. 

1970. – Derfor er hallen også fortsat et samlingssted for 4KK – og det vil den i 

den grad fortsat være, idet Realdania og Lokale- & Anlægsfonden i forbindelse 

med 4KK-projektet har sagt nej til opførelse af en ny stor fælles samlingsplads 

mellem hallen og den tidligere skole, på grund af de misligholdte skolebygninger. 

PT planlægges en stor forårsfest i hallen 2024, som sker i et samarbejde med hele 

klyngen. 

Hallen rummer i dag: 

• Bornholms Frie Idrætsskole (lejer sig ind) 

• Bornholms Ungdomsskole, Børnehuset og Dybdalskolen 

• KIF Gymnastik, Badminton og Hockey 

• Aarsballe Badminton 

• Nyker Fodbold 

• Viking-Rønne Håndbold 

• Wanna Sport 

Et ex. på udnyttelse af Klemensker Hallen i uge 6 – 2023: 

 

Som det ses, er hallen godt belagt i en tilfældig uge i feb. i år. 

• Skolen lukkede i 2011, hvilket har bevirket at børnene er spredt på 6 

skoler; børneidrætten smuldrede; men gymnastikken er nu på vej op med 3 

hold, der samler 60-70 børn fra hele 4KK med en fællesspisning tirsdag for 

forældre og børn i hallens cafeteria. 

• KIF forestår driften af Hallens cafeteria, hvor der afvikles en del møder og 

der er mulighed for forplejning efter aktivitet. 

• KIF har en tilbygning i tilknytning til hallen med mødelokale, 

omklædningsfaciliteter og skydebane. 

• Nyt tiltag: Opstart af Minihåndbold i sæson 23-24  

 

Derudover er Klemensker Svømmebad koblet op via hallen: 

• Badet blev gennemrenoveret i 2018 via en BRK bevilling på kr. 2,6 mio.  

• Badet benytter hallens omklædningsrum og teknik rum (i kælderen). 

• I en fantastisk sæson 2022 har der været 3.600 besøgende. - I den nylig 

afsluttede sæson har besøgstallet ligget på knap 3.000 på trods af en dårlig 



sommer. Desuden har Kildebakkens SFO aflagt 2 ugentlige besøg i 5 uger 

uden for åbningstid. 

• DBU Sommerfodboldskole med adgang til Svømmebad  

• Sommerdiskoteksaften 3 x med 100 børn  

• Ukrainske flygtninge gratis adgang. 

     I frivillighed lægges der 1,5 årsværk. 

***** 

Vi håber naturligvis, at Kommunalbestyrelsen tager vores bekymringer ad notam i den 

videre behandling af Budget 2024, så vi fortsat kan arbejde videre med vores projekt: 

Vi mødes i det grønne, til glæde for Klyngens 3.600 borgere og øvrige borgere på 

Bornholm. 

 

På vegne af 4-KLØVER-KLYNGEN’s styregruppe. 

Irene Dunker / Lene Koefoed 

Irene Dunker / Lene Koefoed. 
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